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Voorlopige agenda van de
commissie Beheer en Verkeer van 18 november 2015

Hierbij wordt u uitgenodigd voor de openbare vergadering van de commissie Beheer
en Verkeer

Datum: woensdag 18 november 2015
Aanvang: 16:30 uur
Locatie: Oude raadzaal
Voorzitter: D.J. van der Meide
Griffier: dhr. W.T. Meijer t.(050) 367 77 26; wolbert.meijer@groningen.nl

Opening
Bijlage - Uitnodigingsbrief met toelichting op de agenda (pdf)

Om 16.30 uur zal eerst een korte presentatie worden gegeven over de voortgang
van het voedselbeleid
Bijlage - Voedselpresentatie 20151118 (pdf)

A Algemeen deel

A1. Opening en mededelingen

A.2. Vaststelling verslag
BV20151014verslag (pdf)

A.3. Vaststelling agenda

A4. Afspraken en planning

A4a. Besluitenlijsten
Bijlage - 15-10-14 B&V-besluitenlijst 14 oktober (pdf)
Bijlage - 15-11-014 B&V-besluitenlijst 4 november BGR (pdf)
Collegebrief - Beantwoording openstaande vragen en toezeggingen vanuit
raadscommissies d d 4 november 2015 ontwerpbegroting 2016 (pdf)

A4b. Lange termijn agenda
Bijlage - LTA B&V november 2015 (pdf)

A4c. Lijst initiatiefvoorstellen en moties
Bijlage - IM lijst B&V november 2015 (pdf)

A5. Conformstukken

a. Wijzigingsverordening legesverordening 2015 t.a.v. zonneparken
(raadsvoorstel 16 oktober 2015)
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Raadsvoorstel - Wijzigingsverordening legesverordening 2015 t.a.v. zonne-
parken (pdf)

b. Wijziging komgrens Friesestraatweg
(raadsvoorstel 16 oktober 2015)
Raadsvoorstel - Wijziging komgrens Friesestraatweg (pdf)

c. Slot- en nacalculatie Sanering Riolering 2011
(raadsvoorstel 23 oktober 2015)
Raadsvoorstel - Slot- en nacalculatie Sanering Riolering 2011 (pdf)

d. Wijziging parkeerregelgeving
(raadsvoorstel 5 november 2015)
Raadsvoorstel - Wijziging parkeerregelgeving (pdf)

A6. Ingekomen stukken
Ingekomen stukken B&V november 2015 (pdf)

A7. Rondvraag

B Inhoudelijk deel

B1. Energiebesparing bij particulieren
(collegebrief 21 oktober 2015)
Agendering op verzoek van D66 en GroenLinks
Collegebrief - Energiebesparing bij particulieren (pdf)
Bijlage - Bespreekpunten D66 en GL bij collegebrief Energiebesparing bij Parti-
culieren (pdf)

B2. Kinderboerderij Stadspark
(collegebrief 5 november 2015)
Collegebrief - Nadere informatie kinderboerderij stadspark (pdf)
Ingekomen stukken - Het Free Café Stadspark - Raadscommissie nov 2015 (pdf)
Bijlage - Verslag bespreking visie kinderboerderijen B&V juni 2013 (pdf)
Bijlage - Kinderboerderijen stand van zaken implementatie visie Kinderboerde-
rijen (brief febr 2014) (pdf)
Bijlage - raadsinspraak VWH kinderboerderij (pdf)

B3. Herinrichting Boterdiep (aanvraag aanvullend krediet)
(raadsvoorstel 30 oktober 2015)
Raadsvoorstel - Herinrichting Boterdiep (met aanvraag aanvullend krediet)
(pdf)
Bijlage - Verslag bespreking herinrichting boterdiep B&V oktober 2014 (pdf)

Sluiting



 

commissie Beheer en Verkeer - woensdag 18 november 2015

3

Bij de inhoudelijke agendapunten onder A en B kunnen burgers gebruik maken van
het inspreekrecht. Men krijgt daarvoor maximaal drie minuten. De totale inspreek-
tijd per vergadering is maximaal een kwartier. Insprekers dienen zich minimaal 24
uur voor de vergadering aan te melden bij de commissiegriffier. De agenda’s zijn
onder voorbehoud. De definitieve agenda’s worden in de vergadering vastgesteld.

U kunt deze vergadering live volgen via www.gemeenteraad.groningen.nl
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Geachte commissieleden, 

 

Namens uw voorzitter, de heer Van der Meide, nodig ik u uit voor de vergadering van de 

raadscommissie Beheer en Verkeer op woensdag 18 november 2015 om 16:30 uur in de 

oude Raadzaal op het Stadhuis. 

 

Conformstukken  

 

Het voorstel om de legesverordening t.a.v. zonneparken te wijzigen is een vervolg op de 

aangenomen motie ‘meer flexibiliteit bij leges zonneweiden’. Vandaar dat wij geen 

discussies verwachten. 

 

Het voorstel om de komgrens Friesestraatweg te wijzigen lijkt een logisch vervolg op de 

ontwikkeling van de wijk Reitdiep. 

 

De slot- en nacalculatie Sanering Riolering 2011 betreft een technische afhechting van dit 

project. 

 

Het voorstel tot wijziging van de parkeerregelgeving is een noodzakelijk vervolg op de 

vaststelling van de verordening op de heffing en invordering van parkeerbelastingen 2016, 

die u gevraagd wordt vast te stellen op 11 november a.s. (als onderdeel van het raadsvoorstel 

Tarieven). 

 

Energiebesparing bij particulieren 

 

D66 en GroenLinks hebben verzocht om agendering van deze collegebrief, en daarbij ook 

bespreekpunten aangeleverd. De kernvraag is of de gemeente voldoende doet om stadjers te 

enthousiasmeren voor energiebesparing, op weg naar de doelstelling ‘Groningen 

energieneutraal 2035’. 

 

  

 
 

 

Onderwerp  Uitnodiging commissievergadering 18 november a.s. 

 

  

 

 Leden raadscommissie B&V  

   

   

 

Telefoon  (050) 367 77 26 Bijlage(n)   

Ons 

kenmerk   

Datum  6 nov. 2015  Uw brief van   Uw kenmerk   
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2 van 2 

 

 

 

 
 
 

 

 

Kinderboerderij Stadspark 

 

Deze brief is een vervolg op de bespreking van de visie Kinderboerderijen die in 2013 is 

vastgesteld (verslag bespreking bijgevoegd). Daarbij is ook een motie aangenomen van 

PvdA en Stadspartij. Een tussenstand van de ontwikkelingen hebt u per collegebrief 

ontvangen in februari 2014 (ook bijgevoegd). Er tekent zich nu de mogelijkheid af dat de 

kinderboerderij Stadspark verplaatst kan worden naar het Suikerunieterrein als onderdeel van 

het praktijkleercentrum van de onderwijsinstelling Terra. Het leek ons goed om deze 

ontwikkelingen in de commissie te agenderen, zodat u kunt aangeven of het college hiermee 

in lijn met de aangenomen visie en motie op de goede weg is.  

 

Tevens wordt in de brief melding gemaakt van een initiatief dat mogelijk de evt. lege plek 

van de kinderboerderij in het Stadspark kan invullen, nl. The Free Café. Het college geeft 

aan daarover met u in gesprek te willen naar aanleiding van een presentatie van de plannen 

van Free Café. Helaas is gebleken dat deze presentatie niet op korte termijn te realiseren is. 

Daarom zal Free Café gevraagd worden om u in de loop van volgende week nadere 

informatie over hun plannen te doen toekomen, zodat u er toch in de commissie met de 

wethouder over kunt spreken..  

 

Herinrichting Boterdiep 

 

Dit raadsvoorstel hebben wij aan het eind van de agenda gezet, omdat de verantwoordelijk 

wethouder, de heer Van der Schaaf, pas om 17.30 uur aanwezig kan zijn. Vanwege forse 

tegenslagen is er aanvullend krediet nodig om de herinrichting ongewijzigd af te ronden. In 

het raadsvoorstel worden ook andere opties (stopzetten van het werk, ten dele uitvoeren, 

bezuinigen) besproken. Het college stelt u echter voor om daar niet voor te kiezen. Voor de 

goede orde heb ik het verslag van de bespreking van het oorspronkelijke raadsvoorstel in 

oktober 2014 bijgevoegd. 

 

Met vriendelijke groet,  

namens de voorzitter, 

 

 

 

Wolbert Meijer,  

Raadsadviseur 
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VERSLAG RAADSCOMMISSIEVERGADERING BEHEER EN VERKEER

Datum: 14 oktober 2015
Plaats: Oude raadzaal
Tijd: 20.00 - 22.45 uur

Aanwezig: dhr. D.J. van der Meide (voorzitter), dhr. K.D.J. Castelein (D66), dhr. C. Schimmel 
(D66), dhr. T. Rustebiel (D66), dhr. W.H. Koks (SP), dhr. B. de Greef (SP), dhr. J.P. Loopstra (PvdA), 
dhr. D.S. Ruddijs (PvdA), dhr. W.B. Leemhuis (GroenLinks), dhr. M. van der Glas (GroenLinks), dhr. 
A. Sijbolts (Stadspartij), mw. S.A. Koebrugge (VVD), dhr. M.D. Blom (VVD), mw. A. Kuik (CDA), 
dhr. H.P. Ubbens (CDA), mw. I.M. Jongman-Mollema (ChristenUnie), dhr. R.J. Lammers (Student en 
Stad), mw. L.H. Brokken (PvdD)
De wethouders: dhr. M.T. Gijsbertsen, dhr. J.M. van Keulen, dhr. P.S. de Rook
Namens de griffie: dhr. W.T. Meijer (commissiegriffier)
Verslag: dhr. Z. Jeuring
Inspreker: mw. M. ten Doesschate bij agendapunt B3.

A1. Opening en mededelingen 
De voorzitter:

 Opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.
 Geothermieproject Noordwest: de commissie stemt in met het voorstel van dhr. Ubbens een 

expertmeeting te organiseren. Dhr. Koks en dhr. Schimmel zullen samen met dhr. Ubbens de 
expertmeeting voorbereiden.

Wethouder Van Keulen:
 Vernieling bankjes in Stadspark: de wethouder laat een aantal foto’s zien. De gemeente heeft 

aangifte gedaan. Stadstoezicht is gevraagd vaker te surveilleren. 
 Groningen is uitgeroepen tot Evenementenstad van het jaar. Op 15 oktober 2015 wordt dit 

gevierd.
Wethouder De Rook:

 Toezegging Oosterhamriktracé: de second opinion Ontwikkeling UMCG komt naar de 
commissie. Het college verneemt graag de suggesties van de commissie.

 Fietsparkeren: er komen led-lichtvakken op de Grote Markt en er komt voor de zaterdagen een
stalling naast de Der Aa-kerk.

A2. Vaststelling verslag 16 september 2015
Het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld.

A3. Vaststelling agenda
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld.

A4. Afspraken en planning
a. Besluitenlijst 16 september 2015
b. Langetermijnagenda
c. Lijst initiatiefvoorstellen en moties
De voorzitter:

 De toezegging van wethouder De Rook inzake de Zuidelijke Ringweg is gehonoreerd.
 De toezegging inzake de volgende evaluatie OV-maatregelen komt op de LTA.
 De toezegging inzake Oosterhamrik en het effect op straatniveau komt op de LTA.

Wethouder Gijsbertsen:
 Borgen duurzaamheid in gemeentelijke organisatie: de toegezegde brief komt niet in het 

vierde kwartaal maar later. Er wordt een nieuwe programmaleider gezocht.
Wethouder Van Keulen:
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 Beheerplan/beleidsplan openbare verlichting: in plaats van in december 2015 komt dit plan op
zijn vroegst in maart 2016 naar de raad.

 De toekomst van het A-kwartier: de raad ontvangt op korte termijn een voortgangsrapportage, 
een toekomstvisie en een nota van uitgangspunten.

 Systematiek rond adviesgroep evenementen: in plaats van november komt dit punt in 
december 2015 op de agenda. De raad ontvangt tevens de aangepaste locatieprofielen.

Wethouder De Rook:
 Oosterhamriktracé: in plaats van december 2015 komt dit voor de zomer 2016 in de 

commissie. Zo kan de variant van de bewoners op een goede manier worden meegenomen in 
het onderzoek.

 Slimme routes, verkeerssituatie Wilgenpad: in plaats van november komt dit in december 
2015 op de agenda van de commissie.

 Fietsmaatregelen Noordelijke Ringweg/Zonnelaan: de wethouder overlegt over een nieuwe 
datum voor bespreking in de commissie. Dit in verband met de koppeling aan de bredere 
ontwikkeling. De geplande behandeling in november 2015 vervalt.

A5. Ingekomen stukken
Er zijn geen opmerkingen.

A6. Rondvraag
Dhr. Koks (SP):

 Heemtuin Stadspark: wanneer komt de werkgroep voor de eerste keer bij elkaar?
Wethouder Van Keulen:

 De wethouder geeft uitleg en zegt dat de leden van de werkgroep inmiddels bekend zijn.
Dhr. Koks (SP):

 Toezeggingen ProRail aan de stad: lopen deze toezeggingen gevaar in verband met de 
financiële problemen bij ProRail?

Wethouder De Rook:
 De tekorten bij ProRail hebben betrekking op de bestaande infrastructuur. Het college heeft 

geen enkel signaal dat de afspraken heroverwogen zouden worden.
Dhr. Koks (SP):

 Crossbaan Hoogkerk: waarom hebben de initiatiefnemers nog geen antwoord op hun brief?
Wethouder De Rook:

 De aanvraag maakte in het kader “Wijken voor Jeugd” geen kans op een bijdrage. Met de 
bewoners is afgesproken dat zij zullen kijken naar een geschikte locatie en hierover in overleg 
treden met de gemeente. Dit loopt nog.

Inhoudelijk deel

B1. Noorderplantsoen
(discussienotitie 28 september 2015)
Inspreker mw. Kiki (persoonlijke titel) toont een aantal foto’s met situaties in het Noorderplantsoen.
De horeca doet illegale lozingen rond de tenten. De Parkcommissie heeft Noorderzon blijkbaar nog 
niet onder controle. De belasting van het park neemt steeds meer toe en spreker geeft voorbeelden. De 
monumentale bomen zijn kwetsbaar. Noorderzon is volgens spreker uit de gratie en de stad moet terug
naar de kwetsbaarheid van het park. Kleine voorstellingen die het park niet schaden zijn nodig.
Inspreker mw. Diertens (omwonende) zegt dat bewoners al vaker hebben ingesproken over het 
vergunningenbeleid, de handhaving en het barbecueën. Er zijn meerdere gesprekken geweest. Welke 
oplossingen heeft de gemeente voor de geschetste problemen? Spreker hoopt op concrete antwoorden 
en ziet niet graag dat alles bij het oude blijft.
Inspreker dhr. Reneman (lid Parkcommissie namens werkgroep Noorderplantsoen/ 
natuurorganisaties) brengt in de Parkcommissie vooral het aspect natuur in. Schade staat centraal. 
Het Noorderplantsoen is onderdeel van de stedelijke ecologische structuur en is als Rijksmonument 
beschermd. Het areaal verharding heeft invloed op de vitaliteit van bomen. Het gebruik van het park is
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de afgelopen vijftien jaar erg veranderd. Er is sprake van massarecreatie. Barbecues en vuurtjes zijn 
erg schadelijk. Het gras heeft veel brandplekken. Hetzelfde geldt voor crossfietsers, wildplassers en 
honden. Het Noorderzonfestival betekent door zijn omvang een grote belasting voor het park. 
Voorstellen om sommige plekken te ontzien, worden opzij geschoven. Grondverdichting is het 
grootste probleem. Er zijn maatregelen nodig zoals het verbieden van barbecues en het beperken van 
Noorderzon. De raad heeft een verantwoordelijkheid om de natuurwaarden en het monumentale 
karakter te bewaren. Spreker verzoekt om een nieuw onafhankelijk advies over het gebruik en 
onderhoud van het park.
Inspreker dhr. De Haan (voorzitter Parkcommissie) spreekt in omdat de Parkcommissie in de 
discussie wordt getrokken. De druk op het park wordt groter vanwege vooral meer en grotere 
evenementen. De druk op de Parkcommissie werd daardoor groter vooral omdat de bewoners in de 
Parkcommissie verwachten dat de commissie een platform is voor hun belangen. Het college wil een 
commissie met een beperkt mandaat en een beperkte opgave. Spreker vindt dat lastig en verwijst naar 
de inbreng van de insprekers. Ook de voorzitter van de bezwarencommissie heeft de Parkcommissie 
aangesproken op zijn functioneren. Spreker vraagt het college en de raad na te denken over hoe de 
Parkcommissie zijn rol het beste kan vervullen. De bewoners vinden een bredere rol wenselijk.
Dhr. Van der Glas (GroenLinks):

 Is tevreden over de door de raad opgezette gesprekken. De belangen in het Noorderplantsoen 
zijn divers.

 Een van de ideeën was: spreid de druk en zorg ervoor dat elke wijk zijn eigen Noorderzon 
heeft. Zo wordt het Noorderplantsoen ontlast. GroenLinks is daarvoor. Er zijn creatieve ideeën
nodig.

 De bundeling van functies gaat redelijk goed. De verdichting van de grond is wel degelijk een 
probleem. Wat zijn de gevolgen van het opzetten en afbreken van de podia?

 Wat gaat het college doen met de tientallen ingebrachte ideeën?
 Het barbecueën: mensen kunnen worden gewezen op het gebruik van tegels. Verder kan door 

spreiding over meerdere plantsoenen de belasting verminderen.
Dhr. Koks (SP):

 Vindt dat het huidige gebruik in stand moet blijven. Het probleem is de botsing tussen die 
verschillende functies. Spreker noemt mogelijke maatregelen.

 Ten eerste: voorwaarde voor alle maatregelen is de aanwezigheid van draagvlak in de 
omliggende buurten. De fractie hoort graag wat de bewoners willen met de Parkcommissie.

 Ten tweede: actieve handhaving van gedragsregels, vooral ’s avonds na 22.00 uur. De politie 
moet snel reageren op klachten. Een gevoel van veiligheid vergroot de tolerantie.

 Ten derde: spreiding van functies zowel binnen als buiten het Noorderplantsoen.
 Het aantal evenementen hoedt niet te worden teruggebracht. Wat de omvang van Noorderzon 

betreft, is de grens bereikt.
 De programmering van Noorderzon moet breder worden met als motto ‘cultuur voor 

iedereen’.
 De inklinking van de bodem is een probleem. Is er een oplossing voor?
 De Parkcommissie zou de lijst met nieuwe ideeën samen met de omwonenden kunnen 

bekijken.
Dhr. Lammers (Student en Stad):

 Vindt het Noorderplantsoen belangrijk voor vele stadjers. Er zijn echter negatieve effecten.
 Het tegengaan van overlast mag niet ten koste gaan van de door de stadjers ervaren vrijheid in 

het plantsoen. Is het mogelijk ’s avonds na 22.00 uur extra te controleren?
 De Parkcommissie en de stadsecoloog kunnen beoordelen of Noorderzon te groot wordt voor 

het Noorderplantsoen. Spreker gaat ervan uit dat de wethouder de adviezen van beide in acht 
neemt bij de vergunningverlening en bij de evaluatie.

 Het Noorderplantsoen is geen evenemententerrein maar in de eerste plaats een stuk natuur 
waarin stadjers kunnen recreëren.

 Het spreiden van de drukte: spreker vraagt zich af of dit mogelijk is. Het zoeken naar creatieve
oplossingen is gewenst.

Mw. Kuik (CDA):
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 Zegt dat er overlast is door de vele activiteiten in het Noorderplantsoen. Er zijn spanningen en 
er is een gevoel van onveiligheid, vooral ‘s zomers later op de avond.

 Het barbecueën: de tegels voor het barbecueën voldoen niet. Barbecueën zou op een daartoe 
aangewezen verhard gedeelte moeten plaatsvinden.

 Het Noorderplantsoen als evenemententerrein: in de analyse moeten de effecten van het 
festival op de natuur worden meegenomen. Er zijn grenzen aan de omvang van Noorderzon.

 Handhaving dient te worden uitgebreid, ook op basis van klachten van bewoners.
Dhr. Sijbolts (Stadspartij):

 Stelt de historische en ecologische waarde van het Noorderplantsoen voorop.
 De extra handhaving en het extra toezicht waren terecht. Beide hadden resultaat.
 De fractie is voor het concentreren van het barbecueën op aangewezen plaatsen. Dit moet in 

overleg met de Parkcommissie en de omwonenden gebeuren. Barbecuevrije zones zoals de 
speelweide zijn gewenst.

 Er moeten ruimere faciliteiten komen voor het deponeren van afval. Spreker noemt het 
picknickkleed 2.0 in Amsterdam als voorbeeld.

 Evenementen hebben nadelige effecten voor de grond en de natuur. Het Noorderplantsoen is 
niet gebaat bij de toename van recreatieve activiteiten. Wat vindt het college?

 Noorderzon is een mooi evenement en kan blijven. De opbouw en de afbouw leiden echter tot 
overlast. Wat gaat het college eraan doen?

 Het toestaan van extra vierkante meters: dit mag niet nog een keer gebeuren. De ruimte en de 
natuur zijn beperkende elementen. Het totaal aantal evenementen moet beperkt zijn.

 Strikte handhaving na 22.00 uur is nodig met eventueel een alcoholverbod.
 De Parkcommissie moet een duidelijker rol en meer invloed krijgen. Wat vindt het college van

de suggesties van omwonenden en buurtcommissies?
Dhr. Schimmel (D66):

 Het vele gebruik van het Noorderplantsoen levert de nodige frictie op.
 De evenementen: Noorderzon in het Noorderplantsoen loopt tegen zijn grenzen aan. Het 

festival kan niet veel verder groeien. De zorgen zijn terecht.
 De recreatie en de overlast: barbecueën moet mogelijk blijven. Barbecuetegels zijn een goede 

oplossing. De handhaving is belangrijk, vooral op drukke tijdstippen.
 Het voorstel voor spreiding van bijvoorbeeld barbecueën binnen het plantsoen is goed.
 De Parkcommissie moet bij zijn kerntaken blijven. Aanpassingen kunnen daarbinnen 

plaatsvinden. Klachten over overlast lopen via andere lijnen.
Mw. Jongman (ChristenUnie):

 De overlast: het college moet met de organisatie van Noorderzon in overleg. Het festival moet 
niet veel groter worden.

 Barbecueën zou op één plek moeten worden geconcentreerd.
 De extra handhaving moet op hetzelfde niveau blijven.

Mw. Koebrugge (VVD):
 Vindt dat het gaat over de balans tussen leefbaarheid en gezelligheid. Noorderzon heeft veel 

aandacht voor de leefbaarheid. De organisatie kijkt verder dan alleen het Noorderplantsoen.
 Handhaving is belangrijk. Zijn de regels duidelijk genoeg? Is er te weinig budget?
 Stadstoezicht heeft een compliment verdiend.

Mw. Brokken (PvdD):
 Zegt dat natuurbehoud en Noorderzon naast elkaar kunnen blijven bestaan zolang maatregelen

worden getroffen om de natuur tijdens het festival niet te schaden.
 Noorderzon kan niet verder groeien. Spreiding is de enige oplossing.
 De fractie is geen voorstander van barbecueën in het plantsoen. Als het toch gebeurt, dan op 

vaste plaatsen en plantaardig.
 Handhaving is belangrijk.

Dhr. Loopstra (PvdA):
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 Wijst op het belang van het Noorderplantsoen voor veel inwoners. Overlast moet worden 
bestreden. De fractie is tevreden met de genomen maatregelen. Wat zijn volgens het college de
resultaten?

 Behalve het bestrijden van overlast hoeft er niet veel te veranderen.
Wethouder Van Keulen:

 Zegt dat het om de balans tussen de gebruikers gaat. Het college vindt dat die balans op dit 
moment niet verkeerd is. Alle suggesties hebben invloed op de balans.

 Spreiding: de gemeente probeert via de gastheer- en gastvrouwaanpak mensen te stimuleren 
naar het Stadspark te gaan.

 Verdichting ondergrond: uit metingen dit jaar blijkt niet dat Noorderzon negatieve invloed 
heeft op de bodemverdichting. Een andere meetmethode gebeurt met infrarood en sensoren. 
De wethouder zegt toe uit te zoeken hoeveel dit kost en volgend jaar met een voorstel naar de 
raad te komen om de effecten van Noorderzon op de verdichting te meten.

 Barbecuetegels: nog meer tegels betekent nog meer barbecueplekken.
 Het ophangen van borden met regels heeft invloed op de beeldkwaliteit.
 Picknickkleed 2.0: de wethouder geeft dit door zodat een pilot kan worden gestart.
 Noorderzon: ook de wethouder vindt het festival groot genoeg.
 De wethouder legt uit dat de dit jaar verleende ontheffing voor Noorderzon niet eenmalig is.
 Noorderplantsoen heeft drie grote evenementen. Het plantsoen is geen evenemententerrein.
 Het aanbrengen van verlichting heeft invloed op de ecologische waarden.
 Overlast later op de avond: de gastheren en -vrouwen hebben om 22.00 uur een rondje 

gemaakt en met de mensen gesproken. De politie kan niet op elke melding van overlast 
reageren. Voor de komende zomer bekijkt de politie of meer inzet kan worden gepleegd.

 Het aantal meldingen was dit jaar 21.
 De Parkcommissie: de wethouder is bereid naar een bredere rol te kijken. De uiteindelijke 

beslissingsbevoegdheid blijft bij het college of de raad.
 Het proces: het is mooi dat de raad een rol op zich neemt. De wethouder ziet graag dat de raad

eerst zelf een keuze maakt uit de naar voren gebrachte suggesties en daarna in overleg treedt 
met het college. De wethouder wijst nogmaals op de balans die er al vrij goed uitziet.

 De extra handhaving: de wethouder spant zich in om het extra toezicht van Stadstoezicht op 
peil te houden door dit op te nemen in het nieuwe handhavingsplan.

 Omvang Noorderzon: het is goed dat de festivalorganisatie zelf kijkt naar spreiding van 
activiteiten over andere locaties dan het Noorderplantsoen.

Het onderwerp gaat voor een 1-minuutinterventie  naar de raad van 28 oktober 2015.

B2. Parkeerplannen Korrewegwijk, Oosterparkwijk en De Hoogte
(collegebrief 17 september 2015)
Dhr. Ruddijs (PvdA):

 Waardeert het dat de commissie zich in deze fase van het proces kan uitspreken.
 Betaald parkeren: uniforme tijden voor alle buurten is niet de oplossing. Het tijdvak voor 

betaald parkeren moet ingaan op het moment dat de parkeerdruk het grootst is.
Dhr. Koks (SP):

 Zegt dat de discussie voorbarig is omdat de inspraak nog komt.
 Heeft een aantal redenen om de oplossing van het college voor de parkeerdruk af te wijzen.
 Ten eerste: slechts 15% van de bewoners heeft het enqueteformulier ingevuld. Nog niet de 

helft geeft aan vaak overlast te ervaren bij het parkeren. Overlast wordt ’s avonds en ’s nachts 
ervaren. Betaald parkeren overdag is hiervoor geen oplossing. Spreker noemt enkele andere 
mogelijke oplossingen.

 Het college moet zijn huiswerk overdoen. De parkeerproblemen verschillen per buurt en 
daarvoor is maatwerk nodig. Bijvoorbeeld door een gefaseerde invoering van een systeem van
betaald parkeren.

 In de gebieden waarop de voorliggende parkeerplannen betrekking hebben, spelen een scala 
aan verkeersproblemen die te maken hebben met de parkeerdruk in de wijken. De fractie 
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verzoekt het college een totaalplan voor deze buurten op te stellen. Ook in het kader van het 
nieuwe parkeerbeleid moet over deze buurten gepraat worden.

 Kan naar braakliggende terreinen worden gekeken?
Mw. Jongman (ChristenUnie):

 Zegt dat nog geen conclusies zijn te trekken omdat het beeld nog erg diffuus is. Het draagvlak 
in de wijken is nodig om een maatregel te onderbouwen. Er is goed draagvlakonderzoek 
nodig.

 De fractie is het eens met de opmerking van de SP dat een totaalplan voor de 
verkeersproblemen in de wijken nodig is. Het Van Simmerenterrein is een goede locatie voor 
P+R.

 Kan gekeken worden naar parkeerfaciliteiten voor mantelzorgers?
 Het tijdstip tot 18.00 uur: graag aandacht hiervoor omdat bewoners er vaak op ingaan.
 De inspraaktermijn: kan de termijn worden opgeschoven? Eén bewoner wijst erop dat de brief 

te laat is ontvangen.
Mw. Koebrugge (VVD):

 Is voor betaald parkeren als er draagvlak aanwezig is. Er blijkt een kleine meerderheid voor 
invoering te zijn en mensen vragen zich af of dit voldoende is. De inspraak komt nog en is 
belangrijk. De fractie hoort graag wat de alternatieven van de bewoners zijn.

 Kinderopvang Monkey Donky: zij geven aan in de problemen te komen bij invoering. Heeft 
het college gedacht aan kiss and ride-plekken? Is een bedrijfsvergunning mogelijk?

 Spreker is het eens met de PvdA om geen uniforme parkeertijden te hanteren.
 De kosten van de parkeervergunning: de fractie begrijpt de bezwaren van de bewoners.

Dhr. Lammers (Student en Stad):
 Is voor een ander parkeerregime als er draagvlak voor is. Nu is echter niet echt duidelijk wat 

de mening van de wijken is. Hoe kan het dat het college vindt dat betaald parkeren 
noodzakelijk is terwijl de duidelijkheid in de wijken compleet ontbreekt?

 Is het eens met de opmerking van de PvdA dat maatwerk per wijk nodig is.
Dhr. Leemhuis (GroenLinks):

 Naast de enquête en de inspraak bestaan er andere methoden om het draagvlak te meten. Ook 
bestaan er objectieve methoden om te bepalen of er een probleem is.

 De Professorenbuurt-Oost: de bewonersorganisatie geeft beide standpunten goed weer. 
Spreker vraagt zich af of de effectiviteit van het betaald parkeren voldoende is. Op zijn minst 
zou de avond moeten worden meegenomen. Wat vindt het college?

Dhr. Sijbolts (Stadspartij):
 Draagvlak is belangrijk. De informatie over de inspraakbijeenkomsten was gebrekkig. Kan de 

inspraaktermijn worden verlengd en kan er een extra infoavond komen?
 In aangrenzende buurten kunnen parkeerproblemen ontstaan. Omdat de problemen vooral ’s 

avonds spelen, is de vraag of betaald parkeren een oplossing is.
 Hoe kijkt het college aan tegen Monkey Donky?
 Bij de bespreking van het parkeerbeleid komt de fractie met opmerkingen over ontheffingen.

Dhr. Ubbens (CDA):
 Plaatst vraagtekens bij de manier waarop het onderzoek is uitgevoerd. Waarom is niet gekozen

voor een combinatie van een schriftelijke en een digitale enquête?
 De vraag is of er voldoende draagvlak is. Het zou ook op andere manieren moeten worden 

bewezen.
 Het is goed dat niet wordt geëxperimenteerd met blauwe zones. Is het college bereid met 

andere gemeenten te overleggen over manieren om het invoeren van blauwe zones voor 
gemeenten financieel aantrekkelijker te maken?

 Spreker is het eens met de PvdA om te kijken naar het differentiëren van betaalperiodes.
 In de Professorenbuurt en in de nabijheid zou naar extra parkeerruimte kunnen worden 

gekeken.
 Spreker is het eens met het verzoek van mw. Jongman om de inspraaktermijn te verlengen.
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 Is het zinvol om op donderdagavond tot 21.00 uur betaald parkeren in te voeren in wijken die 
ver van het centrum liggen?

Mw. Brokken (PvdD):
 Vindt het een goed stuk. De werkwijze is eveneens goed. De inspraak van bewoners moet 

voorop staan.
 Stelt voor bewoners gratis te laten parkeren in plaats van hen een vergunning aan te laten 

vragen.
 Wijken met betaald parkeren: kunnen daar borden worden geplaatst die verwijzen naar P+R-

terreinen?
Dhr. Castelein (D66):

 Vindt het positief dat de commissie wensen en bedenkingen kan aangeven.
 Ziet het college mogelijkheden de door de PvdA voorgestelde differentiatie toe te passen? Dit 

gezien de wensen en bedenkingen in de buurten.
 De draagvlakmeting is een begin. De inspraak komt nog.

Wethouder De Rook:
 Het proces: betaald parkeren wordt ingevoerd als er draagvlak voor is.
 De druk op de openbare ruimte vanuit het verkeer is al jaren aan het toenemen. De wethouder 

geeft uitleg over het bredere parkeer- en mobiliteitsbeleid. Toch zijn in sommige wijken 
specifieke maatregelen nodig vanwege de parkeerdruk.

 Zodra er signalen uit de wijk komen over de te grote parkeerdruk komt de gemeente in actie. 
In de nu aan de orde zijnde wijken is daarom een onderzoek gestart. Er moet draagvlak 
aanwezig zijn. In De Hoogte is geen draagvlak voor betaald parkeren.

 In overleg met de buurten is gekozen voor een schriftelijke enquête.
 Uitslag enquête: in de Professorenbuurt-Oost blijkt de verhouding ongeveer 50-50 te zijn. 

Gezien andere verkeersontwikkelingen wil het college betaald parkeren invoeren maar wacht 
eerst de inspraak af.

 Differentiatie in betaalperiodes: dit is het bekijken waard. Veel problemen van bewoners 
hebben ermee te maken. Het regime van 9 tot 18 uur is niet altijd effectief. Het college moet 
dit in de inspraak in overweging nemen. Elke keuze heeft consequenties.

 De vraagstelling is samen met de bewoners opgesteld.
 Parkeren mantelzorgers: dit wordt per geval opgelost in plaats van het in een systeem te 

gieten.
 Te late bezorging brieven bij de bewoners: de inspraaktermijn wordt met twee weken 

verlengd.
 Kinderopvang Monkey en Donky: kort parkeren in verband met kinderen blijft mogelijk.
 Blauwe zones: voor bewoners is er niet veel verschil. Dit naast het nadeel dat de gemeente 

extra kosten moet maken.
 Uitbreiden aantal parkeerplekken: vaak ontbreekt hiervoor de ruimte. Het opofferen van groen

is in de ogen van velen geen goede keus. Tevens verzet het gemeentelijk beleid zich ertegen.
 Benutten braakliggende terreinen: de wethouder neemt dit mee in het bredere parkeerbeleid. 

Hetzelfde geldt voor het idee automobilisten te stimuleren verderop te parkeren.
 Professorenbuurt-Oost: de wethouder zegt toe te kijken naar gewijzigde tijden voor betaald 

parkeren en te kijken welke straten er wel en niet onder vallen.
 Betaald parkeren biedt mogelijkheden om andere maatregelen bespreekbaar te maken zoals 

inpandig parkeren. Het biedt de gemeente mogelijkheden beter te handhaven.
 Waarom nu aanpakken: er is urgentie in deze wijken.

B3. De eerlijke brommer
(collegebrief 17 september 2015)
Inspreker mw. Ten Doesschate (inwoner, moeder en fietser) gaat in op de problemen in verband 
met brommers, scooters, snorbrommers en snorscooters. De reactie van het college is teleurstellend. 
Spreker vraagt zich af hoe een inwoner fijnstof kan meten en hoe een klacht over fijnstof kan worden 
gedaan. Er is veel overlast door brommers en scooters. Het is vreemd dat de fietsstrategie ook 
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faciliterend is voor brommers en scooters. Het aantal snorbrommers en snorscooters neemt toe en 
vormt een ernstige bedreiging voor de gezondheid. Spreker legt uit waarom: ongevallen, fijnstof, 
geluidoverlast en overgewicht. Fietspaden scootervrij maken, is mogelijk.
Dhr. Leemhuis (GroenLinks):

 Vindt de collegebrief niet volledig. Waarom is een milieuzone niet mogelijk? Hetzelfde geldt 
voor een vorm van sloopregeling. Hoe vindt de voorlichting plaats? Waarom ontbreekt 
handhaving?

 Hoe opereert het college in de landelijke discussie?
 Is het college bereid bepaalde initiatieven een kans te geven bijvoorbeeld via een veranderlab?
 De ideeën op pagina 13 kunnen aan het Rijk worden voorgelegd.

Dhr. Castelein (D66):
 Zegt dat het beleid gericht moet zijn op veiligheid en duurzaamheid.
 Fietsers en scooters botsen nogal eens met elkaar. Het scheiden van routes is een oplossing. Is 

het college bereid bij het pleidooi van andere gemeenten aan te sluiten?
 Tweetaktscooters vervuilen in ernstige mate: is een milieuzonering mogelijk?

Dhr. Ruddijs (PvdA):
 Ondersteunt het betoog van de inspreker. Het gaat om milieu en veiligheid.
 De gemeente moet net als andere steden een krachtig signaal geven aan Den Haag. Dit omdat 

een landelijke aanpak noodzakelijk is.
Dhr. Blom (VVD):

 Is het eens met de reactie van het college. De VVD was tegen het initiatiefvoorstel.
 Er is een landelijke regeling in de maak.
 De huidige viertaktscooters zijn vrij schoon.

Mw. Jongman (ChristenUnie):
 Vindt dat scooters te veel ruimte opeisen. Dit leidt tot confrontaties.
 Het is goed dat het college wil wachten op het landelijke beleid.
 Het klopt dat niet alle motoren vervuilend zijn.

Mw. Brokken (PvdD):
 Vindt dat Groningen een voorbeeldrol kan vervullen en problemen kan oplossen.
 Fijnstof is gevaarlijk en niet waar te nemen.
 Waarom is een verbod op de verkoop van tweedehands scooters onhaalbaar?
 Het is opvallend dat het college het gehele initiatiefvoorstel naast zich neerlegt.

Dhr. Lammers (Student en Stad):
 Sluit zich grotendeels aan bij de woordvoering en de vragen van dhr. Leemhuis.

Wethouder De Rook:
 Merkt op dat de raad vond dat de door het college te nemen maatregelen proportioneel en 

haalbaar moesten zijn. Op die manier heeft het college ernaar gekeken.
 Het probleem: het college erkent dat er een probleem is. De wethouder herkent het probleem 

dat de inspreker schetst.
 Het is niet mogelijk lokale verboden uit te vaardigen zoals een verbod op de verkoop van 

tweedehands scooters.
 Het landelijke traject loopt nog. Dat gaat ook over technologie.
 De wethouder zegt toe samen met andere gemeenten voorop te willen lopen en een pleidooi 

bij het kabinet te willen neerleggen. De route kan via het VNG lopen.
 Een ander verzoek aan het kabinet is het faciliteren van gescheiden paden.
 Een punt van irritatie heeft te maken met gedrag. De gemeente heeft beleid op dit gebied. Ook

verkeerseducatie en communicatie spelen een rol.
 Handhaving speelt een belangrijke rol. De raad kan zich hierover uitspreken.
 Stadsdistributie: bekeken wordt of maatregelen mogelijk zijn in verband met bestelbrommers.

De voorzitter sluit de vergadering om 22.45 uur.
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BESLUITENLIJST 
RAADSCOMMISSIEVERGADERING BEHEER EN VERKEER

Datum: 14 oktober 2015
Plaats: oude raadzaal
Tijd:  20.00 – 22.45 uur

1. AGENDAPUNTEN VOOR DE RAAD

 Discussienotitie Noorderplantsoen
o Als 1-minuutinterventie naar raad van 28 oktober
o Stadspartij overweegt moties

2. TOEZEGGINGEN 

 Wethouder Van Keulen
o Gaat uitzoeken wat de kosten zijn voor infraroodmeting van grondverdichting 

Noorderplantsoen rond Noorderzon, komt volgend jaar met voorstel
 Wethouder De Rook

o Gaat via VNG-cie proberen samen met andere gemeenten erbij het rijk op aan te 
dringen om sneller te komen met strengere voorschriften inzake technologie 
brommers en scooters, alsmede om qua infrastructuur het ontwikkelen van 
gescheiden paden te faciliteren.

3. LTA, MOTIES/TOEZEGGINGEN, INGEKOMEN STUKKEN

 Besluitenlijsten
o Toezeggingen inzake ARZ en inbreng raad Oosterhamriktracé gehonoreerd
o Toezeggingen inzake evaluatie OV-maatregelen en effect op straatniveau 

Oosterhamriktracé op LTA
 LTA/IM: 

o Akkoord met wijzigingen in blauw
o 2012-2 Oosterhamriktracé / Gerrit Krolbrug > wordt medio 2016

 Suggestie om al eerder de te verschijnen second opinion te agenderen en dan 
nog dingen vanuit de raad mee te geven voor het uiteindelijke plan

o 2015-90  Borgen duurzaamheid in organisatie > vertraging, voorlopig PM
o 2014-219 Beleid openbare verlichting > wordt maart 2016
o 2015-85 Systematiek adviesgroep evenementen > i.c.m. herijking locatieprofielen > 

wordt december
o 2014-284 Noordelijke Ring / Zonnelaan > vertraging, voorlopig PM (overleg met vz)
o Binnenkort (icm R&W): toekomstvisie A-kwartier, voortgangsrapportage en nota van 

uitgangspunten
 Ingekomen stukken

o Geen agenderingen

4. VERSLAGEN

 Verslag 16 september conform vastgesteld 

5. AFSPRAKEN
 Er wordt een expertmeeting georganiseerd over geothermie met speciale aandacht voor 

kritische geluiden m.b.t. risico’s. Organiserend comité: Ubbens, Koks en Schimmel
 De parkeerplannen Korrewegwijk c.a. kunnen na afloop van de inspraak en na 

besluitvorming van het college opnieuw worden geagendeerd.

1
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Begrotingscommissie Beheer en Verkeer

Toezeggingen Wethouder Van Keulen
 Laat uitzoeken of openbare verlichting ondergebracht kan worden in GRESCO
 75% risicokans bodemsanering – gaat na of dit echt nodig is en waar dat op gebaseerd is
 Komt terug op de vraag in hoeverre het mogelijk is om te komen tot een BORG-schouw op 

buurtniveau
 Gaat na in hoeverre het nodig en wenselijk is om verdwenen indicatoren (zoals tevredenheid 

burgers over onderhoud trottoirs) volgend jaar weer in te voeren
 Kan gedetailleerde informatie geven over de invulling van de bezuinigingen d.m.v. 

efficiencymaatregelen Stadsbeheer (kan niet beloven dat deze info binnen is vóór de 
behandeling van de begroting in de raad)

Toezeggingen Wethouder Gijsbertsen
 Komt nog voor de kerst met een tussenstand inzake de duurzaamheidsmaatregelen

Toezeggingen Wethouder De Rook
 Rapport Grontmij inzake parkeren wordt binnen een maand verwacht; herijking parkeervisie 

idem, wellicht iets later
 Inrichtingsplannen in het kader van ARZ (resultaat van consultatie wijken) worden binnen 

enkele maanden verwacht
 In 2016 komt college met een stand van zaken Green Deal Stadsdistributie
 Komt (waarschijnlijk mondeling in commissie) terug op vraag over verkeersveiligheid 

Vinkenstraat
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/ Gemeente 

\jr©nmgen 
Beantwoording vragen en toezeggingen vanuit raadscies d.d. 

Onderwerp 4 november 2015 ontwerpbegroting 2016 

Steller Froukje Bouma/Saskia Zwiers 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 367 8603 Bi)lage(n) 

Datum 10 -11 -2015 Uwbriefvan 

Ons kenmerk 5 3 5 5 7 2 1 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Op 4 november 2015 besprak u in de diverse raadscommissies de 
ontwerpbegroting 2016. Voor zover wij de vragen die u ons daarbij stelde 
niet ter plekke konden beantwoorden, treft u onze reactie hierbij aan. Ook 
vindt u in deze brief een overzicht van de toezeggingen, die wij uw raad 
daarbij hebben gedaan. 

VRAGEN EN ANTWOORDEN 

Algemeen 

Wat betekent de bezuiniging 'deels niet compenseren van loon- en 
prijsstijgingen' voor de doelstellingen van de programma's uit de begroting? 

Deze bezuiniging, voortkomend uit ons het coalitieakkoord, realiseren we 
door efficiencymaatregelen. Deze laten de doelstellingen van de 
programma 's ongemoeid. 

Ter nadere toelichting plaatsen wij nog een kanttekening hij het specifieke 
geval van het Programma Veiligheid. Hier is sprake van een bezuiniging van 
234 duizend euro. In het financieel meerjarenbeeld ontvangt het programma 
Veiligheid echter een klein bedrag van 6 duizend euro, omdat de 
veiligheidsregio een eigen compensatie methodiek heeft, zodat het per saldo 
om een bezuiniging van 228 duizend euro gaat. 
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Gemeente 

Onderwerp Begroting 2016 

Programma 1 Werk en Inkomen - Commissie Werk en Inkomen 

Zijn de 'beschutte werkplekken nieuw (P-Wet)' voor onder andere ex-
Wajongers ook beschikbaar voor thuiswonende 'potentiële wajongers'? 

De doelgroep van de Participatiewet is breder dan diegenen die recht op een 
bijstandsuitkering hebben. Iedereen, die ertoe behoort, kan onder 
voorwaarden in aanmerking komen voor een dergelijke werkplek. Dit geldt 
dus ook voor (thuiswonende) jongeren die geen recht hebben op een 
bijstandsuitkering of deze niet hebben aangevraagd. 

Onze consulenten zijn dit jaar gestart met de zogenaamde "Route Arbeid", 
waarbij zij samen met de stage coördinatoren van de PRO/VSO scholen en 
het UWV de leerlingen vanaf\16-17 jaar in beeld brengen, die het profiel 
arbeid hebben. 

Jongeren, die zich niet bij ons melden voor een uitkering en die we niet via de 
scholen bereiken, hebben we onvoldoende in beeld. Zoals we in de begroting 
hebben aangegeven zijn we op het gebied van jongeren bezig met een 
integrale aanpak die naast 'werk' ook 'onderwijs' en 'zorg' omvat. Met als 
doel kwetsbare jongeren beter te ondersteunen. Hierover wordt u op een later 
moment geïnformeerd. 

Programma 5 Sport - Commissie Onderwijs en Welzijn 

Hebben we bij het Programma Sport, net als bij het Programma Cultuur, de 
ambitie om op het terrein van breedtesport een top-5 positie in te nemen? 

Zo 'n specifieke positiebepaling op landelijke schaal is binnen Sport niet goed 
mogelijk. Anders dan bij Cultuur, kunnen we voor het terrein van 
breedtesport stellen dat van concurrentie met andere steden nauwelijks 
sprake is. Onze ambities op dit terrein komen aan de orde in het (nieuwe) 
Meerjarenprogramma Sport en Bewegen (eerste kwartaal 2016). 

Programma 8 Wonen - Commissie Ruimte en Wonen 

Naar verluidt kan er geen gevolg worden gegeven aan het burgerinitiatief om 
speeltoestellen op het Ciboga-terrein te plaatsen, terwijl er wel budget 
beschikbaar zou zijn. Wat is hiervan de toedracht? 

We kunnen bevestigen dat er sprake is van een dergelijk initiatief en 
bovendien voldoende budget. We zijn nagegaan welke opties er open staan 
voor het inrichten van speelplekken. 
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Gemeente 

Onderwerp Begrotmg2016 x 

Over diverse mogelijkheden om tijdelijke speelvoorzieningen in te richten 
(tijdens de bouwfase) zijn we in gesprek met bewoners. Duidelijk is echter 
al dat zich daarbij praktische bezwaren voordoen, qua veiligheid (fietsers, 
water, bouwverkeer) en door kabels en leidingen, die realisatie lastig maken. 
Wij bezien de situatie nog opnieuw en zullen daar zo spoedig mogelijk op 
terug komen. 

Programma 9 kwaliteit van de leefomgeving - Commissie Beher en Verkeer 

Waarop is de omvang van de reserve bodemsanering gebaseerd? 

Het risico is berekend op 2,2 min euro met een kans van optreden van 75% = 
1,7 min euro. Het bedrag is gebaseerd\op de uitvoering van 2 saneringen. Het 
percentage is hoog, omdat nieuwe situaties zich kunnen voordoen los van de 
spoedlocaties. Het bedrag van 1,7 min euro is minimaal noodzakelijk om 
onvoorziene schadeclaims en saneringen op te kunnen vangen in een jaar en 
is ook de minimale omvang van de reserve bodemsanering. 

Zouden wij over de uitkomsten van de BORG-schouw op buurtniveau kunnen 
beschikken? 

De toegepaste onderzoeksmethodiek ondersteunt alleen op een hoger 
schaalniveau een gedegen interpretatie. Uitspraken op een lager 
schaalniveau (de buurt) met een zelfde betrouwbaarheidsmarge 
veronderstellen een veel uitgebreidere dataverzameling. Dat is met de thans 
beschikbare inzet niet uitvoerbaar. 

Is het mogelijk oude indicatoren, die in de Begroting Nieuwe Stijl bij 
programma 9 niet meer zijn toegepast, bij de volgende begroting opnieuw te 
introduceren? 

Bij de dóórontwikkeling van de Begroting Nieuwe Stijl doet die mogelijkheid 
zich voor. 

Programma 10 Veiligheid - Commissie Financiën en Veiligheid 

Er wordt landelijk bezuinigd op Veilige Publieke Taak (VPT); heeft dit 
consequenties voor het beleid/ de inzet op dit terrein in Groningen? 

De landelijke bezuinigingen op VPT hebben geen invloed op ons lokaal 
beleid. 
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r^Gemeente 
Onderwerp Begroting 2016 
Bladzijde 4 m B i r n i n f f i g ^ n 

Het Rijk heeft het verband tussen dierenmishandeling en huiselijk geweld 
erkend en hier beleid voor ontwikkeld. Sluit Groningen hierop aan? 

Wij onderkennen dat er een relatie is tussen dierenmishandeling en huiselijk 
geweld. Bij trainingen voor het vroegtijdig signaleren van huiselijk geweld 
wordt deze relatie ook besproken. De dierenbescherming is gevraagd een 
training te geven over het signaleren van dierenmishandeling/ 
dierenverwaarlozing, omdat dit een indicatie kan zijn voor mishandeling of 
verwaarlozing van kinderen in hetzelfde huishouden. 

TOEZEGGINGEN 

Algemeen 

Uw raad stelt voor om andere Planning & Control producten, zoals de 
Voortgangsrapportages, meer in lijn te brengen met de Begroting Nieuwe 
Stijl, zodat de betreffende informatie op een meer continue basis beschikbaar 
komt. 

Wij nemen deze suggestie, die past in ons streven naar open source/open 
data, ter harte en zullen de mogelijkheden hiertoe in samenspraak met het 
audit committee van uw raad bezien. 

Uw raad verzoekt ons het Subsidieregister, dat zich vooralsnog beperkt tot 
subsidies, die via beschikkingen worden uitgegeven, uit te breiden. 

Wij gaan de mogelijkheden na om ook subsidies die op andere wijze worden 
verstrekt te registreren en kosten en baten op dit terrein inzichtelijk te maken. 

Programma 1 Werk en Inkomen - Commissie Werk en Inkomen 

U geeft aan geïnformeerd te willen worden over de inzet van het budget van 
400 duizend euro voor de voormalige ID-banen in de wijken. 

Wij zullen u hierover binnenkort per brief informeren. 
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Bladzijde 5 

Onderwerp Begrot ing 2016 

Gemeente 

\jmningen 

Programma 2 Economie - Commissie Werk en Inkomen 

Uw raad vraagt om de werkgelegenheidseffecten van start-ups in beeld te 
brengen. 

In de loop van 2016 zullen wij deze effecten in samenwerking met 
verschillende partijen in beeld brengen en u daarover informeren. 

Uw raad geeft aan geïnformeerd te willen worden over het congres 'Building 
the Future of Health'. 

Van 1-3 juni 2016 vindt de grote internationale conferentie 'Building the 
Future of Health' plaats in Groningen. De conferentie is een officieel 'side 
event' van het Nederlandse EU-voorzitterschap in de eerste helft van 2016. 
Vertegenwoordigers van uiteenlopende disciplines op het gebied van de 
volksgezondheid buigen zich over de vraag welke bijdrage de gebouwde 
omgeving kan leveren aan een goed en gezond leven. Eind 2015 zullen wij u 
hierover schriftelijk informeren. 

Uw raad geeft aan behoefte te hebben aan inzicht in de effecten van de 
integrale campagne regiomarketing. 

We bereiden de campagne nu samen met de kennisinstellingen, bedrijfsleven 
en samenwerkingspartners in Stad en regio voor. Wij verwachten u hierover 
in het eerste kwartaal van 2016 meer te kunnen vertellen. 

U gaf aan nader geïnformeerd te willen worden over het budget voor 
handhaving tijdens koopzondagen en de eventuele budgettaire consequenties 
voor andere activiteiten. 

De precieze invulling bepalen we als de inzet over het afgelopen jaar begin 
2016 geëvalueerd is. U hoort dan nader van ons. 

Programma 7 Verkeer - Commissie Beheer en Verkeer 

Wij hebben u het rapport van de Grontmij inzake parkeren toegezegd, evenals 
een herijking van de Parkeervisie. 

U kunt beide documenten binnen afzienbare termijn, uiterlijk begin volgend 
jaar, tegemoet zien. 
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Gemeente 

Onderwerp Begroting 2016 

Voorts hebben wij u de Inrichtingsplannen in het kader van de Aanpak Ring 
Zuid (ARZ) toegezegd. 

De inrichtingsplannen Maaslaan, Vondellaan en het Zuiderplantsoen maken 
onderdeel uit van het hoofdbouwcontract ARZ. Dat betekent dat de aannemer 
aan wie het werk van ARZ wordt gegund, die onderdelen gaat uitvoeren. De 
aannemer zal - zodra het werk is gegund; dat is naar verwachting begin 
2016 - de plannen in overleg met belanghebbenden verder uitwerken. De 
aannemer stelt ook de fasering van de uitvoering op. 

Het plan Helpman wordt versneld uitgevoerd. Nadat het verkeersplan in 
september 2014 is vastgesteld, na de inspraak en consultatie van de raad, is 
dit plan de afgelopen periode in overleg met de scholen, bewoners^en 
bedrijven verder uitgewerkt. De planning is dat de uitvoering starti in het 
eerste kwartaal van 2016. De raad zal naar verwachting in december per 
brief geïnformeerd worden over de uiteindelijke uitwerking en de wijze 
waarop de omgeving (bewoners en ondernemers) is betrokken. 

In 2016 informeren wij u over de stand van zaken rondom de Green Deal 

Stadsdistributie. 

In de eerstvolgende vergadering van de commissie Beheer & Verkeer 
informeren wij u over de verkeersveiligheid in de Vinkenstraat, zoals u ons 
verzocht heeft. 

Programma 9 Kwaliteit van de Leefomgeving - Commissie Beheer en 
Verkeer 

Uw raad stelt voor openbare verlichting onder te brengen in de GRESCO. 

Wij omarmen de gedachte om duurzaamheidsaspecten nauwer te betrekken 
bij de openbare verlichting. Het Beheersplan Openbare Verlichting - thans in 
voorbereiding - biedt gelegenheid de concrete mogelijkheden daartoe te 
verkennen. In het eerste kwartaal van 2016 zullen wij u hierover per brief 
informeren. 
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Bladzijde 7 

Onderwerp Begroting 2016 

Gemeente 

groningen 

Programma 10 Veiligheid - Commissie Financiën en Veiligheid 

De nota Prostitutiebeleid wordt in januari met de commissie Financiën en 
Veiligheid besproken. 

In het eerste kwartaal van 2016 kan de commissie Financiën en Veiligheid 
een visie op de toename van verwarde personen verwachten. 

Paragraaf Duurzaamheid - Commissie Beheer en Verkeer 

Wij zeggen u toe u in december, of zo snel als in uw agenda mogelijk is, door 
middel van een bijeenkomst te informeren over de totstandkoming van de 
routekaart naar een energie-neutrale stad. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester. 
Peter den Oudsten 

de secretaris, 
Peter Teesink 
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t " Gemeente 
Raadsvoorstel ^ f O O f f i g e n 

Onderwerp Wijzigingsverordening legesverordening 2015 t.a.v. zonneparlcen 

Registratienr. 5285468 Steller/teinr. C.J. Munneke/0652310855 Bijlagen 1 

Classificatie « Openbaar o Geheim 

• Vertrouwelijk 

Portefeuillehouder vd Schaaf Raadscommissie FenV 

Voorgesteld raadsbesluit 

De raad besluit: 

I. de verordening tot het wijziging van de Legesverordening 2016 vast te stellen; 
II. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad en vanaf 1 januari 

2016 in werking te laten treden. 

Samenvatting 

In de raadsvergadering van 27 mei 2015 heeft uw raad de motie "Meer flexibiliteit bij leges zonneweiden" 
aangenomen met tot doel de ontwikkeling van projecten voor duurzame energieopwekking een impuls te 
geven. Het college wil de ontwikkeling van zonneparken stimuleren door uw raad voor te stellen de 
legesverordening zo aan te passen dat alleen over het constructieve deel van het zonnepark leges betaald 
hoeven te worden. 
Door alleen leges over het constructieve deel te heffen komen minder inkomsten binnen dan dat over de 
totale bouwsom (inclusief de zonnepanelen) leges worden geheven. Door lagere leges te heffen kunnen 
zonneparken worden ontwikkeld welke anders wellicht niet rendabel te krijgen waren. Hierdoor ontvangt 
de gemeente ongeraamde legesmeeropbrengsten. 
De wijziging op de legesverordening treedt per 1 januari 2016 in werking. 

B&W-besluit d.d.: 12 oktober 2015 
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Vervolg voorgesteld raadsbesluit 

Aanleiding en doel 

In de raadsvergadering van 27 mei 2015 heeft uw raad de motie "Meer flexibiliteit bij leges 
zonneweiden"aangenomen met tot doel de ontwikkeling van projecten voor duurzame energieopwekking 
een impuls te geven. Het college wil de ontwikkeling van zonneparken stimuleren door uw raad voor te 
stellen de legesverordening zo aan te passen dat alleen over het constructieve deel van het zonnepark leges 
betaald hoeven te worden. 

Kader 

In ons programma "Groningen geeft Energie 2015-2018" is de ambitie "Energieneutraal in 2035" uitgewerkt. 
Dit houdt in dat alle energie die in onze stad door huishoudens, bedrijven en instellingen wordt gebruikt, 
straks duurzaam wordt opgewekt. Dat betekent dat wij ons moeten inzetten op alle sporen uit het 
energiebeleid. Voor het spoor "Zon" vertaalt dit zich dit naar zonnepanelen op elk geschikt dak. Met alleen 
zonnepanelen op daken kan het noodzakelijke vermogen echter niet worden gehaald: er zijn hiervoor 
simpelweg te weinig geschikte daken in Groningen. Om de doelstelling te halen moeten verschillende 
zonneparken de komende jaren ontwikkeld worden. 

Argumenten en afwegingen 

Op dit moment moeten over zonneparkinitiatieven leges betaald worden op basis van de hoogte van de 
bouwkosten. Een groot deel van de bouwsom wordt bepaald door de zonnepanelen. Hierdoor worden in 
verhouding veel leges geheven. De exploitatie van zonneparken komt hierdoor onder druk te staan 
waardoor investeringen achterwege blijven. Dit sluit niet aan bij de ambitie van Groningen om 
energieneutraal in 2035 te kunnen zijn. In navolging van meerdere gemeenten en provincies heeft het 
college zich tot doel gesteld de legesverordening zo aan te passen dat hierdoor de opwekking van 
duurzame zonne-energie gestimuleerd wordt. 

Argumenten vóór 
1. De kosten voor de ontwikkelende partij (zoals lokale energiecoöperaties) gaan omlaag waardoor 

initiatieven eerder van de grond komen. 
2. De aanpassing aan de legesverordening maakt ontwikkelingen mogelijk waardoor ongeraamde 

legesmeeropbrengsten ontstaan. 
3. De gemeente stimuleert op deze manier de opwekking van duurzame energie en versnelt de 

ambitie om in 2035 energieneutraal te zijn. 

Argument tegen 
1. De legesbegroting kent een tekort en door minder leges te heffen wordt deze positie niet verbeterd. 

Financiële consequenties 

Door alleen leges over het constructieve deel te heffen komen minder inkomsten binnen dan dat over de 
totale bouwsom (inclusief de zonnepanelen) leges worden geheven. Voorbeeld: de leges voor een 3 hectare 
groot zonnepark bedragen nu circa € 60.000,--. Door alleen over het constructieve deel de leges te hebben 
bedragen de leges circa € 9.000,--. 
Door lagere leges te heffen kunnen zonneparken worden ontwikkeld welke anders wellicht niet rendabel te 
krijgen waren. Hierdoor ontvangt de gemeente ongeraamde legesmeeropbrengsten. 
Voor wat betreft initiatieven op gemeentelijke gronden levert het verhuren van grond voor zonneparken tot 
een factor 10 méér op dan de huidige pachtprijzen voor agrarisch gebruik. 
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Vervolg 

Het college acht met de aanpassing van de legesverordening invulling te hebben gegeven aan de 
doelstelling van de motie "Meer flexibiliteit bij zonneweiden" en beschouwt de motie als voldoende te 
hebben afgehandeld. 
Uw besluit met betrekking tot wijziging van de in dit voorstel genoemde verordening wordt deze maand 
opgenomen in het elektronische gemeenteblad. De wijziging op de legesverordening treedt per 1 januari 
2016 in werking. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester. 
Peter den Oudsten 

de secretaris. 
Peter Teesink 
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-ontwerp-

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN, 
( ); 

Gezien het voorstel van het college van burgemeester en wethouders van 

Gelet op de artikelen 156, eerste en tweede lid, aanhef en onder h, en artikel 229, eerste lid, 
aanhef en onder b, van de Gemeentewet; 

BESLUIT: 

de verordening tot wijziging van de Legesverordening 2016 vast te stellen. 

Artikel I 

Na onderdeel 2.2.1.4 van de tarieventabel behorende bij de Legesverordening 2016 wordt 
onderdeel 2.2.1.5 ingevoegd, luidend als volgt: 

2.2.1.5 In afwijking van het bepaalde in de onderdelen artikel 2.2.1.1 tot en met 2.2.1.1.2 worden 
voor een aanvraag voor het plaatsen van zonnepanelen geen leges geheven. Indien 
zonnepanelen onderdeel uitmaken van een aanvraag om een omgevingsvergunning, 
bestaande uit meer onderdelen dan uitsluitend die zonnepanelen, dan worden voor de 
vaststelling van het legesbedrag de bouwkosten van de zonnepanelen buiten 
beschouwing gelaten. 

Artikel II 

Deze verordening treedt in werking met ingang van 1 januari 2016. Deze datum is tevens de 
datum van ingang van de heffing 

Gedaan te Groningen in de openbare raadsvergadering van 

De griffier. De voorzitter. 

Toon Dashorst Peter den Oudsten 
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Gemeente 
Raadsvoorstel 

Onderwerp Wijziging komgrens Friesestraatweg 

Registratienr. 5279038 Steller/telnr. A. Hiemstra/367 8111 Bijiagen 1 

Classificatie Openbaar 

• Vertrouwelijk 

Portefeuillehouder De Rook Raadscommissie 

Voorgesteld raadsbesluit 

De raad besluit: 

I. tot aanpassing van de grens van de bebouwde kom aan de Friesestraatweg zoals aangegeven op 
de bijgevoegde situatietekening; 

II. tot verplaatsing van borden HI aan de Friesestraatweg ter hoogte van hulsnummer 424, ter 
rechterzijde zichtbaar vanuit westelljke richting, en 1-12 aan de Friesestraatweg ter hoogte van 
huisnummer 424, ter rechterzijde zichtbaar vanuit oostelijke richting, uit Bijiage 1, RVV 1990 met 
zo'n 100 meter in westelijke richting tot begin en einde van de bebouwde kom met opschrift 
Groningen; 

III. Gedeputeerde Staten te vragen de bebouwde komgrenzen, zoals die door de gemeente zijn 
vastgesteld, ook als komgrenzen in gevolge de Wegenwet vast te stellen; 

IV. daze besluiten bekend te maken door plaatsing in hat elektronisch gemeentablad. 

Samenvatting 

In noord-wast Groningen aan de rand van de stad, is da wijk Reitdiep gelegen. Reitdiep is een woonwijk in 
ontwikkeling. Fase 1 en 2 zijn reads garaaliseerd, fase 3 en 4 zullen de komende jaran garaalisaard gaan 
worden. De beoogde uitbreiding van fase 3 is gapland aan de noordzijde van da Friesestraatweg. 
In de huidige situatie is voor ean deel van de woningan de berekende gevelbelasting te hoog. Hat gaat hier 
om de woningan die dicht bij de Friesestraatweg zijn gelegan. 
Om daze ontwikkeling toch mogelijk te maken is hat noodzakalijk om de verkeerskundige komgrens op de 
Friesestraatweg ta verplaatsen. Da grens moet 100 meter in westelijke richting komen te liggen. Da 
toagastane snelhaid van 70 km/h zai mee verplaatsen mat hat kombord, waardoor de snelheld van hat 
wegvak gelegan tussan de oude en de niauwe komgrens van 80 naar 70 km/h gaat. Hierdoor neamt 
volgens da Wet galuidshinder de geluidshinder op da gavels van de nieuwbouw zodanig af dat daze op de 
geplanda plak kunnen worden gerealiseerd. 

B&W-besluit d.d.: 12 oktober 2015 
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Aanleiding en doel 

Da wijk Reitdiep is een woonwijk in ontwikkeling. Fase 1 en 2 zijn reeds gerealiseerd an de komende jaran 
zaI uitvoering worden gegaven aan fase 3 en 4. Fase 3 bavindt zich ten noordan van da Friesestraatweg. Om 
da bouw van deze woningen mogelijk ta maken is het noodzakelijk om de komgrens op da Friesestraatweg 
te verplaatsen.Door hat verplaatsen van da komgrens valt da uitbreiding van Reitdiep fase 3 binnen de 
bebouwde kom waardoor hat geluidsniveau op de gavel binnan de daarvoor gestelde normen blijft. 
Verkeerskundig betakant dit dat de toegestana snelheid op hat wagvak tussan de oude en de niauwe 
komgrens terug gebracht wordt van 80 km/h naar 70 km/h. 

Kader 

Conform artikel 20a, lid 1, van de Wegenvarkaarswet (WvW) ligt de bevoegdheid tot het vaststallan van de 
grenzan van de bouwde kom bij de gemaantaraad. De benodigda verkaarsbesluiten ten gevolge van het 
wijzigen van de komgrens, worden na vaststellen van de nieuwe komgrens, genoman in mandaat namans 
het college. 

Argumenten en afwegingen 

Ten noorden van de Friesestraatweg bevindt zich de woonwijk Reitdiep. Daze woonwijk wordt in 4 fasen 
gerealiseerd waarbij de eersta twee fasen reads afgerond zijn. Fase 3 bavindt zich tussen het geplanda 
P&R-terrein en de Kleiwerd/Joeswerd, fase 4 bavindt zich tan noorden van de Reitdiaphavan. Omdat da 
bouw van fase 3 dichter op de Friasastraatweg komt te liggen, is er sprake van aan hogare geluidwaarde op 
da gavel. 

In de Wat galuidshinder gelden er andere berekeningsmethoden voor wegen binnen de bebouwde kom 
volgens de weganverkeerswet en daarbuiten. Door de bebouwde komgrens te verplaatsen en de maximum 
snelheid aan te passen kunnan we de woningen zoals die gepland zijn uitvoeran. 

Op da Friesestraatweg staat de komgrens op dit moment nabij huisnummer 424. Dit is de grans waarbij de 
toegestane snelheid van 80 km/h ovargaat naar 70 km/h. Om de realisatie van deza fase mogelijk te maken, 
is het noodzakalijk om de komgrens op de Friesestraatweg te verplaatsen ter hoogte van huisnummer 253. 
Volgens de deskundigen voldoen dan alle geplande woningen aan de geluidseisen. 

Maatschappelijk draagvlak en particlpatie 

Hat besluit is integraal openbaar an wordt tevens bekend gemaakt middals publicatia. Daarnaast Is advies 
gavraagd aan de regiopolitie en de provincie en zijn de direct betrokkenen tijdens een informatieavond 
geinformaerd. 

Financiele consequenties 

De kosten voor het verplaatsen van de komgrens inclusief ovarige bebording die aangepast dienen te 
worden, zullen bekostigd worden uit de grondexploitatie van Reitdiep fase 3 en 4. Hiertoa haaft uw raad al 
budget baschikbaar gasteld. 

Overige consequenties 

Gean. 
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Vervolg 

Verplaatsing van de komgrens dient voor de realisatie van fase 3 te worden garaaliseerd. Dit betekent dat 
da komgrens begin 2016 verplaatst diant te worden. De maatregel wordt niat gaevalueard. 

Als de gemeente de bebouwde komgrens uit de wegenverkeerswet aanpast is, is het logisch dat da 
bebouwde kom in de zin van da Wegenwet daarbij aansluit. Hiervoor is Gedeputeerde Staten hat bevoagde 
bestuursorgaan. We stellen u daarom voor GS per brief te varzoeken ook die bebouwde komgrens aan te 
passen. 

Mat vrlendelijka groat, 
burgemeester an wathouders van Groningen, 

de burgemeester, 
Peter dan Oudsten 

de secrataris, 
Peter Taesink 
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^ "Gemeente 
Raadsvoorstel 

Onderwerp Slot- en nacalculatie Sanering Riolering 2011 

Registratienr. 5270452 Steller/teinr. Jan Koops van ' t Jagt/8512 Bijlagen 1 

Classificatie • Openbaar o Geheim 

• Vertrouwelijk 
Portefeuillehouder Van Keulen Raadscommissie 

Voorgesteld raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de nacalculatie Sanering Riolering 2011 vast te stellen; 

II. de in 2011 niet benutte kredietruimte ad 973 duizend euro te laten vervallen. 

Samenvatting 

Met het vaststellen van de nacalculatie wordt de jaarschijf 2011 van de sanering riolering afgesloten. In 
Binnenstad Oost, het Blauwe Dorp en de Bloemenbuurt is de sanering van het riool gecombineerd met 
herinrichting, in het Oosterpark, bij het Zuiderpark en in twee straten van de Oost Indische buurt is het 
riool van een nieuwe binnenwand voorzien. Verder is het riool in het tweede deel van de Schildersbuurt, in 
de Rivierenbuurt en in de Admiraal de Ruyterlaan gesaneerd en is - in samenwerking met waterschap 
Noorderzijlvest- een vervolg gegeven aan het project Waterslag 2 (rioolpersleiding aan de Oostkant van 
de stad). Dit gefaseerde project heeft door een aantal meevallers beduidend minder gekost dan verwacht. 
Uit de nacalculatie van de gehele sanering riolering 2011 blijkt dat er een positieve afwijking is van 973 
duizend euro, vooral door meevallende aanbestedingen. Dit positieve resultaat is in de afgelopen jaren al 
vertaald in de hoogte van de rioolheffing. We stellen voor deze onbenutte kredietruimte nu te laten 
vervallen. 

B&W-besluit d.d.: 20 oktober 2015 
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Aanleiding en doel 

Met de notitie "Nacalculatie Sanering Riolering 2011" (zie bijlage) geven we uitvoering aan de 
gemeentelijke richtlijnen dat voor investeringsprojecten met een investeringsbedrag groter dan 450 duizend 
euro een nacalculatie moet worden opgesteld. Het resultaat is de financiële en technische afwikkeling van 
het programma "Sanering riolering 2011". Alle projecten zijn uitgevoerd. 

Kader 

Het kader voor dit besluit zijn de door de raad vastgestelde richtlijnen voor de nacalculatie van 
investeringsprojecten. Deze nacalculatierichtlijnen zijn opgenomen in het Handboek Financieel Beheer 
gemeente Groningen. 

Argumenten en afwegingen 

In de nacalculatie wordt verantwoording afgelegd over het verloop van het programma sanering riolering 
jaarschijf 2011. Er is sprake van een aanzienlijke positieve afwijking in het krediet, die vooral veroorzaakt 
wordt door meevallende aanbestedingen. De niet uitgegeven kredietruimte heeft in de praktijk geleid tot 
lagere kapitaallasten die in de afgelopen jaren al vertaald zijn naar het huidige tarief voor de rioolheffing. 
Omdat deze onbenutte kredietruimte niet nodig is voor onvoorziene of tegenvallende rioolsaneringen in 
latere jaren, stellen wij voor deze te laten vervallen. 

Maatschappelijk draagvlak en participatie 

De realisatie van de jaarschijf 2011 sanering riolering kwam tot stand door een goede samenwerking tussen 
de gemeente, bewoners, waterschappen en aannemers. 

Financiële consequenties 

Het programma riolering kent een gesloten financieringssysteem. Dit houdt in dat de inkomsten uit het 
rioolrecht alleen voor rioleringsprojecten mogen worden ingezet. Het programma 2011 vindt zijn oorsprong 
in het door de raad vastgestelde Groninger Water- en Rioleringsplan 2009-2013. Op basis daarvan wordt 
per jaarschijf een kredietaanvraag aan de raad voorgelegd, waarin het programma voor dat jaar zijn 
definitieve vorm krijgt. 
De nacalculatie van het programma sanering riolering 2011 geeft de volgende financiële afwijkingen weer 
ten opzichte van de aangevraagde kredieten. 

Bedragen * 1.000 euro 
Krediet 2011 Uitgaven Saldo 
14.316 13.343 973 

De uitgaven kennen een positieve afwijking van 973 duizend euro. Dit wordt vooral veroorzaakt door 
meevallende aanbestedingen en in een aantal gevallen door goedkopere uitvoeringswijzen dan waar 
rekening mee was gehouden. 

Overige consequenties 

Er zijn geen overige consequenties. 

Vervolg 

Niet van toepassing. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, de secretaris. 
Peter den Oudsten Peter Teesink 
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Bijlage 1 Nacalculatie Sanering Riolering 2011 

Inleiding 
Op 17 december 2008 heeft de genneenteraad het Groninger Water- en Rioleringsplan 2009-2013 
vastgesteld (RO08.1738325). Hierin staat onder andere de investerings- en saneringsplanning voor 
riolering beschreven. Onndat het saneren van riolering vri jwel altijd gepaard gaat met andere 
ingrepen in de infrastructuur, verschuiven geplande werkzaamheden vaak in de ti jd. Er worden 
projecten later uitgevoerd of er worden projecten naar voren gehaald, zodat er optimaal werk met 
werk gemaakt kan worden. Per jaar wordt een rioleringsprogramma vastgesteld en het bijbehorende 
krediet aangevraagd. Inmiddels zijn alle projecten van het planjaar 2011 afgerond en treft u 
hieronder de slot- en nacalculatie van dat jaar aan. 

1. Projectbeschrijving 
Het jaarprogramma Sanering Riolering 2011 vloeit - zoals hierboven al vermeld - voort uit het door 
de gemeenteraad vastgestelde Groninger Water- en Rioleringsplan 2009-2013 . Hierna beschrijven 
we kort welke werkzaamheden in dat kader zijn uitgevoerd. 
In Binnenstad Oost is de riolering gesaneerd, een deel van deze sanering is gecombineerd met de 
herinrichting van de omgeving nabij de Schouwburg. Ook in het Blauwe dorp en de Bloemenbuurt 
hebben we de sanering van het riool gecombineerd met herinrichting. 
In het Oosterpark, bij het Zuiderpark en in twee straten van de Oost Indische buurt hebben we het 
riool van een nieuwe binnenwand voorzien (relinen). Voordeel van deze renovatie-techniek is dat we 
het riool weer zo goed als nieuw kunnen maken zonder dat er graafwerkzaamheden nodig zijn. 
Verder is het riool in het tweede deel van de Schildersbuurt, in de Rivierenbuurt en in de Admiraal 
de Ruyterlaan gesaneerd en is - in samenwerking met waterschap Noorderzijlvest - een vervolg 
gegeven aan het project Waterslag 2 (rioolpersleiding aan de Oostkant van de stad). Dit project 
bestaat uit de aanleg van een rioolpersleiding aan de oostkant van de stad. Met deze leiding wordt 
het afvoersysteem in het benedenstroomse gebied ontlast. Hierdoor is in dit systeem meer 
buffercapaciteit beschikbaar en vinden er minder vaak overstorten op de vijvers plaats. 

2. Kredietbesluit 
Op 18 november 2010 heeft de raad een krediet van euro 13.564.000 beschikbaar gesteld^ voor 
sanering riolering 2011 (R010.2443442). 
Vervolgens heeft de raad op 10 maart 2011 voor de herinrichting van de Grunobuurt een aanvullend 
krediet beschikbaar gesteld van 102.000 euro uit de slot en nacalculatie 2007 en 2008 (R011.2532964) 
en een aanvullend budget van 650.000 euro (R011.2532967). In totaal bedroeg het 
investeringskrediet voor 2011 daarmee 14.316.000 euro. 

3. Tijdsplanning krediet 
Voorbereiding en uitvoering van rioolsaneringsprojecten kost - zeker wanneer een combinatie met 
andere werkzaamheden worden gemaakt - veelal meer dan 1 jaar t i jd. Het jaarprogramma 2011 
heeft dan ook een looptijd tot en met 2014. 

4. Aanbestedingsprocedure 
Binnen het krediet 2011 hebben onder andere de volgende aanbestedingen plaatsgevonden: 

Locatie Bestek Aanbestedingsvorm Bedrag Datum 
Binnenstad Oost 35-2010 Openbaar 315.000 15-12-2010 
Binnenstad Oost 
herinrichting omg. 
Schouwburg 

93-2010 Openbaar 228.000 20-04-2011 

Oosterpark, Zuiderpark 
relinen 

69-2010 Meervoudig onderhands 288.000 01-12-2010 

Rivierenbuurt sanering 
riolering 

84-2010 Openbaar 886.000 04-05-2011 

Oosterpark Blauwe dorp, 
Bloemenbuurt herinrichting 

92-2010 Openbaar 1.684.900 20-07-2011 

Waterslag 2 98-2010 Europees 819.000 13-07-2011 

' (inclusief 1.692.000 voor geraamde afdracht BTW Compensatie Fonds - egalisatiereserve) 
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Zeeheldenbuurt, Admiraal 
de Ruyterlaan rioolsanering 

15-2011 Openbaar 476.000 18-05-2011 

Oost Indische buurt 
Palembangstraat, 
Timorstraat relinen 

65-2011 Enkelvoudig 99.000 30-11-2011 

Damsterdiep 
rioolpersleiding 

49-2010 Meervoudig onderhands 390.000 06-06-2013 

Oliemuldersweg 44-2012 Openbaar 616.000 06-06-2013 
Schildersbuurt fase 2 66-2011 Openbaar 1.434.000 12-07-2012 
Parkweg- Kraneweg e.o. 36-2012 Openbaar 535.000 25-07-2012 

De werken van het jaarprogramma worden veelal gecombineerd uitgevoerd met werken binnen 
Stadsontwikkeling, bijvoorbeeld herinrichting van straten. De aanbesteding van de riolering maakt 
dan onderdeel uit van de aanbesteding van het gehele werk. 

5. Oplevering en tussentijdse verantwoording 
De diverse locaties zijn zowel technisch als financieel afgerond. Jaarlijks wordt er bij de jaarrekening 
financieel verantwoording afgelegd in het Overzicht van Investeringen (Staat OVI) 

6. Kosten van het project 

Bedragen * 1.000 euro 
Krediet Uitgaven Saldo 
14.316 13.343 973 

De financiering van de sanering en het onderhoud van het rioleringsstelsel kent een gesloten 
financieringssysteem. Dit houdt in dat de inkomsten uit het rioolrecht alleen voor rioleringsprojecten 
mogen worden ingezet. 
De kapitaallasten van deze investeringen worden gedekt uit de opbrengsten uit het rioolrecht. Bij de 
jaarlijkse berekening van de riooltarieven wordt uitgegaan van de daadwerkelijke gedane 
investeringen en de verwachte investeringen in het volgende jaar. Dat betekent dat er met het 
vrijvallende saldo van het krediet 2011 (973.000 euro) al rekening is gehouden in de huidige 
riooltarieven. 

Behalve kosten zijn er ook inkomsten verkregen in de sanering riolering 2011. Deze niet voorziene 
inkomsten (zie toelichting onder 7) belopen een totaal bedrag van 309.000 euro. Ook deze inkomsten 
hebben ertoe geleid dat de riooltarieven in de praktijk minder zijn gestegen dan anders het geval zou 
zijn geweest. 

7. Verschillenanalyse 

Projecten 

Raadskrediet begroting Totaal uitgaven Afwijking uitgaven 

Rivierenbuurt 1.848 1.847 1 

Waterslag 2.500 1.737 763 

Watertaken 743 637 106 

Zeeheldenbuurt 794 1.116 -322 

Schildersbuurt 3.054 2.937 117 

Grunobuurt 752 865 -113 

Relinen 2.375 2.032 343 

Overige kosten 2.250 2.172 78 

TOTAAL 2011 14.316 13.343 973 , 

Verklaring van tJe grootste verschillen 
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Waterslag: voor het totale project hadden we een bedrag van 10 miljoen euro geraamd verspreid 
over 4 jaar. De aanbestedingsvoordelen bij de verschillende deelprojecten en de aanpassingen van 
het tracé in deze 4 jaar leiden met name in de laatste jaren (2011 en 2012) tot een positieve afwijking 
ten opzichte van de raming. Ook hebben de geraamde risico's van het aanleggen van een 
persleiding door de bestaande stad, zich in de praktijk nauwelijks voorgedaan. 

Watertaken: het saldo bij dit onderdeel is ontstaan doordat bij de riolering van Westpark een groter 
synergievoordeel ontstond dan verwacht. 

Zeeheldenbuurt: de ligging van kabels en leidingen heeft geleid tot een andere en duurdere 
uitvoeringsmethode dan oorspronkelijk verwacht. Ook hebben vervuilde grond en schade aan een 
grote waterleiding geleid tot extra kosten. Deze zaken waren ook oorzaak voor het feit dat de 
uitvoering van het werk 13 weken langer heeft geduurd dan van te voren was voorzien. 

Schildersbuurt: het riool in één van de geplande straten (Melkweg) is niet gesaneerd maar 
meegenomen in het raamcontract relinen. Hierdoor zijn de totale kosten in dit project lager 
uitgevallen. 

Grunobuurt: bij de Verzetstrijderslaan werd na de kredietaanvraag duidelijk dat er een andere 
werkwijze nodig was voor de rioolsanering. Dit heeft geleid tot extra kosten. 

Relinen: we hebben voordeel behaald uit aanbestedingen en daarnaast hebben enige aanpassingen 
in het programma relinen plaatsgevonden. Per saldo heeft dit geleid tot lagere kosten. 

Inkomsten 2011, bedragen * 1.000 euro 
Inkomsten uit bijcJrage Waterschap en vanwege gecombineerde aanpak sanering riolering met 
andere projecten. 

Projecten >; . 

Begrote opbrengst Werkelijke inkomst 
Afwijking 
inkomsten 

Watertaken 0 50 50 

Rivierenbuurt 0 60 60 

Schildersbuurt 0 52 52 

Grunobuurt 0 147 147 

TOTAAL 2011 309 309 

Verklaring grootste verschil 
Grunobuurt: doordat bij de renovatie van deze buurt relatief veel riolering is afgekoppeld 
(gescheiden afvoer regenwater en afvalwater), hebben we een aanzienlijk bedrag aan subsidie van 
het waterschap ontvangen. Met deze inkomsten was bij de aanvraag van het krediet geen rekening 
gehouden. 

8. Afwikkeling meer- en minder werk. 
Meer- en minder werk is binnen de verschillende bestekken verrekend met de betreffende 
aannemers. 

9. Handelswijze ten aanzien van onder- /overschrijdingen van kredieten 
Zie hiervoor onderdeel 6 en 7. 

10. Fiscale aspecten (BTW-verrekening) 
Btw is verrekend met het BTW Compensatie Fonds (BCF) volgens de richtlijnen. 

11. Administratieve afhandeling 
Ten behoeve van de afsluiting van het complex diende de volgende administratieve handelingen te 
worden verricht: 

Administratief afsluiten van het complex 



 

Raadsvoorstel - Wijziging parkeerregelgeving

63

R a a d s v o o r s t e l 

Gemeente 

yjronmgen 

Onderwerp Wijziging parkeerregelgeving 

Registratienr. 5312606 Steller/teinr. Leeuw/De Boer/8674 Bijlagen 2 

Classificatie Openbaar 

Portefeuillehouder De Rook Raadscommissie 

Voorgesteld raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de Verordening tot wijziging van de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014 vast 

te stellen; 
II. dit besluit in werking te laten treden op 1 januari 2016; 
III. dit besluit bekend te maken door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

Samenvatting 

In de "Verordening op de heffing en invordering van parkeerbelastingen 2016" (vaststelling door uw 
raad op 11 november 2015) is een beleidsneutrale, juridische verbetering verwerkt van de 
parkeervergunning voor marktkooplui. Deze wijziging maakt het noodzakelijk om tevens een correctie 
aan te brengen in de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014. Om de parkeerregelgeving 
sluitend te maken, is het noodzakelijk om deze aanvullende wijziging per 1 januari 2016 in werking te 
laten treden. Het voorstel is om tegelijk de volgende redactionele wijziging mee te nemen. Omdat de 
huidige naamgeving van de "verzorgendenvergunning" verwarring oproept, stellen wi j voor om de 
naamgeving hiervan conform de beleidspraktijkte wijzigen in de "parkeervergunning voor huisartsen 
en vedoskundigen". Dit voorstel heeft geen invloed op het huidige bestand van vergunninghouders. 

B&W-besluit d.d.: 3 november 2015 
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Vervolg voorgesteld raadsbesluit 

Aanleiding en doel 

In de "Verordening op de heffing en invordering van parkeerbelastingen 2016" (vaststelling door uw 
raad op 11 november 2015) is een beleidsneutrale, juridische verbetering verwerkt van de 
parkeervergunning voor marktkooplui. Deze wijziging maakt het noodzakelijk om tevens een correctie 
aan te brengen in de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014. 
Om de parkeerregelgeving sluitend te maken, is het noodzakelijk om deze aanvullende wijziging per 1 
januari 2016 in werking te laten treden. In de praktijk kunnen alleen huisartsen en vedoskundigen een 
nieuwe 'verzorgenden-vergunning' aanvragen, waarmee zij in de gehele stad kunnen parkeren. 
Om verwarring te voorkomen, stellen wij voor om de naamgeving te wijzigen in de 
"parkeervergunning voor huisartsen- en verloskundigen". Deze redactionele wijziging heeft geen 
invloed op het huidige bestand van vergunninghouders. 

Kader 

Om de parkeerregelgeving sluitend te maken en enkele juridische tekortkomingen te verhelpen, zijn 
vier kleine juridische verbeteringen noodzakelijk in de parkeerregelgeving. Dit raadsvoorstel heeft 
betrekking op twee juridische/redactionele verbeteringen in de Parkeerverordening gemeente 
Groningen 2014. Daarnaast zijn enkele verbeteringen nodig of wenselijk in de Nadere regels op de 
parkeerverordening 2014. Dit betreft onder meer een vermindering van de administratieve lastendruk 
bij het aanvragen van een bedrijven-parkeervergunning. Het wijzigen van de Nadere regels is een 
collegebevoegdheid. 

Argumenten en afwegingen 

Vergunning voor marktkooplui om te parkeren aan de Hoendiepskade 
Marktkooplui krijgen op aanvraag een vergunning voor het parkeren van hun voertuig op het daartoe 
aangewezen terrein aan de Hoendiepskade voor een periode van één jaar per daarin vermelde 
dag(en). Deze vergunning was tot nu toe abusievelijk geregeld in de Legesverordening, maar hoort 
thuis in de Parkeerverordening. Deze correctie is al meegenomen in de Legesverordening 2016. Met 
dit raadsvoorstel wordt de correctie nu ook aangebracht in de Parkeerverordening gemeente 
Groningen 2014. 

Wijziging naamgeving 'verzorgendenvergunning' 
Deze benaming wekt de indruk dat een brede groep van zorgverleners in aanmerking komt voor deze 
parkeervergunning, waarmee in de gehele stad kan worden geparkeerd. Maar in de praktijk komen 
alleen huisartsen en verloskundigen nog in aanmerking vooreen nieuwe 'verzorgendenvergunning'. 
Daarom stellen wij voor om de naamgeving te wijzigen in de 'parkeervergunning voor huisartsen- en 
verloskundigen'. Deze redactionele wijziging heeft geen invloed op het huidige bestand van 
vergunninghouders, dat (naast huisartsen en verloskundigen) ook nog bestaat uit een kleine, 
resterende groep medewerkers van instellingen die kortdurende medische handelingen verrichten bij 
cliënten aan huis. 

Maatschappellik draagvlak en participatie 

De voorgestelde verbeteringen c.q. verduidelijkingen zijn uitsluitend juridisch van aard en 
beleidsinhoudelijk neutraal. 

Financiële consequenties 

Geen financiële consequenties. 
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Overige consequenties 

N.v.t. 

Vervolg 

Het raadsbesluit zal bekend worden gemaakt door plaatsing in het elektronische gemeenteblad. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester. 
Peter den Oudsten 

de secretaris. 
Peter Teesink 
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IBULAGE 
-ontwerp-

VERORDENING TOT WIJZIGING VAN DE PARKEERVERORDENING GEMEENTE 
GRONINGEN 2014 

DE RAAD VAN DE GEMEENTE GRONINGEN, 
(GR); 

- gezien het voorstel van het college van burgemeester en wethouders van 3 november 2015; 

- gelet op artikel 149 en 225 van de Gemeentewet; 

BESLUIT: 

vast te stellen de verordening tot wijziging van de Parkeerverordening gemeente Groningen 
2014. 

Artikel I 
Aan artikel 5 van de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014 wordt een nieuw onderdeel 
m toegevoegd, dat als volgt luidt: 

m. parkeervergunning voor marktkooplui. 

Motivering: In artikel 5 worden de te verlenen soorten parkeervergunningen opgesomd. 
Tot op heden ontbrak echter de parkeervergunning voor marktkooplui. Dit type vergunning 
was abusievelijk geregeld in de Legesverordening, maar dient opgenomen te worden in de 
Parkeerverordening. Door de voorgestelde wijziging wordt deze lacune in de regelgeving 
gedicht. 

Artikel II 
Artikel 5 onder d komt als volgt te luiden: 
d. parkeervergunning voor specifieke beroepsbeoefenaren voor parkeren in de 
gehele gemeente (huisartsen en vedoskundigenvergunning); 

Motivering: In een aantal bezwaarprocedures werden de vertegenwoordigers van het 
college erop gewezen dat de naamgeving ietwat verwarrend werkte. In de praktijk wordt 
deze vergunning namelijk (vrijwel) uitsluitend aan huisartsen en verloskundigen verleend, 
terwijl de benaming verzorgendenvergunning suggereert dat de kring van personen die in 
aanmerking komt voor een dergelijke vergunning groter is. 

Artikel III 
In artikel 6 lid 1 wordt het begrip "verzorgendenvergunning" vervangen door "huisartsen en 
verloskundigenvergunning". 

Motivering: Om dezelfde reden als uiteengezet onder II wordt in artikel 6 lid 1 het begrip 
"verzorgendenvergunning" vervangen door "huisartsen en verloskundigenvergunning". 
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Artikel IV Inwerkingtreding 
Deze wijziging van de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014 treedt in werking op 
1 januari 2016. 

Gedaan te Groningen ter openbare raadsvergadering van 

De griffier. De voorzitter. 

Toon Dashorst Peter den Oudsten 

Gemeenteblad van Groningen 
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^ Gemeente 

iromngen Stad 
bekendmakingen 

Gemeentebladnummer: 

Datum bekendmaking: Projectomschrijving: 

Wijziging Nadere regels 
op de parkeerverordening 
gemeente Groningen 2014 

Registratienummer: 

Wijziging Nadere regels op de parkeerverordening gemeente Groningen 2014 

Het college van burgemeester en wethouders van de gemeente Groningen maakt bekend: 

dal het in zijn vergadering van , besluitnummer, besloten heeft om het Besluit tot wijziging 
van de Nadere Regels op de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014 vast te stellen. 

Toelichting 

De Nadere Regels op de Parkeerverordening 2014 zijn zodanig gewijzigd dat de 
parkeervergunning voor marktkooplui kan worden verleend. 

Verder zijn de criteria voor het verlenen van extra bedrijvenparkeervergunningen zodanig 
gewijzigd dat een aanvrager minder bewijsstukken hoeft aan te leveren. Dit betekent een 
administratieve verlichting voor zowel ondernemers als medewerkers van het 
parkeerbedrijf. 

Tevens zijn enkele redactionele wijzigingen doorgevoerd. 

Inwerkingtreding en inzage 

Dit besluit treedt in werking op 1 januari 2016. 

Dit besluit ligt vanaf vandaag voor iedereen ter inzage en is kosteloos verkrijgbaar bij het 
Gemeentelijk Informatie Centrum (GIC), Kreupelstraat 1 (De Prefectenhof) te Groningen: 
Het GIC is op dinsdag tot en met vrijdag vrij toegankelijk van 9.00-11.00 uur. Op afspraak 
kunt u hier terecht op maandag van 13.00-17.00 uur. Op dinsdag, woensdag en vrijdag van 
11.00-17.00 uur. En op donderdag van 11.00-19.00 uur. 
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Jaar: 2015 Nummer: 00 Besluit: Gemeenteblad 

Wijziging Nadere regels op de parkeerverordening gemeente Groningen 2014 

HET COLLEGE VAN BURGEMEESTER EN WETHOUDERS VAN GRONINGEN, 
(. .); 

HEEFT BESLOTEN: 

De Nadere Regels parkeren op de Parkeerverordening gemeente Groningen 2014 als volgt te 
wijzigen: 

Artikel I 

Artikel 1 komt als volgt te luiden: 

Artikel 1 Toepassingsgebied 
1. Voor het verlenen van een vergunning voor het parkeren op parkeerapparatuurplaatsen 

worden aangewezen de gebieden: 
a. Binnenstad : Het gebied begrensd door de middellijn van de 

waterwegen Noorderhaven, Lopendediep, Spilsluizen, 
Turfsingel, Schuitendiep, Oostelrhaven, 
Verbindingskanaal, Zuiderhaven en der A. 

: Het gebied begrensd door Boterdiep (inclusief beide 
zijden van de straat), Boteringesingel ZZ, Kruissingel, 
Leliesingel en de middellijn van de waterwegen 
Noorderhaven, Lopendediep, Spilsluizen en Turfsingel. 

: Het gebied begrensd door hoofdrijbaan van de 
Europaweg, de Weg der Verenigde Naties, de spoorlijn 
Groningen/Assen, het Herewegviaduct en de 
'middellijn' van de waterwegen Oosterhaven en 
Verbindingskanaal. 

: Het gebied begrensd door Emplacement NS, 
Viaductstraat, middellijn Hereweg, Weg der Verenigde 
Naties, Julianaplein en de middellijn van het Noord-
Willemskanaal. 

: Het gebied begrensd door de spooHijn 
Groningen/Assen, de Weg der Verenigde Naties en 
middellijn Hereweg. 

Zeehelden- en Badstratenbuurt : Het gebied begrensd door de middellijn van de 
waterwegen Hoendiep, Eendrachtskanaal, 
Zuiderhaven, Noord-Willemskanaal, spoorlijn 
evenwijdig aan de Koeriersterweg en Laan 1940-1945. 

: Het gebied begrensd door de middellijn van de 
waterwegen, Reitdiep, Noorderhaven, der A, 
Zuiderhaven, Eendrachtskanaal, Hoendiep en spoorlijn 
langs Laan 1940-1945. 

: Het gebied begrensd door de middellijn van de 
waterweg Oosterhamrikkanaal tot Zaagmuldersbrug, 
Zaagmuldersweg, Damsterdiep, Balkgat, Eemskanaal, 
Damstersingel, Damsterdiep, Petrus Campersingel, I—I. 
Zielstraweg, Hanzeplein, Petrus Campersingel, 
S.S. Rosensteinlaan, secundaire rijbaan Wouter van 
Doeverenplein. 

: Het gebied begrensd door de middellijn van de 
waterweg Noord-Willemskanaal, spoorlijn evenwijdig 
aan Koeriersterweg, Laan 1940-1945, Concourslaan, 
Paterswoldseweg en de Weg der Verenigde Naties. 

b. Hortusbuurt 

c. Oosterpoortbuurt 

d. Rivierenbuurt 

e. Herewegbuurt 

g. Schildersbuurt 

h. Oosterparkbuurt 

i. Grunobuurt/Laanhuizen 
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j . Korrewegbuurt 

k. Binnenstad-Oost 

I. Oranjebuurt 

m. De Linie 

n. zwembad "De Papiermolen' 

O. Kop van Oost 

p. Noorderplantsoenbuurt 

Het gebied begrensd door de middellijn waterweg 
Oosterhamrikkanaal, Heymanslaan, kruispunt 
Korreweg/Heymanslaan, Floresplein, Floresstraat, 
kruispunt Bankastraat/Floresstraat, kruispunt 
Bedumerweg/Floresstraat (inclusief grens), Nieuwe 
Ebbingestraat tussen Noorderstationsstraat en 
Boteringesingel, Boteringesingel tot Boterdiep, 
Boterdiep westzijde tot Korreweg, Korreweg, 
Singelweg, P.J. van Kerckhoffstraat tot Bloemsingel. 
Het gebied begrensd door Bloemstraat, Bloemsingel 
(vanaf hoek Bloemstraat tot en met het perceel met 
huisnummer 8b), Oostersingel, 
Oostersingeldwarsstraat, Steentilkade, Damsterkade, 
Oosterkade, Voor 't Voormalig Klein Poortje en de 
middellijn van de waterwegen Schuitendiep, Turfsingel 
en Oosterhaven). 
Het gebied begrensd door Wilhelminakade, de 
spoorlijn Groningen/Delfzijl, Stadhouderslaan, 
Koninginnelaan, Verlengde Grachtstraat, Oranjesingel. 
Het gebied begrensd door de H.L. Wichersstraat, Verl. 
Lodewijkstraat, Redoute, Verl. Winschoterdiep 
(inclusief beide zijden van genoemde straten). 
Het parkeerterrein dat begrensd wordt door het aan de 
noordzijde gelegen fietspad, aan de westzijde de 
groenzone, aan de oostzijde het Boutenspad en aan de 
zuidzijde het gebouw van de Papiermolen. 
Het gebied begrensd door de middellij van de 
waterweg Eemskanaal, hoofdrijbaan van de 
europaweg, Sontweg en de westelijke kadastrale grens 
van de percelen GNGOOP 00908G0000 en GNGOOP 
00768G0000 hetgeen ongeveer overeenkomt met een 
loodrechte lijn op het Eemskanaal in het verlengde van 
Agunnaryweg. 
Het gebied begrensd door Spoorlijn Groningen/Delfzijl, 
Noorderstationsstraat even huisnummers. 
Noorderbuitensingel, Grachtstraat, Selwerderstraat, 
Selwerderdwarsstraat, Plantsoenstraat (volledig). 
Kloosterstraat (volledig), Kerklaan, Louise 
Henriëttestraat. 

Motivering: Door deze wijziging wordt bereikt dat de gebieden zoals omschreven in artikel 
1 lid 1 van de Nadere Regels gelijkluidend zijn aan de gebiedsomschrijvingen van Onderdeel 
III van de Tarieventabel van de Verordening op de heffing en invordering van 
parkeerbelastingen 2016. Het bleek namelijk dat op een aantal - ondergeschikte - punten 
deze gebiedsomschrijvingen uiteen liepen, terwijl het voor het rechtsgeldig kunnen heffen 
van parkeerbelastingen van belang is dat beide regelingen zo naadloos mogelijk op elkaar 
aan sluiten. 

Artikel II 
Artikel 5 lid 6 komt als volgt te luiden: 
6. Vergunningen als bedoeld in dit artikel worden enkel afgegeven 

indien aanvrager de plaats van vestiging kan aantonen door middel van een 
uittreksel van de Kamer van Koophandel of op een andere geschikte wijze, en 

indien uit een schriftelijke verklaring blijkt dat een vergunning wordt aangevraagd 
voor een natuurlijke persoon die werkzaam is voor het betreffende bedrijf. 

Motivering: Deze wijziging wordt voorgesteld naar aanleiding van de 
vergunningverleningspraktijk. 
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De bedoeling van de vorige redactie van dit artikellid was om te voorkomen dat het woon
werkverkeer zou worden gefaciliteerd door de verlening van bedrijfsvergunningen. Om die 
reden werd de aanvrager verzocht om middels een schriftelijk bewijsstuk aan te tonen dat 
het ging om hetzij een leasewagen, een wagen die door het betreffende bedrijf gehuurd 
werd of anders een wagen die volgens het register van de Rijksdienst voor het Wegverkeer 
op naam stond van de werkgever of het bedrijf zelf. 

Dit betekende echter wel een administratieve belasting, voor zowel de aanvragers als de 
medewerkers bij het loket parkeren. Men moest immers verklaringen of overeenkomsten 
aanleveren die vervolgens door de loketmedewerkers geverifieerd moesten worden. 

Door het schrappen van het tweede aandachtsstreepje zijn deze administratieve handelingen 
overbodig geworden. 

Artikel III 
Van artikel 8 van de Nadere Regels wordt het begrip "verzorgendenvergunning" vervangen 
door "huisartsen en verloskundigenvergunning". 

Motivering: In een aantal bezwaarprocedures werden de vertegenwoordigers van het 
college erop gewezen dat de naamgeving ietwat verwarrend werkte. In de praktijk wordt dit 
type vergunning namelijk (vrijwel) uitsluitend aan huisartsen en verloskundigen verleend, 
terwijl de benaming verzorgendenvergunning suggereert dat de kring van personen die in 
aanmerking komt voor een dergelijke vergunning groter is. 

Artikel IV ^ 
Aan de Nadere Regels wordt een nieuw artikel 16a toegevoegd dat als volgt komt te luiden: 

Artikel 16a. Marktkoopluivergunning 
Een vergunning als bedoeld in artikel 5 onder m van de Parkeerverordening wordt op 
aanvraag verstrekt aan marktkooplui voor het parkeren van hun voertuig op het daartoe 
aangewezen terrein aan de Hoendiepskade voor een periode van 1 jaar per daarin vermelde 
dag(en). 

Motivering: Dit type vergunning was abusievelijk geregeld in de Legesverordening, maar 
dient opgenomen te worden in de Parkeerverordening. Dit is gebeurd door wijziging van 
artikel 5 van de Parkeerverordening. Naast opname van dit type vergunning in de 
Parkeerverordening dienen tevens de Nadere Regels gewijzigd te worden, waarin de duur 
van de marktkoopluivergunning alsmede de locatie waar geparkeerd mag worden, geregeld 
wordt. Door deze voorgestelde wijziging is dit gebrek hersteld. 

Artikel V Inwerkingtreding 
Deze wijziging van de Nadere regels op de parkeerverordening gemeente Groningen 2014 
treedt in werking op 1 januari 2016. 

Gedaan te Groningen 

De burgemeester. De secretaris. 

Gemeenteblad van Groningen 
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Lijst van ingekomen collegebrieven voor de raadscommissie                 

Beheer en Verkeer van 18 november 2015 

Nr. Onderwerp
Ontvangen 

d.d. 
Advies opmerkingen

1
Aanbestedingstraject Warmtenet/ Geothermie 

Noordwest 16-10-2015
t.k.n.

2
Wettelijke opvang- en zorgtaken dierenwelzijn 20-10-2015

t.k.n.

3 Verbeteren waterkwaliteit vijver Valreep 23-10-2015 t.k.n.

4 Energiebesparing bij particulieren 23-10-2015 Op agenda

5 Terrassenregulering 30-10-2015 t.k.n.

6
Aanpassing tarieven parkeervoorzieningen 2016 5-11-2015

t.k.n.

7
Informeren over aardbevingbestendig bouwen 

zuidelijke ringweg 5-11-2015
t.k.n.

8
Nadere informatie kinderboerderij Stadspark 5-11-2015

Op agenda

9
Zienswijze Nationaal programma radioactief 

afval 5-11-2015
t.k.n.

6-11-2015
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Datum 21-10-2015 Uw brief van Uw kenmerk 

Geachte beer, mevrouw, 

In mei stelde uw raad "Groningen geeft energie, Programma 2015-2018" (GGE) vast. Onze 
ambitie is cm Groningen in 2035 energieneutraal te laten zijn. Een belangrijk spoor in het 
programma is energiebesparing. 
In deze brief richten wij ons op energiebesparing bij de particuliere woningbezitters. Wij 
informeren u over de voortgang en onze visie voor de komende jaren. 
In mei 2015 heeft uw raad een aantal moties aangenomen, waaronder de motie 'op zoek naar 
warmtelekken', 'vemieuwing duurzaamheidspromotie' en 'voorfmanciering 
duurzaamheidsmaatregelen'. Met deze brief informeren wij u ook over de uitvoering van deze 
drie moties. 

Waar staan we? 
Op de drukbezochte landelijke SER-conferentie 'De Praktijk van het Energieakkoord in de Regio' 
in het begin van dit Jaar is Groningen gevraagd om het energieloket 'Groningen Woont Slim 
(GWS)' te presenteren als de voorbeeldmanier om energiebesparing bij particulieren te 
bevorderen. Wethouder Van der Schaaf vertelde hoe de klant centraal staat in Groningen en dat 
ontzorgen een belangrijke taak is van het loket. 

De Groningse aanpak is een van de pareltjes van 'Blok voor Blok', een ondersteuningsprogramma 
van de Rijksdienst voor Ondernemend Nederland en BZK om grootschalige 
energiebesparingsprojecten bij particulieren te stimuleren. Vanuit dit programma is het 
energieloket 'Groningen woont SLIM', de publiek-private energiebesparingsaanpak van de 
gemeente Groningen en bedrijvenvereniging 'SLIM wonen met energie', tot stand gekomen. 
Uniek aan onze aanpak is de klantreis, de 7 stappen die de bewoners doorlopen van de 
bewustwording tot de daadwerkelijke investering. De basis van het loket vormt een CRM-systeem 
waardoor we de bewoner door de 7 stappen laten gaan waarbij we de juiste informatie op het 
juiste moment kunnen geven. Meer informatie over deze aanpak staat in de bijlage 'De pareltjes 
van een jaar Blok voor Blok' van Agentschap NL. 
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Bladzijde 2 van 4 

Voordat bewoners aan de slag gaan met energiebesparing, is het zaak om hen op een 
aansprekende manier te informeren en zo bewust te maken wat energiebesparing kan betekenen. 
Want als bewoners niet warmlopen voor energiebesparing, zuUen ze nooit zelf actie ondememen. 
Via lokale koplopers, de GWS-ambassadeurs en Gruimeger Power zoeken we persoonlijk contact 
met de wijkbewoners. Daamaast geven we, met diverse online en offline marketing - en 
communicatiecampagnes meer bekendheid aan het thema energiebesparing. Met de 
gecombineerde aanpak van persoonlijk contact met wijkbewoners en gerichte communicatie 
zorgen we ervoor dat steeds meer Groningers het maatschappelijke en eigenbelang van 
energiebesparing inzien. 

Buurtinitiatieven 
Het loket staat niet op zichzelf De individuele benadering via het loket zorgt samen met de 
wijkgerichte aanpak voor een totaalpakket. De bewoners kruipen zelf achter het stuur van 
energiebesparing en vergroening in hun woning en wijk. De Noorderplantsoenbuurt, De Wijert-
Zuid, Rivierenbuurt/Achterweg, Reitdiep, Rivierenbuurt/Fongersplaats, Zeeheldenbuurt, Parkweg, 
Paddepoel-Noord kiezen voor een samenwerking met de hele buurt om samen energie te krijgen 
van energie besparen. Dit doen ze zelfstanding of met hulp van Grunneger Power of Buurkracht 
(een wijkgerichte aanpak van Enexis). 
De rol van de gemeente Groningen is faciliterend. We bieden een etalage via het loket 'Groningen 
woont SLIM' en faciliteren daar waar nodig is. De energie blijft zo in de buurt. 

Samenwerking 
Het is verder van belang dat er een duurzame samenwerking is tussen het loket en de 
deelnemende regionale organisaties en dat er diverse instrumenten worden aangeboden om de 
bewoner te ondersteunen in zijn/haar tocht door de verschillende fasen (van bewustwording t/m 
actie en 
ervaren). In het loket werken we samen met het bedrijfsleven (Bouwend NL, UNETO-VNI en 
vereniging 'Groningen woont SLIM'), de maatschappelijke organisaties (Natuur- en 
milieufederatie Groningen), de energiecooperaties (Grunneger Power, Groninger Energiekoepel 
(GREK) en NLD), Buurkracht, Centrum voor Veilig Wonen en de provincie Groningen. 

Resultaten 
Het is niet eenvoudig om aan te geven hoeveel mensen door onze aanpak uiteindelijk de woning 
hebben verduurzaamd. Informatie hierover zal periodiek in onze monitor worden opgenomen en 
aan u worden gepresenteerd. 
In de bijgevoegde infographic zijn de resultaten zichtbaar gemaakt. Hierbij moet wel worden 
aangeven dat hierin alleen de bij ons bekende gegevens zijn opgenomen. In de meeste situaties 
gaan mensen na de orienterende fase uiteindelijk zelfstandig aan de gang en zijn deze 
woningverbetering niet bekend bij het loket. Ook zijn niet alle gegevens vanuit het bedrijfsleven 
bij ons bekend. 

We beschouwen de resultaten als een goede start en kunnen hier verder op voortbouwen. 

Verbreding naar de provincie 
Vanuit het Energieakkoord (September 2013) is door de VNG een ondersteuningsprogramma 
ontwikkeld om gemeenten te ondersteunen bij het realiseren van de doelen. Een van de 
voorwaarden is dat iedere gemeente de beschikking heeft over een energieloket. In de regio 
Groningen (alle 23 gemeenten) is het loket van de gemeente Groningen uitgerold naar de 
22 andere gemeenten in de provincie Groningen (www.energieloket-Groningen.nl). Dit betekent 
dat alle inwoners van Groningen nu via hun eigen gemeentelijk loket informatie en advies kuimen 
krijgen. Een gezamenlijk backoffice is aan dit loket gekoppeld.. 
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Bladzijde 3 van 4 

Voor het proces om te komen tot een energieloket en het vormen van regionale allianties met het 
bedrijfsleven en maatschappelijke groeperingen heeft de gemeente Groningen de rol als 
regiocoordinator op zich genomen. 

Hoe verder? 
De eerste stappen naar een energiezuinig Groningen zijn gezet. De beweging is in gang gezet, nu 
is het zaak de vaart erin te houden en de beweging te versnellen. We moeten blijven stilstaan bij 
de kernvragen: hoe enthousiasmeren en activeren we bewoners voor energiebesparing? Hoe 
zorgen we ervoor dat ze daadwerkelijk maatregelen uitvoeren? En vooral: hoe doe de bewoners 
dit zo effectief en zelfstandig mogelijk? 
De behaalde resultaten geven aan dat we op de goede weg zijn. Maar we moeten ons wel de vraag 
stellen op welke wijze we kunnen versnellen en of we de juiste instrumenten toepassen? 

We vergelijken onze aanpak met andere gemeenten. Hoe doen wij het ten opzichte van 
vergelijkbare gemeenten? In VNG-verband is regelmatig overleg over de verschillende aanpakken 
waarbij we kuimen leren van elkaar. Veel andere gemeenten verlenen subsidies aan bewoners om 
het huis te verduurzamen. Groningen heeft dit niet gedaan omdat een groot aantal maatregelen op 
korte termijn terug te verdienen zijn. Het verlenenivan subsidies heeft zeker ook voordelen. Een 
subsidie kan wel voor een versnelling zorgen en in korte tijd veel investeringen uitlokken. Tevens 
zorgt een subsidieregeling voor extra aandacht voor het loket 'Groningen woont SLIM'. In het 
programma Groningen geeft Energie is echter geen ruimte voor het verstrekken van subsidies. 

Groningen wil de focus leggen op het uitbreiden van activiteiten en initiatieven, succesvolle 
initiatieven optimaliseren en in andere wijken inzetten. Daarbij krijgen ook VvE's en 
monumenten extra aandacht, omdat bij hen veel kansen liggen om maatregelen door te voeren. 
We gaan ons richten op meerdere beleidsterreinen, ook niet-energie beleidsterreinen (welzijn, 
armoede, etc). In samenwerking met het wijkbedrijf Selwerd en De Oude Bieb Lewenborg 
worden bij 500 minima huishoudens energie-adviezen gegeven en energiebesparende maatregelen 
getroffen. 
De samenwerking met het bedrijfsleven wordt verder uitgewerkt richting product-markt-
combinaties. De eerste stap met het uitwerken van referentiewoningen is al gezet. 
We zoeken nadrukkelijk de samenwerking met onderwijsinstellingen. De backoffice in het loket 
wordt verder vormgegeven met de onderwijsinstellingen. Hiervoor zijn al orienterende 
gesprekken gevoerd met de instellingen in het hoger en middelbaar onderwijs. 

Afhandeling van de moties 
Motie: Op zoek naar warmtelekken 
U heeft ons verzocht om het voor Stadjers mogelijk te maken warmtelekken zelf op te sporen met 
een warmtecamera die geleend kan worden. 
Van alle woningen in Groningen zijn warmtefoto's gemaakt en deze kunnen de bewoners 
opvragen via het loket 'Groningen woont SLIM'. Dit zijn foto's van de gevel aan de straatzijde. 
We willen de bewoners ook zelf de mogelijkheid geven om met behulp van een camera 
warmtelekken op te sporen in de woningen. Zij kunnen hiervoor een camera lenen via het loket 
GWS of via een partij als Grunneger Power. Dit wordt nog verder uitgewerkt en we streven 
ernaar de camera's eind 2015 te kunnen uitlenen. 
Als de mensen alsnog vragen hebben over de beelden kunnen ze contact opnemen met het loket. 
In het loket zitten ook adviseurs uit het bedrijfsleven en zij kunnen de bewoners helpen bij het 
beoordelen van de foto's en het nemen van vervolgstappen bij het verduurzamen van de woning. 
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Bladzijde 4 yan 4 

Motie: Vemieuwing duurzaamheidspromotie 
Deze motie verzoekt het college te zoeken naar effectievere manieren om inwoners te verleiden 
tot het treffen van duurzaamheidsmaatregelen aan hun woning. Hierbij tevens de mogelijkheid te 
onderzoeken om te gaan werken met zogeheten leadvergoedingen 'waarbij mensen aangespoord 
worden om vrienden, buren of familie over te halen om verduurzamende maatregelen te treffen, 
waarvoor zij een klein bedrag betaald krijgen wanneer zij iemand overhalen tot het 
daadwerkelijk nemen van verduurzamende maatregelen zoals de aanschaf van zonnepanelen. 
In overleg met het loket 'Groningen woont SLIM' is bekeken of een leadvergoeding een goede 
aanvuUing kan zijn voor het pakket met stimulerende maatregelen. Het werken met 
leadvergoeding is bewerkelijk, brengt veel administratieve handelingen met zich mee en is lastig 
te monitoren. Wij verwachten een beter resultaat bij een positieve stimulerende aanpak in buurten 
en wijken. Hiervoor zal de samenwerking met Buurkracht en Grunneger Power verder worden 
geintensiveerd. 

Motie: Voorfmanciering duurzaamiieidsmaatregelen 
De gemeenteraad heeft in haar vergadering van 27 mei 2015 het college van B&W verzocht te 
onderzoeken op welke wijze de gemeente de inwoners van Groningen kan ondersteunen bij de 
verduurzaming van woningen om hiermee de gemeentelijke idoelstelling Energieneutraal 2035 te 
realiseren. Deze motie wijst op het grote potentieel voor zonnepanelen op woningen van 
particulieren en andere verduurzamingsmaatregelen voor deze woningen. Het college wordt 
gevraagd te onderzoeken hoe deze kunnen worden voorgefmancierd om te zijner tijd door de 
eigenaren terugbetaald te worden. 
In feite kan de verduurzaming van een woning of bedrijfspand op dezelfde wijze plaats vinden als 
we zelf toepassen met de GrESCo-methodiek voor het eigen vastgoed. Hierbij worden relatief 
kleine maatregelen zoals zonnepanelen en isolatie meegenomen maar ook totaal pakketten om te 
komen tot energieneutraal. 
Op dit moment onderzoeken we hoe de GrESCo-systematiek ook kan worden toegepast op niet 
gemeente-eigendom. We zijn in overleg met de provincie om de mogelijkheden te bekijken voor 
het opzetten van een revolverend fonds. De GrESCo kan dan opgeschaald worden naar een 
'Groningse bank voor Duurzaamheid'. Dit proces is nog in ontwikkeling en zodra hier meer over 
bekend is laten we het u weten. 

Wij vertrouwen erop u zo voldoende te hebben geinformeerd. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, de secretaris, 
Peter den Oudsten Peter Teesink 
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» Als hetgaat om duurzaamheid. 
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De pareltjes 
van een jaar 
blokvoorblok 
Grootschalige energiebesparing in de bestaande woningbouw 
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Voorwoord 
Ruim een jaar geleden gingen veertien blok voor blok-consortia van start. Elk met de opdracht te onder 
zoeken hoe Nederland op grote schaal energie kan besparen in de bestaande woningbouw, IVletveel 
enthousiasme zijn de consortia gestart. In het begin vooral met het opzetten van hun organisatie, maar 
naarmate de projecten verder vorm kregen, legden ze zich toe op de uitvoering. De grote uitdaging is 
natuurlijk om woningeigenaren te overtuigen dat energiebesparende maatregelen echt effect hebben en 
datze de waarde van de woning en zelfs die van de hele wijk ten goede komen. Dat is ook waar blok voor 
blok voor staat : de zoektocht naar creatieve aanpakken om energiebesparing in de bestaande bouw op 
grote schaal een impuls te geven. 

Elk een eigen weg 
Nu de projectteams alweer een tijd onderweg zijn, is het goed te zien dat ze elk hun eigen weg inslaan 
om energiebesparing te realiseren. De projecten zoeken zelf naar 'nieuwe manieren' om samen te werken, 
bijvoorbeeld in het community-based werken (bij de vvijkaanpak). Dit vergt moed van gemeenten omdat 
ze moeten leren 'loslaten'. Dat geldt ook voor de risico'sdie sommige gemeenten aangaan door garant te 
staan voor te realiseren energiebesparing. Op het gebied van financiering kiezen de consortia ook elk 
hun eigen route. De constructies die ze onderzoeken varieren van persoonlijke leningen bij banken tot 
provinciale energiefondsen en afspraken met Energy Service Companies (ESCo's) die investeringen 
voorschieten en worden terugbetaald uitde gerealiseerde besparingen. Het is dapper dat de consortia de 
gesloten cultuur van de bouwwereld proberen open te breken door transparantie te vragen en afspraken 
te maken over prijs en kwaliteit. 
Natuurlijk zijn er ook hobbels te nemen, denk aan de enorme tijdsinvestering die nu gepleegd wordt 
omdat consortia erachter komen dat eigenaren voomamelijk met maatwerk te bedienen zijn. 

Vertrouwen 
Het is geweldig om te kunnen constateren hoeveel vertrouwen de consortia hebben in hun eigen aanpak. 
Op dit vertrouwen drijft het gehele project blok voor blok en het geeft mij als projectleider veel energie! 
Maar welke aanpak goed werkt? En welke vormen van samenwerking succesvol zijn? Dat is op dit moment 
nog lastig te zeggen. Wel is duidelijkdat de consortia afgelopen jaar veel ervaring hebben opgedaan. 
Deze brochure illustreert deze ervaringen en geeft een tussenstand van het project aan de hand van 
enkele voorbeelden. Wilt u meer goede voorbeelden dan verwijs ik graag door naar onze website: 
www.blokvoorblok.nl. 

Saskia Spa pen 
Projectleider blok voor blok 
direaie Boiiu'eii, A-lim'sterie van BinnenlandseZaken en Koninkrijksrelaties 
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Mogelijkheden om 
energiebespar/ngs-
maatregelen te bet 
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Financiering in Breda 

'Dankzij banklening 
kunnen we ook 
koopwoningen slim 
verduurzamen' 

Breda koos ervoor om, waar nodig, woningen 
te verduurzannen met een ESCo-constructie. "Kort 
gezegd houdtdatindatjeeen Energy Service 
Company (ESCo) in de arm neemtdie een woning op 
eigen kosten verduurzaamt", verteit Roland van der 
Klauw, directeur van \Ma\fer Nederland. "De ESCo 
plaatst bijvoorbeeld zonnepanelen, waarvoor een 
bewoner huur betaalt uit de besparingen die hij 
realiseert." Deze aanpak is al jarenlang succesvol bij 
huurwoningen en bedrijven, maar de traditionele 
aanpak bleek niet toepasbaar voor koopwoningen. 
Van der Klauw: "Bij een koopwoning worden de 
gebruikte materialen direct van de eigenaar, omdat 
ze vastzitten aan het huis." 
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Betalen via energierekening 
Om ook eigenaren van koopwoningen in 
Breda een ESCo-constructie te bieden, 
bedacht het consortium in Breda een 
andere aanpak, "We moesten een manier 
zien te vinden om de besparende maat
regelen te financieren," De aanpak is 
simpel, stelt Van der Klauw: "Een advies-
bureau brengt in beeld wat er in een huis 
moet gebeuren en maakt daarvoor een 
plan. Wij rekenen dit plan door met een 
rekenmodel van Waifer. Hiermee contro-
leren we of de voorgestelde maatregelen 
leiden tot een woonlasten neutrale situatie. 
Is dat het geval, dan komt de bewoner in 
aanmerking voor een financiering van 
een bank." Bewoners hebben vervolgens 
twee terugbetaalopties. Van der Klauw: 
"Bewoners kunnen ervoor kiezen de lening 
via de energierekening terug te betalen, 
De energiemaatschappij int dan en maakt 
het geld over naar de bank. Of bewoners 
betalen direct aan de bank." 

Lening met gunstige voorwaarden 
"Het lijkt misschien een drempel dat 
bewoners een lening moeten afsluiten 
om hun huis te verduurzamen", zegt 
Van der Klauw. "Maar eigenlijk kost het 
niks. De lening is namelijk gelijk aan de 
besparingen tijdens de looptijd. En is de 

lening na een aantal jaren afbetaald, dan 
profiteert een bewoner zelf van de bespa
ringen." Volgens Van der Klauw is het grote 
voordeel dat de lening van de bank hele 
gunstige voorwaarden heeft. "Bewoners 
betalen een rente van minder dan zes 
procent en komen vrijwel altijd in aan
merking vanwege de hoge acceptatiegraad, 
zelfs zzp'ers kunnen hun woning op deze 
manier verduurzamen. Ook geldt de lening 
voor alle verduurzamingsmaatregelen, 
waaronder zonnepanelen. En andere blok 
voor blok-projecten kunnen ook van onze 
deal met de bank profiteren. Een goede 
optie om koopwoningen slim te 
verduurzamen," 
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Financiering in Amsterdam 

'We streven naar 
een bedrijfsmodel 
dotzkhzelfin 
stand houdV 

Voor de financieringsconstructies van Energie-
Sprong Amsterdam liggen nu mooieoplossingen. 
Maar volgens penvoerder RobbertU/ille moest 
daarvoor behoorlijk wat gebeuren. "V\/e hadden, 
net als veel andere projecten, moeite om partijen 
te vinden die Verenigingen van Eigenaren (VvE's) 
wilden financieren." Gelukkig bood de gemeente 
Amsterdam uitkomst. V/ille: "De gemeente heeft 
zelf het initiatief genomen om ons te helpen de 
duurzaamheidsambities van de stad waar te 
maken. Zo kwam er een gemeentelijk investerings-
fonds waar onder andere VvE's terecht kunnen 
voor voordelige leningen. Daarmee kunnen ze 
appartementencomplexen gezamenlijk 
verduurzamen." 

Blij met elke verduurzamingsmaatregel 
De meerwaarde van de gemeentelijke 
lening zit volgens Will6 in de gunstige 
voorwaarden. "De gemeente biedt twee 
leningen: een voor lo jaar tegen een rente 
van 2,6 procent en een lening in de vorm 
van een tenderregeling voor 15 jaar, tegen 
een rente van 1,99 procent. Dat is al mooi 
en daar komt nog bij dat er geen inkomens-
grens, maximale WOZ-waarde en verplicht 
te behalen energiestappen gelden. 
Tegelijkertijd moeten we blij zijn met elke 
verduurzamingsmaatregel die mensen 
nemen, zeker nu ze elke investering dubbel 
overdenken." VvE's met woningen die 
eerder gebouwd zijn dan 2002 en die een 
krediettoets van het Snmuleringsfonds 
Volkshuisvesring Nederlandse gemeenten 
(SVn) doorstaan, komen in aanmerking 
voor de lening, "Ze mogen zelf een voorstel 
indienen", legt Will6 uit. "Daarin kunnen ze 
alle mogelijke duurzaamheidsmaatregelen 
meenemen; van isolatie tot hoogrendement 
cv-installaties en groene daken." 

Zekerheid 
EnergieSprong Amsterdam wedde op 
meerdere paarden en maakte de business 
case sluitend door een samenwerking met 
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onderhoudsspecialist Univeste. Wille: 
"Samen bieden we VvE's de mogelijkheid 
om de verduurzaming van gebouwen te 
combineren met het planmatig onderhoud. 
Als je toch bezig bent op een dak of met 
schilderwerk, dan kun je ook zonnepanelen 
neerieggen of spouwmuurisolatie aan-
brengen. Univeste financiert de werkzaam-
heden met hulp van Credit Agricole en 
laat VvE's via de servicekosten terugbetalen." 
Daarnaast kunnen deelnemers aan 
EnergieSprong Amsterdam gebruikmaken 
van een subsidie voor woningisolarie. 
Dat is een mooie bijkomstigheid vindt 
WilM, maar EnergieSprong wil daar niet 
van afhankelijkzijn, "Uiteindelijk streven 
we naar een bedrijfsmodel dat zichzelf in 
stand houdt, dat is eigenlijk nog belang-
rijker dan het aantal woningen dat we 
tijdens blok voor blok weten te verduur
zamen, Constructies zoals die met Univeste 
en samenwerkingen met goede uitvoerings-
partijen geven de meeste zekerheid voor 
de toekomst en bieden op lange termijn 
mooie kansen om op grote schaal bestaande 
woningen te verduurzamen," 

In acht projecten bieden gemeenten of provincies duurzaamheldsleningen aan. 
Dit type leningen bestond al voor het blok voor blok-programma startte. In Tilburg 
maakte het consortium afspraken met de Kredietbank Nederland. Andere consortia 
bieden naast leningen ook subsidies aan, bijvoorbeeld voor isolatie van koop
woningen en voor bewoners die samen maatregelen nemen om hun woningen te 
verduurzamen, 

Provincies en gemeenten ondersteunen de blok voor blok-projecten waar dat 
kan. Zo bieden Overijssel, Noord-Brabant, Friesland, Gelderland en Groningen 
duurzame-energlefondsen aan, Dit zijn revoiverende fondsen waarbij opbrengsten 
terugvloeien in het fonds zodat ze voor nieuwe investeringen kunnen worden 
gebruikt, Ook willen sommige provincies en gemeenten garant staan voor de 
blok voor blok-projecten, 

De blok voor blok-projecten stimuleren bewoners ook om zelf de kosten van de 
duurzaamheidsmaatregelen te financieren, 's-Hertogenbosch, Haarlem en 
Utrecht bieden bijvoorbeeld de groene lening GreenLoans van ABN Amro actief 
aan. Eindhoven en Tilburg bespreken binnen hun consortia de mogelijkheid om 
maatregelen te financieren door de hypotheekte verhogen. Daarbij wordt in 
Apeldoorn ook aan VvE's gedacht, 

Een bijzondere financieringsvorm die bij vrijwel alle consortia op de agenda 
staat, is die van Energy Service Companies (ESCo's). Deze bedrijven voeren 
energiebesparende maatregelen op eigen kosten uit en garanderen daarbij een 
bepaalde energiebesparing. Vanwege de Wet op het financieel toezicht hebben 
consortia voor deze financieringsconstructie een bankvergunning nodig van de 
Autoriteit Financiele Markten. Betrokkenheid van een bank is daarom noodzakelijk. 
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•)«i^'f^'^lM}'ili<jiia£^ • 

Z/jn energ/ebesparings 
atrege/en goed en 

tevredenheid 
voerd? 

Een belangrijk aandachtspunt binnen blok voor blok 
is de kwaliteitsborging. Zijn de energiebesparende 
maatregelen technisch goed uitgevoerd en zijn 
bewoners er tevreden over? Onder kwaliteitsborging 
vallen bijvoorbeeld selectiecriteria voor uitvoerders, 
toezicht op de werkzaamheden en een kwaliteits-
controle achteraf. Het verschilt per project wat het 
consortium heeft gedaan om de kwaliteit van 
maatregelen te bewaken en hoe ver het hierin wil 
gaan. Een van de leerpunten binnen het blok voor blok 
project is namelijk te kijken in hoeverre handhaven 
en controleren werkt. Inmiddels hebben acht >^ 
projecten de kwaliteitsborging geregeld. ( 
Amersfoort verteit over hun werkwijze. ^ •0-
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Kwaliteitsborging in Amersfoort 

'Kwoliteit borgen we 
al op procesniveau' 
"In blok voor blok-consortium 033Energie in 
Amersfoort werken we samen met een groep 
aannemers en installatiebedrijven die we al langer 
kennen", verteit projectleider Herman Schotman. 
"Wat we doen is voor een groot deel gebaseerd op 
vertrouwen. Met kwaliteitsborging wordt in blok 
voor blok-projecten vaak bedoeld hoe je de kwali
teit van het werk borgt, bijvoorbeeld met bouw-
begeleidingof warmtescans achteraf. Wij leggen 
die borging bij de uitvoerders. Ze zijn zelf verant-
woordelijk zijn voor de kwaliteit van hun werk. 
Ze beschikken over alle kwaliteitskeurmerken, 
zoals Bouwgarant, VCA en MMM, dus ze verdienen 
dat vertrouwen ook. We fiebben er in elk geval 
nooit over gedacht om alles dicht te timmeren 
met regeltjes. En in de praktijk blijkt dat ook niet 
nodig; de belangen die spelen zijn zo groot dat 
iedereen zijn stinkende best doet." 

Partijen die staan voor kwaliteit 
Amersfoort werkt met een zelfregulerend 
loket, Schotman: "We hebben e^n loket 
waaropdrachten binnenkomen. 
De uitvoerders maken vervolgens iitx 
offerte en controleren elkaar via een 
klantvolgsysteem, De bevindingen zijn een 
vast agendapunt tijdens het maandelijks 
aannemersoverieg," Naast de kwaliteit van 
de werkzaamheden sript Schotman ook de 
kwaliteit van de gebruikte materialen aan, 
"We vragen uitvoerders duurzame 
bouwmaterialen aan te bieden met het 
Greenworks-label van Raab Karcher, Alle 
partijen zijn ook verplicht een Greenworks-
certificaat te halen, Daarvoor volgen ze 
onder meer trainingen van Raab Karcher," 
De uitvoerders zijn volgens Schotman stuk 
voor stuk partijen die staan voor kwaliteit. 

12 
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Om de kwaliteit van hun projecten te 
borgen, maken consortia een zorgvuldige 
keuze voor de uitvoerders waarmee ze 
samenwerken, Daarom leggen ze de eisen 
aan de uitvoeringspartijen vaak vast in een 
selectiedocument of protocol. In acht 
projecten moeten de uitvoerders bijvoor
beeld lid zijn van een brancheverenlging, 
zoals BouwGarant of UNETO-VNI, 
Daarnaast kijken consortia naar normen 
en certificeringen. Ook stellen ze vaak 
eisen aan gebruikte materialen. En om de 
service aan bewoners te garanderen, 
stellen consortia service-eisen. Her en der 
worden mogelijkheden verkend om binnen 
projecten uitvoerders op te leiden om 
kwaliteit te garanderen. 
Selectiecriteria voor uitvoerders bieden 
geen garanties, daarom controleren 
sommige consortia ook achteraf of het 
werk aan de afgesproken kwaliteit voldoet. 
Zes consortia gaan steekproefsgewijs het 
eindresultaat te controleren. Ook hebben 
de uitvoeringsorganisaties in sommige 
projecten afgesproken dat ze elkaars werk 
controleren. 
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Marketing in Groningen 

'We begeleiden 
bewoners stop voor 
stap naar een 
duurzaam huis' 

Groningen had bij de start van blok voor blok 
feitelijk een voorsprong op de andere consortia. 
Sinds 2011 werkte de provincie namelijk samen met 
Friesland en Drenthe al intensief aan Slim wonen 
met energie. Dit is een samenwerkingsverband van 
bedrijven dat woningen snel en voordelig energie
neutraal maakt. "Met Slim wonen met energie had 
de regio al flink gemvesteerd in professionalisering 
van de aanbodkant", verteit Henk Kieft, penvoeder 
van het consortium in Groningen. "Hierdoor kunnen 
we ons in blok voor blok volledig storten op het 
leren opbouwen van relaties met potentieie klanten. 
Om de benodigde communicatiekracht in huis te 
halen, nam het consortium een communicatie-
bureauop," 

Eerste H 

16 
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Reis van de klant 
Om te begrijpen hoe huishoudens naden-
ken over energiebesparing, hoe ze tot 
een beslissing komen en welke informatie 
ze daarvoor nodig hebben, bracht het 
consortium eerst de klantreis in beeld, 
"We stellen zeven stappen vast die onze 
consumenten doorlopen van de bewust
wording tot de daadwerkelijke investering", 
legt Kieft uit, 

Eerste Hulp bij energie besparen 
Om bewoners te helpen met het doorlopen 
van al die stappen organiseert het consor
tium allerlei communicatie-activiteiten 
onder de naam Eerste Hulp Bij Energie
besparing (EHBE), Kieft: "Ons doel is om 

bewoners voortdurend de juiste informatie 
aan te bieden, zodat ze telkens een nieuwe 
stap zetten op weg naar de uiteindelijke 
investering," Om gericht informatie aan te 
bieden, ontwikkelde het consortium een 
slimme energiescan, "Hiermee kan elke 
woningeigenaar in de stad op onze website 
zien in welke fese van het verduurzamings-
proces zijn of haar woning zich bevindt", 
verteit Kieft. "In een klantrelatiesysteem 
leggen we de staat van de woning vast en 
in welke besluitvormingsfase de klant zich 
bevindt. Aan de hand van die informatie 
versturen we communicatie-uitingen op 
maat, Iemand die informatie heeft 
opgevraagd, wordt na een tijd benaderd om 
te achterhalen of hij lets met de informatie 

heeft gedaan, Zo begeleiden we bewoners 
stap voor stap naar een duurzame woning, 
De aanpak werkt zo goed dat nu ook 
Leeuwarden gebruikmaakt van ons 
relatiesysteem," 
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Marketing en communicatie in 
Hardenberg 

'Bewoners 
overtuigen waagt 
om een lange 
adem' 

"We richten ons volledig op de verduurzaming van 
particuliere woningen", verteit Stendert de Vries, 
penvoeder van consortium Hardenberg "Ons blok 
voor blok-project loopt in Dedemsvaart en 
Balkbrug, twee dorpen met samen 4.100 inwoners." 
Om die te motiveren hun woning energiezuinig te 
maken, startte Hardenberg met een doelgroep-
onderzoek. Zo achterhaalde het consortium in 
gesprekken wat er achter de voordeur van bewoners 
leeft op het gebied van energiebesparing en hoe zich 
dat vertaalt in acties. "Onder de naam Pak Aan test 
Hardenberg verschillende activiteiten uitde marke
ting strategic. 

Ons centrale uitgangspunt daarbij is dat we 
met onze uitingen dicht bij de bewoners 
blijven en waar mogelijk bestaande sociale 
structuren gebruiken", legt De Vries uit, 
"Zo helpen we actief de wijkverenigingen 
met hun communicatie naar bewoners. 
En we stuurden kerstkaarten rond met een 
boodschap over energiebesparing en een 
link naar Mijn Woningdossier Daarin 
konden bewoners een gevelscan van hun 
huis bekijken en zien hoe hun huis 
presteert, Ook gaven we informatie vanuit 
een bouwkeet bij de lokale supermarkt 
en we stuurden promotieteams langs de 
deuren om bewoners voor te lichten. 
Op die manier maakten we vrij snel een 
grote groep bewoners bekend met ons 
project" 

Drie keuzeopties 
Bewoners die hun huis willen aanpakken, 
kunnen kiezen uit drie pakketten, "Pak Zelf 
Aan is ervoor bewoners die zelf energie
besparende maatregelen willen nemen", 
legt De Vries uit, "Met Pak Samen Aan 
kunnen buurtgenoten samen hun huizen 
verduurzamen en Pak De Actie biedt 
bewoners specifieke aanbiedingen van 
geselecteerde bedrijven, Daarmee kunnen 
ze bijvoorbeeld voordelig hun dak isoleren 
of zonnepanelen plaatsen," De belangstel-
ling is groot volgens De Vries, Alle bewoners 
hebben op een of ander manier kennis-
gemaakt met Pak Aan en al 1,500 huis
houdens zijn benaderd, 

Vrouw beslist 
"Bewoners stellen uitgaven uit, zeker in 
deze tijd", stelt de Vries, "We merken dat 
offertes lang blijven liggen en dus onder
zoeken we nu hoe we bewoners kunnen 
prikkelen om een offerte sneller te tekenen. 
We weten bijvoorbeeld dat vrouwen vaak de 
beslisser zijn in een huishouden en die zijn 
niet geinteresseerd in de techniek, maar in 
de opbrengsten. Met extra aandacht voor 
deze groep in de campagne willen we 
daarop inspelen," Consortium Hardenberg 
ziet marketing en communicatie als een 
proces van de lange adem, "Door onze 
boodschap over energiezuinige woningen 
herhaaldelijk te verkondigen denken we 
bewoners stap voor stap over de streep te 
trekken, Maar we moeten er echt bovenop 
zitten, dat is ons inmiddels wel duidelijk." 

3F 1 
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Dit is een publicarie van: 

Agentschap NL 
Croeselaan 15 
Postbus 8242 I 3503 RE Utrecht 
T 088 602 90 00 
E blokvoorblok@agentschapnl.nl 
www.agentschapnl.nl 

Agentschap NL | november20i3 
Publicarienummer: 2EGOB1302 

Dit is een piiblicatie ran Agentschap NL in opdracht van het Ministerie van 
Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties. Hoewel deze piifc/icatie met degrootst 
mogelijke zorg is san\engesteld kan Agentschap NL geen enkele aansprakelijkheid 
aanraarden vooreventuefefouten, iiochraorschadedievoortv/oeituitofverband 
houdt met deze publicatie. 

Agentschap NL is een agentschap van het ministerie van Economische 
Zaken. Agentschap NL voert beleid uit voor diverse ministeries als het 
gaat om duurzaamheid, innovane en intemarionaal. Agentschap NL 
is het aanspreekpunt voor bedrijven, kennisinstellingen en overheden. 
Voor informatie en advies, financiering, netwerken en wet- en 
regelgeving. 
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Ambassadeurs 

Evaluaties uitgevoerd 

Toegekende subsidies 

f 1205 volgers 

2929 lezers nieuwsbrief 

1500 website 
bezoekers per 
maand 

III 

HI 

Gemeente 

yjroningen 

Energiekosten 
€ 107.000.000 per jaar. Dat is per 

huishouden een maandsalaris 

1,000 leden, 800 klanten, 

[ A 30 buurtprojecten, 
330 adviesdiensten, 

430 huurhuizen voorzien van 
zonnepanelen en boilers en 

meer dan 150 lezingen, work
shops en expertmeetings. 

Eind 2015: programma VvE's, NIBUD bespaarkrant, Woonlastenverlichting i.s.m. wijkbedrijf Selwerd en De Oude Bied Leeuwenborg 

Het te l len van k lan ten , d iens ten , u i t voer ingen moe t beter gesynchron iseerd w o r d e n tussen de d iverse s takeho lders (gemeente , bedr i j f s leven, 
maatschappe l i j ke organisat ies) . Aan la l l en zi jn een m o m e n t o p n a m e . Het e f fec t van onze inspann ingen j j len j a ren nog na 
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B'JLAGE 

llji 
D66 GROENLINKS 

Motift Op zoek naar wamitdckken 

De raad van de gemeente Groningen, In vergadering bijeen op 27 mei 2015 besprekende het 
programma Groningen geeft energie 2015 - 2018 

Constaterendedat' 

• Oe gemeente Groningen de ambltle lieeft om in 2035 energieneutraal te zQn 
• Da gemeente emaar streeft om Stadjers bij deie doeisteiling te betrekkan en enraor te 

enthousiasmeren 
• Oe gemeente eerder dit jaar warmtebeeiden heeft iaten maken van de hele stad, door met 

een auto met warmtecamera door alle straten te rtjden (zie 
httD7yyini>>w.Bronlngenwoontslim.ni/staD/enerBld)Koaring/warmtebeeid) 

Ovenvegende dat: 

• Oe warmtebeeiden die Stadjers kunnen opvragen via Groningen Woont Slim slechts 
momentopnamen zlJn van het warmteprofiei van hun woning, die aileen de straatkant in 
beeM brengen 

Verzoekt hat college: 

• Het voor Stadjers mogdijk te maken een warmtecamera te ienen waarmee ziJ zelf hun 
woning kunnen controleren op wanntelekken 

Dse GroenUnks 

Carlo Schlmmel MartJjn van der Gias 

GRIFF IE 
reg.nr. 5 6 ^ 5 ^ / 

ingek. 2 9 MEI 2015 
class. - i S I 
ta beh. door. ^ ( \ 

kople gez aan: 
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D66 GROENLINKS 

Motia Vamlauwlng duurzaamhahbpromotte 

OB raad van de gemeente Groningen, in vergadering blJeen op 27 mei 2015 besprekende het 
pn^ramma Groningen geeft energie 2015 - 2018 

Constaterende dat: 

• De gemeente Groningen de ambme heeft om In 2(B5 energieneutraal te zQn 
• Oe gemeente energiebesparing en verduurzaming van de eigen woning promoot vfa 

Groningen Woont Slim, grotendeels via traditionele medlacampagnes 
• In het programma Groningen geeft Energie 2015-2018 wordt opgemerkt dat begin 2015 van 

de 3500 ondenfraagde Stadjers slechts 20K bekend Is met Gnmlngen Woont Slim en 409( 
met Grunneger Power 

Ovenvegende dat: 

• Oe bekendheid onder Stadjers met Groningen Woont Slim achterblijft 
• Traditionele campagnes erg top-down georganiseerd zijn waardoor geen gebruifc wordt 

gemaakt van de netwerken van mensen onderllng 

Verzoekt het college: 

e Te zoeken naar effectievere manieren om duurzaamheidsmaatregelen te promoten 
• Hierbij de mogelijkheid te onderzoeken om te gaan werken met zogeheten lead

vergoedingen' waarbij mensen worden aangespoord om vrlencten, buren of AmHIe over te 
halen om verduurzamende maatregelen te treffen, waarvoor dj een Mein bedrag betaald 
kriien wanneer zij iemand overhalen tot het daadwerkelilk nemen van verduurzamende 
maatregelen zoals de aanschaf van zonnepanelen 

D66 Graenlinks 

Carlo Schlmmel MartQnvanderGlas 

G R I F F I E 
reg.nr. 
Ingek. 2 9 MEI 2015 
class, . o") -S * 
te beh. door. 

kople gez. aan: 
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D66 GROENLINKS ChristenUnie 

Motie Voorfbiancierfni Duurzaamheldsmaatrsgden 

Oe raad van de gemeente Groningen, In vergadering bijeen op 27 mei 2015 besprekende het 
programma Groningen geeft energie 2015 - 2018 

Constaterende dat: 

a De gemeente Gnsnir̂ en de ambitie heeft om in 2035 energieneutraal te zijn 
• in de Jaarrekening van 2014 ten aanzlen van zonne-energle wordt tqigemerkt dab "Er Is nog 

steeds veel potentieel In voomamel̂ k de huursector, bIJ bedrijven en bIJ mensen met 
woningen zonder een eigen dak. Er is een grote groep hulzenbezlttara die graag 
zonnepanelen willen maar voor wie de aanschaf van een zonne-lnstaHatie een te grote 
ultgave In kkr\ keer Is." (Jaarrekening 2014, pagina 318) 

• Tevens in de Jaarrekeiring van 2014 wordt gesteid; "Oe grote potentie voor zon wordt tot 
dusver niet vertaald in grootschalige ultroL Overwogen moet worden om een visle op te 
stellen waarin In kaart wordt gebracht hoe strateglsche stappen kunnen worden gezet' 
(laanrekenlng 2014, pa^a 318) 

• Wethouder Gljsbcrtsen In de nadscommlssles B&V van 19 en 20 mei 2015 heeft aangegeven 
opnieuw te willen proberen om voor een eerder plan om zonnepanelen voor te financieren 
met terugbctallng via een opslag op de onroerendezaakbelastlng toestemmkig van de 
Rljksovertieid te verkrijgen 

Overwî ende dat: 

Er naast het plaatsen van zonnepanelen ook andere maatregelen zijn die de duurzaamheid 
van een woning of bedrijf kunnen verbeteren, zoals betere isolatie, het gebruik van slimme 
energlemeters, etc 
Het streven naar een ener^neutrale stad impliceeit dat een signifkant deel van de 
woningen in de stad op zichzelf energieneutraal zal moeten worden 
De hoge kosten van Investeringen in verduurzamende maatregelen nog altijd de grootste 
barrlire vormen voor Stadjers en bedrijven, ondanks dat derBellJke maatregelen zfchzdf op 
termijn terugverdlenen 

G R I F F IE 
reg.nr. S O ' ^ ' ^ l ^ ^ f ' 
Ingek. 2 9 MEI 2015 
class. - 1 . CT)- -> i 
te beh. door: ^ i t . 
kople gez. aan: 
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Bespreekpunten Collegebrief Energiebesparing bij Particulieren 

In de collegebrief over energiebesparing bij particulieren informeert het college de raad over de 

stand van zaken op dit onderwerp. Voor het behalen van de doelstelling Groningen energieneutraal 

in 2035 is een significante bijdrage van particulieren op dit gebied noodzakelijk. De kernvraag is hoe 

de gemeente dit zo goed mogelijk kan stimuleren en faciliteren. In haar brief stelt het College een 

aantal vragen: 

 
“We moeten blijven stilstaan bij de kernvragen: hoe enthousiasmeren en activeren we bewoners voor energiebesparing? 

Hoe zorgen we ervoor dat ze daadwerkelijk maatregelen uitvoeren? En vooral: hoe doe(n) de bewoners dit zo effectief en 

zelfstandig mogelijk? De behaalde resultaten geven aan dat we op de goede weg zijn. Maar we moeten ons wel de vraag 

stellen op welke wijze we kunnen versnellen en of we de juiste instrumenten toepassen?” 

In aanvulling hierop hebben de fracties van D66 en GroenLinks de volgende vragen: 

 Delen de andere fracties de mening van D66 en GroenLinks dat de gemeente gezien haar 

eigen doelstelling energieneutraal in 2035 een belangrijke taak heeft in het stimuleren en 

faciliteren van energiebesparing bij particulieren? 

 Hoe beoordelen de andere fracties de reactie van het college op de motie Vernieuwing 

Duurzaamheidspromotie? 

 In het programma Groningen geeft Energie 2015-2018 wordt aangegeven dat uit een 

enquête onder Stadjers bleek dat 40% bekend is met Grunneger Power en 20% met 

Groningen Woont Slim. Zijn de andere fracties van mening dat de gemeente haar ambitie om 

energieneutraal te worden in 2035 op dit moment voldoende naar buiten toe kenbaar 

maakt?  

 In de collegebrief wordt melding gemaakt van enkele duurzaamheidsinitiatieven op 

wijkniveau, veelal op initiatief van bewoners zelf. Zijn de andere fracties van mening dat de 

gemeente ernaar zou moet streven om dergelijke initiatieven aan te jagen en uit te breiden 

naar andere delen van de stad, bijvoorbeeld door kennisuitwisseling tussen bewoners te 

faciliteren?  
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r^Gemeente 
yjroningen 

Onderwerp Nadere informatie kinderboerderij Stadspark 

Steller L. Hellinga 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon 367 86 86 Bijlage(n) 2 

Datum 0 5 - 1 1 - 2 0 1 5 Uw brief van 

0ns kenmerk 5 3 0 2 4 6 1 

Uw kenmerk 

Geachte beer, mevrouw, 

Met deze brief infomieren wij u over aanstaande ontwikkelingen in bet Stadspark in relatie tot de 
kinderboerderij. 

Op 26 juni 2013 beeft u een visie op kinderboerderij en vastgesteld. Uw raad beeft daarbij een 
motie aangenomen (zie bijlage 1 van deze brief). In de visie is met betrekking tot de 
kinderboerderij Stadspark aangegeven dat - kortweg - onderzocbt zou worden of de 
kinderboerderij in bet stadspark geprivatiseerd zou kunnen worden. Over de voortgang van de 
implementatie van de visie hebben wij u in februari 2014 (brief met kenmerk 
RO 14.4129115) geinformeerd. 

Na vaststelling van de visie op de kinderboerderijen, zijn wij een zoektocbt begonnen cm in bet 
licbt van de aangenomen raadsmotie en de visie de kinderboerderij in bet Stadspark te 
privatiseren. Deze zoektocbt is recent beeindigd omdat niet mogelijk bleek zonder een 
aanzienlijke jaarlijkse gemeentelijke bijdrage een geprivatiseerde kinderboerderij in stand te 
bouden. Daarnaast moesten de opstallen voorafgaand aan de privatisering vergaand 
gemoderniseerd worden om aan de buidige veterinaire eisen voor bet bouden van dieren te 
voldoen. Uiteindelijk zou privatisering van de kinderboerderij ons meer kosten dan de buidige 
exploitatie. 

Terra 
In uw motie is onderwijsinstelling AOC Terra (tegenwoordig Terra gebeten) benoemd. Terra 
beeft ca. 20 ba in gebruik gekregen op bet Suikerunieterrein voor de realisatie van een 
praktijkleercentrum. Terra werkt momenteel een haalbaarheidsstudie voor bet 
praktijkleercentrum. Met bet praktijkleercentrum op bet Suikerunieterrein streeft Terra een 
bybride school na, waarbij leerlingen van de school recbtstreeks in verband worden gebracbt met 
maatscbappelijke opgaven. Onderdeel van de haalbaarheidsstudie is de verplaatsing van bet 
praktijkgedeelte van de dierenopleiding naar bet praktijkleercentrum op bet Suikerunieterrein. 
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Bladzijde 2 van 2 

Wij bebben Terra verzocbt om te onderzoeken of de kinderboerderijfunctie van bet Stadspark 
onderdeel kan worden van bet praktijkleercentrum op bet Suikerunieterein. Terra werkt dit 
momenteel uit onder de werktitel Stadsscbuur en staat positief tegenover bet verzoek vanuit de 
gemeente. Voor alle duidelijkheid, Terra neemt niet de bestaande kinderboerderij in bet Stadspark 
over van gemeente. Naar verwacbting is bet baalbaarheidsonderzoek begin 2016 afgerond. Op 
grond van bet baalbaarheidsonderzoek zullen wij een nadere afweging maken en uw raad 
betrekken in de besluitvorming. In bijlage 2 vindt u een visualisatie van de Stadsscbuur. 

Hiermee tekent zich de mogelijkheid af dat de kinderboerderijfunctie verpiaatst kan worden naar 
bet Suikerunieterrein en dat daarmee de gemeentelijke exploitatie in bet stadspark op termijn kan 
worden beeindigd. 

In de gemeentebegroting 2015 bebben wij middelen gereserveerd om groot onderboud te plegen 
aan de bestaande kinderboerderij in bet Stadspark. In bet licht van bet baalbaarheidsonderzoek dat 
Terra momenteel uitvoert, waarbij de kinderboerderijfunctie overgaat naar Terra, voeren wij bet 
groot onderboud aan de kinderboerderij in bet Stadspark niet uit. Slecbts de boogstnoodzakelijke 
ingrepen, die uit bet oogpunt van veiligbeid nodig zijn worden gedaan. 
In bet licbt van de door u aangenomen motie, waarin de wens tot twee wijk overstijgende 
kinderboerderijen in de stad is opgenomen, zullen wij u bij de jaarrekening 2015 voorstellen, 
indien wij besluiten medewerking te verlenen aan de realisatie van de stadsscbuur, de 
gereserveerde middelen voor groot onderboud ter grootte van € 400.000,- beschikbaar te bouden 
voor de nieuwe invuUing van de stedelijke kinderboerderij functie. 

Locatie kinderboerderij Stadspark 
Zoals vermeld wordt de kinderboerderijfunctie in bet Stadspark mogelijk verpiaatst naar bet 
Suikerunieterrein. Via bet gebiedsteam Zuid (wijkwetbouder Scbroor) beeft zich een initiatief 
aangediend dat op termijn de publieksfunctie kan vervullen die bij bet Stadspark past. Onder 
publieksfunctie van bet Stadspark verstaan wij in dit verband een gratis toegankelijke functie in 
bet Stadspark voor sociaal en recreatief gebruik. Dit initiatief is The Free Cafe. Het Free Cafe 
beeft bet afgelopen jaar activiteiten gehad bij Tuin in de Stad en beeft deze overgedragen. De 
buidige initiatiefnemers willen zich gaan ricbten op een Free Cafe in bet Stadspark. 

Het initiatief van bet Free cafe wordt momenteel verder uitgewerkt. De uitkomsten daarvan willen 
wij graag aan u laten presenteren door het Free Cafe en daarbij willen wij met u de afweging 
maken of aan bet Free Cafe een plek in bet Stadspark toekomt. Indien de agenda bet toestaat, 
zouden wij dat met u willen bespreken in de desbetreffende raadscommissie van november 2015. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, de secretaris, 
Peter den Oudsten Peter Teesink 
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Ingek. 
class. 
to beh. door; 

kople QBZ. aan: 

. 1 JUL 2013 

PVDA 
CROHIKGEN 

MOTIE 
Kinderboerderijen 

De Raad van de Gemeente Groningen In vergadering bijeen op 26 Juni 2013 besprekend de visie 
Kinderboerderijen: 

Constalerende dat; 
- Groningen zeven kinderboerderijen heeft, waarvan kinderboerderij Stadspark en kinderboerderij het Boegbeeld 
trekpleisters zijn voor stad en ommefand en dat de andere vljf gedragen worden door de buurt; 
- ais de buurt geen interesse meer heeft in een kinderboerderij deze verdwijnt uit een wijk; 
- de aanleiding voor het schrijven van deze visie is datjde gemeente Groningen vaak vragen krijgt over extra 
middelen en/of beter onderboud van de kinderboerderijen; 
- in de 'Visie op de kinderboerderijen in Groningen' beoogd wordt dat kinderboerderij Stadspark over vljf jaar niet 
meer In gemeentelijke handen Is; 
- dat in dezelfde vlsle beoogd wordt dat als de buurt geen Interesse meer heeft in een kinderboerderij, de 
kinderboerderij dan verdwijnt in de wijk; 
- sinds het onlstaan van de kinderboerderijen In de jaren '80 weinig is geTnvesteerd in groot onderboud wat zowel 
in 2014 als in 2015 een financieel knelpunt opieverf van € 250.000; 
- de financieie positie van de gemeente Groningen onder druk staat; 

Overwegende dat; 
- een kinderboerderij een laagdrempelige ontmoetingsplaats is waar jong en cud kunnen genleten van de 
aanwezigheid van dieren; 
- een kinderboerderij eeri werkplek is waar mensen met een kwetsbare positie in de samenlevlng en op de 
arbeldsmarkt zoals arbeidsgehandicapten en mensen met een verstandelijke beperi<ing, vrijwilligers en 
professionals sSmen volwaardig deelnemen aan de samenleving; 
- een kinderboerderij een goede leerplek kan zijn voor studenten van onderarijsinstellingen zoals bijvoorbeeld AOC 
Tena; 
- een kinderboerderij mogelijkheden biedt om op een toegankelijke manier aan duurzaamheidseducatie te doen; 
- deze aspecten van grote v/aarde zijn voor een sociale en sterke samenleving waarin iedereen ertoe doet; 
- het coiiege geen harde uitspraken kan doen met een juridische betekenis over de toekomst van 
kinderboerderijen; 

Spreekt uit; 
- het wenselijk te vinden dat de gemeente Groningen minimaal twee kinderboerderijen met een wijkoverstijgende 
functie heeft en houdt; 

- het wenselijk te vinden dat de wijken naar vermogen hun kleinere wijkgerichte kinderboerderijen behouden; 

en gaat over tot de orde van de dag. 

Namens de fracties van 
de PvdA, 

Wim Moes Robert Prummel 
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Het Free Café Stadspark Groningen 

Het Free Café Stadspark is een sociaal initiatief dat in het Stadspark van Groningen een stukje 
wonderland wil creëren voor iedereen. Een plek waar je elkaar kan ontmoeten, van de natuur kan 
genieten, een hapje kan eten, waar je kan spelen en kennis kan opdoen en delen. Om 
daadwerkelijk iedereen welkom te heten is alles gratis en kan iedereen zonder voorwaarden 
meedoen.     

Sociaal initiatief
Het Free Café stelt zich ten doel een omgeving te creëren waar iedereen zich welkom voelt en 
waar voor iedereen wat te doen is. De basis hiervoor wordt gevormd door iedereen uit te nodigen 
mee te helpen in het creëren en functioneren van Het Free Café Stadspark. Samen kunnen we 
een plek creëren waar gegeten kan worden, samengewerkt wordt aan de bereidingen van 
maaltijden en waar activiteiten plaatsvinden op het gebied van natuur, duurzaamheid, creativiteit, 
sport en spel en ontspanning. Deze activiteiten zijn voor jong en oud van iedere achtergrond: 
buurtbewoners, schoolklassen, kinderen, vluchtelingen, studenten, jongeren, dak- en thuislozen en
ouderen. 

Het Free Café Stadspark ziet de samenkomst van mensen van allerlei achtergronden en interactie 
op publiek terrein als een voedingsbodem voor het creëren van een omgeving die voor iedereen 
leefbaar is. De vrije uitwisseling van ideeën, verhalen en kennis en het uitnodigen tot participatie 
draagt bij aan het creëren van een maatschappij waarin we duurzaam met elkaar en de natuur 
omgaan.

Accommodatie
Om dit plan waar te maken en deze activiteiten te faciliteren willen we enkele accommodaties 
ontwikkelen op het terrein met het basketbalveld ten noorden van de Kinderboerderij Stadspark 
Groningen. Het Stadspark is de ultieme locatie voor het Free Café, het heeft de potentie voor een 
prachtplek waar mens en natuur kunnen ontmoeten. Het basketbalterrein is vanwege zijn hogere 
ligging en nabije activiteiten ideaal en we zouden hier graag onze activiteiten ontplooien.

Dit zou in twee fases plaatsvinden. In de eerste fase zullen een geodetische koepel en enkele 
basisfaciliteiten opgezet worden, zoals een helofytenfilter voor grijswaterfiltering, een rocket stove 
mass heater voor verwarming en een werkschuur voor technische workshops. Daarnaast wordt 
begonnen aan de ontwikkeling van het terrein met de aanleg van tuinen, tuinmeubilair en 
avontuurlijke natuurroutes. 

Wanneer de koepel functioneel is en de activiteiten gestart zijn, kan begonnen worden met de 
volgende fase. In de tweede fase zal een groter gebouw ontwikkeld worden met een ruime keuken,
eetruimte, leesruimte, huiskamer-kas en allerlei duurzame systemen zoals electriciteitsopwekking, 
zonneboilers en regenwatersystemen. 

Duurzaamheid
Een van de peilers van Het Free Café Stadspark is duurzaamheid. Met een volledig duurzame 
aanpak wil het Free Café laten zien wat er mogelijk is met materialen die in overvloed aanwezig 
zijn. We willen de kennis en technieken beschikbaar maken en inspireren om duurzaamheid 
concreet vorm te geven.

De accommodatie van Het Free Café Stadspark, de inrichting en de faciliteiten zullen volledig 
gecreëerd worden van materialen die overtollig zijn en anders als afval waren geëindigd. We 
vragen Groningers, zowel particulieren als grote en kleine bedrijven, of ze materialen over hebben 
die we een nieuwe bestemming kunnen geven in Het Free Café. Met deze materialen zullen we 
accommodaties ontwikkelen die grotendeels zelfvoorzienend opereren door het creëren van 
duurzame faciliteiten waaronder energie-opwekking, ecotoiletten, grijswaterfiltering, 
regenwatersystemen en compost verwerking. Al deze ontwikkelingen gaan via een open proces 
van publiekelijk toegankelijke workshops en werkdagen zodat iedereen de technieken kan leren, 
de kunde kan ontwikkelen en ervaring kan opdoen.
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Voedselverspilling tegengaan
Het Free Café Stadspark zet zich in tegen voedselverspilling door deze te ondervangen en te 
gebruiken om gezonde gratis maaltijden te maken. We verzamelen voedingsmiddelen die 
vanwege een mankement of andere markttechnische redenen niet meer verkoopbaar zijn, maar 
die nog in prima staat zijn. Denk aan onbewerkte groente en fruit met verkleuringen of brood dat 
aan het einde van de dag weggegooid zou worden, terwijl je er thuis nog twee dagen van zou eten.
Hiervoor hebben we een “foodsaving” netwerk opgezet van lokale winkels, bedrijven en boeren die
een overschot hebben die ze ter gebruik aanbieden en een grote groep vrijwilligers die deze 
voedingsmiddelen met fietsen en karretjes ophalen. Nu al levert dit meer voedsel op dan we 
kunnen gebruiken en distribueren we grote delen hiervan naar initiatieven zoals INLIA, de bed-
bad-broodvoorziening van Groningen. Met de miljoen ton bruikbaar voedsel in gedachte die 
jaarlijks verspild wordt in Nederland voelt Het Free Café Stadspark zich geroepen dit netwerk uit te
breiden en grote aantallen mensen van gezonde gratis maaltijden te voorzien.

Zonder geld
Door op grote schaal samen te werken, materialen te gebruiken die overtollig zijn en creatieve en 
duurzame oplossingen te gebruiken is het mogelijk voor het Free Café Stadspark om volledig 
zonder geld te functioneren. We willen bewust geen direct gebruik maken van geld zodat deze zo 
bepalende factor van sociale ongelijkheid even geen rol speelt.
Donaties en subsidies in de vorm van geld worden daarom niet aangenomen. Indien deze worden 
aangeboden wordt het aanbod omgedraaid naar een vraag: misschien kan de aanbieder helpen 
door inzet van materiaal of expertise, relevante contacten of door mee te denken of mee te helpen.

Organisatie
Het Free Café is bij veel Groningers bekend om het uitdelen van maaltijden twee maal per week bij
Tuin in de Stad. Dit heeft het sinds november vorig jaar met groot enthousiasme en met veel 
succes gedaan. In augustus van dit jaar heeft een deel van de groep vaste Free Café vrijwilligers 
besloten zich te concentreren op najagen van de droom een Free Café in het Stadspark te 
ontwikkelen. De activiteiten bij Tuin in de Stad zijn overgedragen aan andere enthousiaste 
vrijwilligers die het Free Café Tuin in de Stad voortzetten.

Het Free Café Stadspark is op moment van schrijven met een team van 25 vaste vrijwilligers actief
aan het onderzoeken hoe het Free Café Stadspark gecreëerd kan worden. We kijken hierbij naar 
bouwtechnische aspecten en zijn in overleg met Gebiedsteam Zuid van de Gemeente Groningen 
om de mogelijkheden voor realisatie te onderzoeken. Het Free Café Stadspark zal gaan 
functioneren als stichting met een sociocratische structuur bestaande uit een bestuur, een 
algemene kring, projectkringen en hulpkringen. Hierdoor is er een hoge mate van inspraak voor 
iedereen die betrokken is. 

Bij aanvang van de activiteiten ter plekke zal Het Free Café Stadspark alle inwoners en bezoekers 
van de stad Groningen uitnodigen om mee te helpen het Free Café in het Stadspark te realiseren. 
Via nieuws en sociale media zullen Groningers op de hoogte gehouden worden en uitgenodigd 
worden zich in te zetten voor dit initiatief of om langs te komen als bezoeker. Eerdere ervaring leert
dat het ongelofelijk is wat in korte tijd opgebouwd kan worden. Het Free Café Stadspark wordt een 
plek van iedereen en door iedereen en we verwachten dan ook dat het een plek wordt die zal 
dienen als huiskamer van de stad Groningen.

Informatie
Bijgevoegd vind u een kaart die de locatie in het Stadspark aangeeft, een weergave van de 
mogelijke ontwikkelingen en een schets voor de tweede-fase accommodatie. Deze schetsen zijn 
ter indicatie en niet de definitieve plannen.
Een presentatie over het ontstaan van het Free Café is op internet te vinden met de zoekterm 
“Tedx Free Café”.
Voor algemene vragen kunt u e-mailen naar thefreecafegroningen@gmail.com.
Voor dringende vragen kunt u contact opnemen met Ivanka Annot, te bereiken op +31640895804 

mailto:thefreecafegroningen@gmail.com
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Locatie in het Stadspark
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Indicatie van ontwikkelingen
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Tweede Fase accommodatie
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BV juni 2013 – Visie kinderboerderijen 
 

B2. Visie kinderboerderijen 

(raadsvoorstel 16 mei 2013) 

Dhr. Koops (VVD): 

 Kan zich vinden in de hoofdlijnen van de visie, maar is geschrokken van het feit dat nooit 

groot onderhoud is gerealiseerd. Moet de raad zich ook zorgen maken over ander vastgoed van 

de gemeente? Als kinderboerderijen aan wijken worden overgedragen, mag er geen 

achterstallig onderhoud zijn. Dit moet voortvarend worden aangepakt. 

Dhr. Prummel (Stadspartij): 

 Vraagt waarom de tweemaal 250.000 euro niet eerder zijn opgenomen in de structurele 

begrotingsuitgaven. Dit had wel gemoeten, voorzieningen in de wijken zijn belangrijk. 

Stoppen met het Forum levert geld op en kan hiervoor worden ingezet. 

 De fractie staat achter de visie als het geld in de begroting wordt opgenomen, maar staat niet 

achter de visie als blijkt dat sprake is van een uitzichtloze privatisering waarbij 

kinderboerderijen niet in staat zijn voldoende geld op te brengen. 

Mw. Copini (D66): 

 Kan zich vinden in het toekomstbeeld en het stappenplan als het gaat om investeren in natuur- 

en milieueducatie en in vakkennis van vrijwilligers en om het samenwerken met scholen. 

 De fractie ziet graag dat de gemeente zich beperkt tot het faciliteren door bijvoorbeeld grond 

en gebouwen beschikbaar te stellen. Het verstrekken van subsidie en het doen van groot 

onderhoud is niet langer gewenst. 

 De fractie is akkoord als een groot deel van de kinderboerderijen in de nabije toekomst wordt 

verkocht. De rol van de gemeente kan door ondernemers en stichtingen worden overgenomen. 

Is het mogelijk al in 2016 de subsidierelatie te verbreken? 

 De fractie is het ermee eens in 2014 en 2015 de knelpunten op te lossen. 

 De fractie stemt in met de visie. Is het mogelijk eerder te beginnen met de verzelfstandiging? 

Dhr. Moes (PvdA): 

 Kan zich vinden in de visie. Onderbelicht is dat kwetsbare mensen en mensen met een afstand 

tot de arbeidsmarkt op een volwaardige manier kunnen deelnemen aan de samenleving. 

 Door samenwerking met speeltuinen en onderwijsinstellingen kan aan kennisontwikkeling 

worden gedaan. De visie zou dit meer moeten benadrukken. 

 Ook is een sterkere verbinding nodig met duurzaamheideducatie. Een actieve rol van het 

Centrum van Natuur- en Duurzaamheideducatie is gewenst. Graag een reactie. 

 In de visie staat niets over dierenwelzijn. Hoe wordt dit gewaarborgd? 

 De PvdA is het eens met het college dat de exploitatie niet noodzakelijk door de overheid 

hoeft te gebeuren. Het is wel noodzakelijk dat de stad voldoende kinderboerderijen heeft en 

behoudt. Kan het college voor de middellange termijn de garantie geven dat de twee 

kinderboerderijen met een regionale functie worden behouden? 

 Wat zijn de mogelijkheden voor een buurt om een boerderij te stichten? Wat kan de buurt van 

de gemeente verwachten? 

 De gemeente had het groot onderhoud kunnen zien aankomen. Waarom is de benodigde 

0,5 miljoen euro niet in een meerjarenperspectief opgenomen? Hoe gaat het college dit in de 

toekomst voorkomen? Het gaat vooral om zaken waar meerdere diensten bij zijn betrokken. 

Kan het college aangeven welke verrassingen er nog meer aankomen? Hoe groot is de 

onderhoudsinvestering op lange termijn bij de kinderboerderijen Malle en Minerva? 

Mw. Jongman (ChristenUnie): 

 Vraagt hoe het kan dat nu al weer een onderhoudskwestie speelt. 

 De personeelskosten zijn hoog bij kinderboerderij Stadspark. Hoe kan dit? 

 Mogelijk zijn extra inkomsten te vergaren door een ‘Vrienden van’-club op te richten. 

 Een combinatie met natuur- en duurzaamheideducatie is een goede optie. 
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 De fractie wil eerst weten wat de kosten zijn bij overdracht, voordat hierover een standpunt 

wordt bepaald. Het zou goed zijn niet alle kinderboerderijen over te dragen. Spreker bepleit 

enkele laagdrempelige voorzieningen te behouden. 

Dhr. Kelder (PvdD): 

 Kan zich vinden in de opmerkingen van dhr. Koops en dhr. Moes. 

 De PvdD ziet voor- en nadelen bij het bestaan van kinderboerderijen. 

 Het is goed dat niet wordt beknibbeld op de leefomstandigheden voor de dieren. 

 De personeelskosten zijn een grote post. De fractie is benieuwd naar het vervolg. 

Mw. Temmink (SP): 

 Is geschokt over het feit dat groot onderhoud nodig is. Waarom kwam dit niet eerder aan het 

licht? Hoe wordt dit voorkomen? Is inmiddels een concreet onderhoudsplan opgesteld? 

 De SP ziet het liefst dat kinderboerderijen eigendom van de gemeente blijven. Een vereniging 

van bewoners die de exploitatie doet, is ook een goede mogelijkheid. 

 Het voorbeeld van een zelfstandige kinderboerderij in Drachten werd genoemd. Daar zijn een 

minigolfbaan en een speelhal aan verbonden en dat vindt spreker niet gewenst. 

Dhr. Van der Veen (GroenLinks): 

 Is het eens met de woordvoering van de PvdA. 

 Het stuk is meer een probleemanalyse dan een visie. Hoe kan het dat het probleem van het 

groot onderhoud plotseling naar voren kwam? Waarom is er niet eerder in geïnvesteerd? 

 Verenigingen van buurtbewoners kunnen goed een kinderboerderij runnen. Eens met PvdA en 

CU om als gemeente enkele kinderboerderijen te exploiteren. 

 Hoe realistisch is het om als de gemeente niet investeert in het onderhoud de kinderboerderij 

Stadspark over te dragen? 

Mw. Klein Schaarsberg (Student&Stad): 

 Is het eens met PvdA en CU dat de gemeente een verantwoordelijkheid heeft om ervoor te 

zorgen dat er kinderboerderijen zijn in de stad. 

 Heeft het college onderzoek gedaan naar een eventuele verkoop? Wat is op dit moment de 

waarde van een kinderboerderij? 

Mw. Kuik (CDA): 

 Vindt het opmerkelijk dat geen reservering is gemaakt voor het onderhoud. Hetzelfde 

gebeurde bij de speelvoorzieningen. Waarom is het toen niet opgemerkt? 

 Gaat ermee akkoord dat het geld voor het onderhoud beschikbaar wordt gesteld. 

 De gemeente hoeft niet alle kinderboerderijen in eigendom te houden. De fractie vindt het 

belangrijk dat er kinderboerderijen zijn en blijven. 

 Cocreatie en het vragen van een bijdrage zijn goede mogelijkheden om inkomsten te 

verhogen. Een goed overdrachtsplan is noodzakelijk. 

Wethouder Seton: 

 Constateert dat de raad het eens is met het college om deze laagdrempelige voorziening te 

koesteren. 

 De wethouder heeft geen uitputtende verklaring voor het niet tijdig signaleren van het bestaan 

van achterstallig groot onderhoud. De wethouder schetst hoe kinderboerderijen vrij autonoom 

zijn ontstaan en door de gemeente zijn opgenomen in een praktische werkwijze. Er is nooit 

planmatig te werk gegaan. De gemeente had het wel kunnen voorkomen. 

 De wethouder kan niet zeggen of het in de toekomst niet weer zal gebeuren. Volgens de 

huidige informatie is er geen ander achterstallig onderhoud. Er is een structurele oplossing 

nodig. Het onderhoud moet gebeuren, vooral uit veiligheidsoverwegingen. 

 Een overdracht zonder gedurende die vijf jaar te investeren, is niet mogelijk. Het te plegen 

onderhoud loopt mee in de andere meerjarige investeringsprogramma’s onderhoud. Dit moet 

voorkomen dat opnieuw verrassingen ontstaan zoals nu. 

 Combinaties met bijvoorbeeld scholen en met onderwerpen als duurzaamheideducatie zijn 

prima. 

 De opmerking van dhr. Moes over mensen met een grote afstand tot de arbeidsmarkt is 

terecht. Dit staat in de visie. 
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 De wethouder verwacht niet dat al in 2016 een overdracht mogelijk is. 

 Dierenwelzijn wordt genoemd in de visie. De beheerders worden blijvend geschoold. 

 De wethouder is het ermee eens dat kinderboerderijen een basisvoorziening zijn en is het eens 

met dhr. Moes om minimaal twee maar liever alle zeven kinderboerderijen beschikbaar te 

houden. De wethouder wil geen garantie geven dat Stadspark en Boegbeeld behouden blijven 

omdat dit de prikkel weghaalt om voor een andere vorm te kiezen. De wethouder zegt toe dat 

de gemeente inspringt als blijkt dat de ene na de andere kinderboerderij verdwijnt. Hij 

verwacht dit echter niet. 

 De visie kon niet worden opgesteld zonder het probleem van het onderhoud te schetsen. 

 Er is op sommige punten een relatie met de speelvoorzieningen. 

 Bij de uitwerking wordt een overdrachtsplan opgesteld. 

 Het stichten van een kinderboerderij door bijvoorbeeld een buurt past in de visie. De gemeente 

denkt mee om het initiatief te laten slagen met inachtneming van de financiële beperkingen. 

 Het is niet te zeggen hoe onderhoud op middellange termijn bij Malle en Minerva wordt 

bekostigd. Het wordt meegenomen in de meerjareninvesteringsprogramma’s. Wat grond 

betreft: de financiële bijdrage van de gemeente is beperkt. 

  Bij een bewonersinitiatief zorgt de gemeente dat aan de wettelijke eisen wordt voldaan. 

 Na vaststelling van de visie wordt een uitwerking opgesteld die naar de commissie gaat. 

Het voorstel gaat als 1-minuutinterventiestuk naar de raad van 26 juni 2013. 
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Bijlage(n) 3 

Uw brief van 

Onskenmerk RO 14.4129115 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

U heeft op 19-06-2013 de visie op Kinderboerderij en vastgesteld. Dit heeft 
geresulteerd in een aantal concrete stappen en resultaten. Conform de visie, 
zijn met de kinderboerderijen afspraken gemaakt over; onderlinge 
samenwerking, inzet van mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt, 
deskundigheidsbevordering, educatieve programma's, dierenwelzijn, 
onderhoud, hoogte en voorwaarden subsidies. De subsidie wordt in vier jaar 
tijd afgebouwd naar de helft van het huidige bedrag en per kinderboerdij 
wordt jaarlijks een programma van eisen (PVE) gemaakt waarin 
bovengenoemde afspraken als randvoorwaarde aan de subsidie worden 
gesteld. Er is een samenwerkingsconvenant getekend en de kinderboerderijen 
hebben een periodiek overleg ingesteld waarin zij zoeken naar afstemming en 
synergic op bovengenoemde terreinen. Het PVE en de eerste stap in het 
verlagen van de subsidies zal met ingang van 2015 worden ingezet. De 
kinderboerderijen betreuren het verlagen van de subsidie, maar hebben begrip 
en waardering voor de visie van de raad. 

Het samenwerkingsconvenant is door vijf van de -aanvankelijk- zes 
betrokken kinderboerderijen en de gemeente ondertekend. 
Dat zijn de Kinderboerderijen Eelderbaan, Beestenborg, Minerva, 
Boerderijum en Boegbeeld. De Malle is een werkproject van stichting Le 
Roy. Daar heeft de gemeente als zodanig geen zeggenschap over. Stichting 
Le Roy kiest ervoor De Malle als werkproject buiten het traject van de 
kinderboerderijen te houden. 

Om de kinderboerderij Stadspark buiten het gemeentelijk apparaat te 
plaatsen is het onderzoek naar een exploitant nog gaande. De Stichting 
Dierenweides is al snel afgevallen als kandidaat omdat exploitatie niet tot 

SE.4.C 
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haar kemactiviteiten behoort. Momenteel zijn er gesprekken gaande met 
diverse commerciele partijen. 

Over de resultaten van de zoektocht naar een exploitant voor ovemame van 
de kinderboerderij Stadspark wordt u separaat geinformeerd. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

rgemeesjer, 
.̂ (Rupd) Vreeman 

de secretaris, 
drs. MrATtMa r̂ten) Ruys 
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BIJIAGE 

Convenant Kinderboerderijen in Groningen 

Partijen: 

1. de gemeente Groningen, rechtsgeldig vertegenwoordigd door J. Seton, wethouder. Hiema te 
noemen de gemeente Groningen; 

2. de volgende kinderboerderijen: 

a. Het Stadspark 
vertegenwoordigd door 

b. Het Boegbeeld 
vertegenwoordigd door 

c. Boerderijum 
vertegenwoordigd door 

d. De Beestenborg 
vertegenwoordigd 

e. Dierenweide Minerva 
vertegenwoordigd door 

f. Eelderbaan 
vertegenwoordigd door 

Overwegende dat: 

1. de gemeente Groningen zeven kinderboerderijen binnen haar grenzen telt; 
Een kinderboerderij in Groningen is een plek waar kinderen contact hebben met 
boerderij dieren, waar ze spelen en leren. Waar naast kinderen ook volwassenen kurmen leren, 
werken en ontspannen. 

2. twee van de kinderboerderijen trekpleister zijn waar mensen uit stad en ommeland naar toe 
komen; 
Dit zijn het Stadspark en het Boegbeeld 
De overige kinderboerderijen worden gedragen door de buurt. 

3. de kinderboerderijen, gelet op de 'Visie op de kinderboerderijen in Groningen', goed worden 
onderhouden en in een gedegen staat verkeren; 

4. de kinderboerderijen en de gemeente Groningen gezamenlijk de ambitie hebben om de 
kinderboerderijen meer ondememend te laten zijn en onderling meer te laten samenwerken. 

5. dat daarbij de rol van de gemeente zal veranderen; 
De gemeente zal niet meer alleen subsidieverlener zijn, maar zal meer op de achtergrond een 
stimulerende rol vervuUen. 
Er zal meer verantwoordelijkheid bij de kinderboerderijen worden gelegd om een positie in de 
stad en/of buurt te verwerven of te behouden 

6. deze ambitie vraagt om een trendbreuk in ons denken en doen en vraagt om een gezamenlijk 
aanpak van partijen 
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7. de uitvoering van dit convenant een stimulans geeft voor het profileren van de 
kinderboerderijen in de stad en voor een meer professionele onderlinge samenwerking waarbij 
ieders expertise wordt benut; 
Door onderlinge samenwerking zijn voordelen te behalen. 

Komen het volgende overeen: 

Artikel 1 Doel van het convenant 

1. Het bevorderen van onderlinge samenwerking van de kinderboerderijen. 

2. Het bevorderen van een ondememende instelling van de kinderboerderijen 

3. Het bevorderen van een educatief programma dat de kinderboerderijen kunnen bieden 

4. Het stimuleren door de gemeente van het onder 1, 2 en 3 genoemde. 

5. Het faciliteren van de kinderboerderijen door de gemeente waar dat mogelijk is. 

Artikel 2 Uitvoering van het convenant 

1. De vertegenwoordigers van de kinderboerderijen stellen zich ten doel om onderling samen te 
werken. 
Dit kan onder meer op het terrein van inkoop, kennisuitwisseling, organisatie, aantrekken van 
vrijwilligers, fondsenwerving/ sponsoring, veiligheid , Arbo-zaken en educatie. 

2. De gemeente zal een stimulerende rol vervullen. 
Daamaast zal de gemeente faciliteren waar dat mogelijk is, bijvoorbeeld met advies t.a.v. 
vakkennis en educatie en vanuit ervaring met overlegstmcturen. 

3. De vertegenwoordigers van de kinderboerderijen zullen in gezamenlijk regulier overleg deze 
convenant overeenkomstig het bepaalde in artikel 1 uitvoeren. 

Artikel 3 Loontiid 

1. Dit convenant treedt in werking op de dag naar ondertekening en eindigt op 
(5 jaar na dagtekening). 

Artikel 4. Algemeen 
De vertegenwoordigers van de kinderboerderijen spannen zich, ieder voor zich, in om te 
bewerkstelligen dat personeel, vrijwilligers of anderszins aan de kinderboerderij verbonden personen 
de verplichtingen uit dit convenant nakomen. 

Ondertekening 

Op te Groningen, 

Namens de kinderboerderijen namens de gemeente Groningen 
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BIJLAGE 

programma van eisen 

kinderboerderijen 

2014 

6 november 2013 

Stad 
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1. Inleiding 

De gemeente Groningen maakt beleid op vele terreinen. Het doe! hiervan is veranderingen in de 
maatschappelijke omgeving te realiseren. De gemeente verleent subsidies en bijdragen aan respectievelijk 
instellingen als instrument om het beleid uitte laten voeren. 
Voorafgaand aan die subsidie-/ bijdrageverlening stelt de gemeente een programma van eisen op dat holder 
maakt welke resultaten bereikt moeten worden. In de subsidieaanvraag/concept managementcontract die u 
indient naar aanleiding van dit programma van eisen geeft u aan hoe uw instelling de gestelde resultaten gaat 
realiseren. 

Dit programma van eisen geeft achtereenvolgens inzicht in achtergrond en kaders van het beleid, te bereiken 
resultaten, beschikbaar budget en nadere eisen ten aanzien van uitvoering en verantwoording. In de 
bijbehorende aanbiedingsbrief leest u hoe de verdere procedure in zijn werk gaat en waar uw subsidieaanvraag 
aan moet voldoen. 

2. Achtergrond en kaders 

Dit programma van eisen is een doorvertaling van landelijk, provinciaal en / of lokaal beleid. Hieronder volgt een 
overzicht van de wettelijke/beleidsmatige achtergrond van dit programma van eisen en de kaders die van 
belang zijn. 

Landelijk en / of provinciaal beleid 
De volgende wet- en regelgeving ligt ten grondslag aan ons beleid: 

- Dierenwet 
- Gezondheids- en welzijnswet voor dieren 
- Meststoffenwet 
- Uitvoeringsbesluit meststoffen 
- Arbowet (indien personeel in dienst is) 
- Besluit identificatie en registratie dieren 
- Regeling identificatie en registratie dieren 
- Wet milieubeheer <> 
- Warenwet (indien eten en drinken wordt verkocht) 

Lokaal beleid 
Naar aanleiding van de hierboven genoemde wet- en regelgeving en / of ons collegeprogramma hebben wij 
beleid ontwikkeld en afspraken gemaakt om de door ons beoogde maatschappelijke effecten te realiseren. 
De relevante beleidsnota die hierbij van belang is: 
- Visie op de kinderboerderijen in Groningen (2013) 

3. Te bereiken resultaten 

De activiteiten/ prestaties van de Kinderboerderij moeten resultaat opleveren. Die resultaten dragen bij aan onze 
beleidsdoelstellingen en de daarmee beoogde maatschappelijke effecten. 
Dit onderdeel brengt in beeld welke resultaten behaald moeten worden en hoe deze passen in de 
beleidsdoelstellingen van de gemeente. Waar mogelijk zijn resuitaatindicatoren aangegeven. 
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3. Kinderboerderij 
Maatschappelijk effect 

Een kinderboerderij draagt bij aan de cohesie in de buurt. 
Een kinderboerderij draagt bij aan de kennis en beleving van de 
natuurlijke omgeving van kinderen en volwassenen. 
Een kinderboerderij draagt bij aan de participatie van mensen met 
een afstand tot de arbeidsmarkt 

Beleidsdoelstelling Het realiseren van een plek waar kinderen contact hebben met 
boerderijdieren, waar ze spelen en leren. Waar naast kinderen ook 
volwassenen kunnen leren, werken en ontspannen. Waar de 
kinderboerderijen met elkaar en daaraan gelieerde organisaties 
open samenwerken. 

Resultaten Een goed onderhouden kinderboerderij met een gevarieerd 
aanbod aan boerderijdieren. 
Een substantiele inzet van vrijwilligers uit de buurt. 
Inzet van mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt. 
Een goed lopend educatief programma, gericht op boerderijdieren. 
Intensief gebruik van de kinderboerderij door buurtbewoners. 

Alle bovengenoemde punten dienen in de rapportage aan de orde 
te komen. 

Resuitaatindicatoren 
• Het aantal bezoekers van de kinderboerderij bedraagt 

minstens 
• Het aantal vrijwilligers verbonden aan de kinderboerderij 

bedraagt minstens 
• De inzet van mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt 

bedraagt minstens 
Samenwerking Er is een actieve samenwerking met de andere kinderboerderijen 

in de stad Groningen. 

4. Beschikbaar budget 

Het maximaal beschikbare (subsidie)bedrag is € De omvang van dit bedrag is een schatting waaraan u geen 
rechten kunt ontlenen. Het begrotingsvoorbehoud, zoals in artikel 3:3 van de Algemene subsidieverordening 
gemeente Groningen 2011 is aangegeven, is van toepassing. 

5. Nadere eisen ten aanzien van uitvoering en verantwoording 

We rekenen op uwprofessionaliteit waar het gaat om de wijze waarop u de door ons gestelde resultaten denkt te 
bereiken. Onderstaand vindt u de nadere eisen die we aan de uitvoering van dit programma van eisen stellen: 
- Een goede samenwerking met organisaties die zich bezig houden met de participatie van mensen met een 

afstand tot de arbeidsmarkt 
- Samenwerking binnen de wijk, de wijk als werkplaats. 
- De kinderboerderij heeft naast de gemeentelijke subsidie ook nog andere financieringsbronnen. 
- De kinderboerderij voldoet aan alle eisen die gesteld worden door de overheid op het gebied van 

dierenwelzijn en hygiene. 
- De kinderboerderij voldoet aan de eisen die gesteld worden met betrekking tot de horecavergunning. 
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Bijiage: begripsbepalingen 

Activiteit Een afgebakende en calculeerbare eenheid die de instelling levert en 
die gericht is op een vooraf bepaald resultaat 

ASV De Algemene Subsidieverordening gemeente Groningen, meest 
recente versie. 

Beleidsdoelstelling Beleidsvoornemen dat wordt beschreven op het niveau van concrete 
doelstellingen binnen een gedefinieerde tijdshorizon; dus SMARTI: 
Specifiek, Meetbaar, Acceptabel, Realistisch, Tijdsgebonden en 
(grotendeels) be'invloedbaar. 

Maatschappelijk effect De beoogde veranderingen in de maatschappelijke omgeving die de 
gemeente op langere termijn wil bereiken. 

Resultaat De aanwijsbare verandering c.q. gerealiseerde baat die een of 
meerdere activiteiten bij clienten en of hun maatschappelijke 
omgeving teweegbrengt, en daarmee bijdraagt aan de 
beleidsdoelstelling c.q. het maatschappelijk effect 

Resultaatindicator Deze geeft het resultaat van de inspanning weer die wordt geleverd 
om de beleidsdoelstellingen te realiseren. Een resultaat kan worden 
geformuleerd in termen van producten, diensten en/of activiteiten. 
Bijvoorbeeld het aantal producten of diensten, het aantal deelnemers 
(bereik) maar ook de tevredenheid deelnemers kan een resultaat zijn. 
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Raadsvoorstel 

BIJLAGe 

Gemeente 

\jroningen 

Datum raadsvergadering 19-06-2013 

Raadscommissie Beheer&Verkeer 
Datum raadscommissie 05-06-2013 

Bijiagen 2 

Onderwerp 

Registratienr. 

Datum B&W besluit 

Portefeuillehouder 

Steiier 

Telefoon 

E-mail 

RO 13.3675350 
14 mei 2013 
Seton 
N Alkema 
8251 
nienke.alkema(̂ gronin 
gen.nl 

Visie kinderboerderijen 

Concept raadsbesluit 

De raad besluit: 
I. de visie op de kinderboerderijen in Groningen vast te stellen; 
II. het incidentele financiele knelpunt van € 250.000,- in 2014 en € 250.000,-- m 2015 voor 

onderhoud/modemisering van de kinderboerderijen te betrekken bij de voorbereiding op de 
begrotmg 2014 en 2015. 
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(Publieks-lsamenvatting 

Groningen heeft zeven kinderboerderijen. Kinderboerderij Stadspark beheert de gemeente. 
Stichting Dierenweides Groningen beheert drie kinderboerderijen. De andere drie kinderboerderijen 
worden beheerd door een vereniging of stichting opgericht door de buurt. Samen met alle 
betrokkenen rondom de kinderboerderijen heeft de gemeente een visie op de kinderboerderijen 
ontwikkeld. Deze visie luidt als volgt: een kinderboerderij in Groningen is een plek waar kinderen 
contact hebben met boerderijdieren, waar ze spelen en leren. Wa^ naast kinderen ook volwassenen 
kunnen leren, werken en ontspannen. Waar de kinderboerderijen met elkaar en met daaraan 
gelieerde organisaties open samenwerken. Waar ondememerschap gewoon is. Twee kinder
boerderijen in Groningen zijn trekpleisters waar mensen uit stad en ommeland naar toe trekken. 
Deze worden geexploiteerd door een instelling. De overige kinderboerderijen worden gedragen door 
een buurt. Komende tijd wordt deze visie samen met alle betrokkenen verder uitgewerkt. 

Inleiding. 
Deze notitie ligt m de raad omdat dit een visie op de kinderboerderijen in Groningen is en dus gaat 
over de toekomst van de kinderboerderijen. Aanleiding voor het schrijven van deze visie is dat we 
vaak vragen krijgen over extra middelen en/of beter onderhoud van de kinderboerderijen. We komen 
nu op een punt dat we groot onderhoud en modemisering niet langer meer kunnen uitstellen. De 
gebouwen en opstallen (stallen, kooien en dergelijke) zijn gedateerd en voldoen niet meer aan de 
huidige eisen (hygiene, dierenwelzijn). Daamaast zijn er problemen met afwatering, terrein-
verharding en hekwerken. We hebben geconcludeerd dat er feitelijk twee mogelijkheden zijn: ruimte 
vinden om te investeren in het onderhoud van de kinderboerderijen of stoppen met de subsidie en de 
vijf kinderboerderijen die van de gemeente zijn, verkopen, 

Gezien alle bezuinigingen zijn dit lastige vragen en hadden we tot nu toe geen echte visie op wat we 
willen met de kinderboerderijen in de toekomst. Deze visienotitie (zie bijiage) geeft daarom 
antwoord op de vraag: hoe ziet de toekomst van de kinderboerderijen in de stad Groningen emit? 
Daama wordt deze visie verder geconcretiseerd en aangegeven welke stappen de verschillende 
partijen grofweg zullen moeten zetten de komende jaren. 

Beoogd resultaat 

Kinderboerderij Stadspark is over vijf jaar niet meer in gemeentelijke handen en is samen met 
kinderboerderij het Boegbeeld e6n van de twee trekpleisters voor stad en onmieland. De overige 
kinderboerderijen worden gedragen door de buurt. Als de buurt geen interesse meer heeft in een 
kinderboerderij dan verdwijnt een kinderboerderij in een wijk. De kinderboerderijen worden goed 
onderhouden en verkeren in een gedegen staat. Kinderboerderijen zijn ondememend en werken goed 
samen en vervullen him wensen door niet direct een beroep te doen op de gemeente maar andere 
broimen aan te horen. 

Kader 

Het kader is het coUegecoUege-akkoord waarin staat dat we willen vemieuwen en op zoek gaan naar 
werkwijzen, waarbij we met minder geld meer doen. Co-creatie is daarbij een sleutelbegrip. Bij het 
ontwikkelen van beleid en projecten zal de gemeentelijke organisatie maximaal gebruik maken van 
de kennis en de opvattmgen van betrokken Stadjers, ondernemers en mstellingen. We willen dat de 
inwoners steeds meer producenten m plaats van consumenten van de woonomgeving worden. 
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Argumenten/afwegingen 

Feitelijk zijn er twee mogelijkheden 6f er wordt ruimte gevonden om te investeren in het onderhoud 
van de kinderboerderijen of we stoppen met de subsidie en verkopen de vijf kinderboerderijen die 
we in eigen bezit hebben. Tot nu toe is er geen reservering gemaakt voor groot onderiioud waardoor 
dit niet is uitgevoerd. Wanneer we stoppen met de kinderboerderijen zal ons dit niet direct een groot 
financieel voordeel opleveren. Stopzetten van de subsidie levert € 47.200,-- op. Een grptere 
bezuiniging levert alleen lets op als we onze vijf kinderboerderijen verkopen. Maar wie wil in 
crisistijd een kinderboerderij met achterstallig onderhoud kopen? Daamaast is een kinderboerderij 
- net als een speeltuin - een van de weinige gratis uitjes in Groningen. Is het een plek waar kinderen 
contact hebben met boerderijdieren, waar ze spelen en leren. Waar naast kinderen ook allerlei 
volwassenen kuimen leren, werken en ontspannen. Hier hechten wij als gemeente waarde aan. 
En worden de meeste kinderboerderijen druk bezocht. 

iVlaatscliappeliii< draagvlak/participatie 

De kinderboerderijen worden geSxploiteerd door verschillende verenigmgen en stichtingen. 
Sommigen doen dit al 25 jaar. In de bijiage leest u over de ontstaansgeschiedenis en huidige stand 
van zaken op de kinderboerderijen. De visie op de kinderboerderij is samen met de betrokkenen 
rondom de kmderboerderijen opgesteld. Ook heeft een aantal bewonersorganisaties gereageerd op 
de visienotitie en zijn hun opmerkingen verwerkt in de nota of worden meegenomen in het 
implementatietraject. 

Flnancifile consequenties 

De gemeente is eigenaar van de kinderboerderijen Stadspark, Mmerva, Eelderbaan, Malle en 
Beestenborg. Behalve de kinderboerderij Stadspark worden de kinderboerderijen door derden 
geexploiteerd. Hiervoor ontvangen zij subsidie om de exploitatie draaiende te houden en het 
dagelijks onderhoud aan opstallen en terreinen uit te voeren in z'n totaliteit € 47.200,--. Het groot 
onderhoud aan de gebouwen, opstallen, terreininrichtingen en terreinen valt onder de verantwoorde
lijkheid van de gemeente. Sinds het ontstaan van de kinderboerderijen m de jaren '80 is wemig 
geinvesteerd m dit groot onderhoud. Alleen het meest urgente onderhoud is uitgevoerd. 

Voor de Beestenborg is op korte termijn € 100.000,- nodig. Groot onderhoud en modemisering 
(o.a. ook rolstoeltoegankelijk maken) van kinderboerderij Stadspark vraagt om een investering van 
€ 400.000,-. Bij de Malle en Minerva is groot onderhoud nu nog niet aan de orde. Op de 
middellange termijn zal ook hier een investering noodzakelijk zijn. Kinderboerderij Eelderbaan is 
een nieuw gebouw. Groot onderhoud is hier niet aan de orde. Het financiele knelpunt is ui z'n 
totaliteit € 250.000,- in 2014 en € 250.000,- in 2015. Dit is meegenomen bij de voorbereiding op 
de begrotingsbespreking 2014. Dh betreft voorbeslag. 
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Overzicht budget kinderboerderijen in Groningen 
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De visie wordt door een gemeentelijke projectleider - in overleg met de betrokkenen en in bepaalde 
wijken waar een kinderboerderij zit, met een bewonersorganisatie - verder uitgewerkt. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

»emeester, 
(Peter) Rehwinkel 

de secretaris, 
drs. M.A. (Maarten) Ruys 
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Inleiding 

Op een zondagochtend in maart is het gezellig druk bij kinderboerderij Boegbeeld. In de stal tilt een 

moeder haar dochtertje op cm te kijken naar de eerste lammetjes die zijn geboren. Kinderen spelen in 

de speelhoek en rennen afen toe naar hun ouders om te laten zien hoe de speelgoedtractor rijdt. Bij 

de ingang zit een ouder echtpaar te genieten van de eerste zonnestraaltjes. Een zwangere vrouw nipt 

aan haar kopje thee en lacht naar haar man die net een grote hap neemt van een versgebakken 

muffin. Een jongen in een rolstoel roost voorbij om het melsje achter de bar te vertellen wat hij net 

heeft meegemaakt in de stallen. In de speeltuin duwt een vader een grote schommel met drie 

jongetjes erop. In gedachte het geluid van morgen als de creche aan de voorzijde weer open is... 

Groningen heeft zeven kinderboerderijen die zijn geconcentreerd in het Noorden en Westen van de 

stad. Vijf kinderboerderijen zijn gemeentelijk eigendom (grond en het gebouw), een is particulier 

bezit en de ander is van woningbouwcorporatie De Huismeesters. Kinderboerderij Stadspark beheert 

de gemeente. Gehandicaptenorganisatie De Zijien heeft in 2008 Stichting Dierenweides Groningen 

opgericht en beheert drie kinderboerderijen. De andere drie kinderboerderijen worden beheerd door 

een vereniging of stichting opgericht door de buurt. Elk kinderboerderij in Groningen is anders en 

heeft zijn eigen ontstaansgeschiedenis (zie voor een uitgebreide omschrijving bijiage 1, 

ontstaansgeschiedenis en huidige situatie). 

Speeltuinen en kinderboerderijen zijn 66n van de weinige gratis uitjes voor kinderen in Groningen. 

Vaak zijn de kinderboerderijen of dierenweides dan ook ontstaan vanuit de behoefte van bewoners 

en heeft de gemeente meegeholpen in de vorm van het beschikbaar stellen van grond en gebouwen 

of op een andere manier. De ene kinderboerderij is groot en combineert een aantal functies en heeft 

mensen in dienst, de andere weide is kleiner en wordt volledig gerund door vrijwilligers. De ene 

kinderboerderij krijgt een bescheiden subsidie van de gemeente, de ander een iets ruimere bijdrage 

in de exploitatiekosten. Alle kinderboerderijen worstelen om voldoende middelen bijeen te krijgen. 

Daarnaast is er op de meeste kinderboerderijen sprake van achterstallig onderhoud. 

We komen nu op een punt dat we groot onderhoud en modemisering niet langer kunnen uitstellen. 

De gebouwen en opstallen (stallen, kooien en dergelijke) zijn gedateerd en voldoen niet meer aan de 

huidige eisen (hygiene, dierenwelzijn). Daarnaast zijn er problemen met afwatering, 

terreinverhardingen en hekwierken. De stichtingen/verenigingen vragen regelmatig extra middelen 

en/of beter onderhoud van de stallen/gebouwen aan de gemeente. Objectief gezien zijn er twee 

mogelijkheden of er wordt ruimte gevonden om te investeren in het onderhoud/modernisering van 

de kinderboerderijen 6f we stoppen met de subsidie en verkopen de vijf kinderboerderijen waarvan 

de gemeente eigenaar is. 

Gezien alle bezuinigingen zijn dit ook voor de gemeente lastige vragen en daarbij ontbreekt het ons 

op dit moment nog aan een visie op de kinderboerderijen. Wat willen we in de toekomst met de 

kinderboerderijen? Deze visienotitie geeft daarom antwoord op de vraag: hoe ziet de toekomst van 

de kinderboerderijen in de stad Groningen eruit? Daarna wordt deze visie verder geconcretiseerd en 

aangegeven welke stappen de verschillende partijen grofweg zullen moeten zetten de komende 

jaren. 
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Proces 

Binnen de gemeente is a^esproken dat we bij het ontwikkelen van beleid maximaal gebruik maken 
van de kennis en de opvattingen van de direct betrokkenen bij een onderwerp; in dit geval de 
mensen die betrokken zijn bij de kinderboerderijen. Dus we hebben niet direct een oplossing 
voorgesteld maar zijn samen op zoek gegaan naar de mogelijkheden die er voor de kinderboerderijen 
in de stad zijn. Om deze visie te maken zijn we gaan dromen. In deze notttie vindt u daarbm ook -
zoals hieronder - kadertjes terug waarin u onderdelen van de dromen van de meest betrokken' . 
mensen leest. 

"In mijn droom is de Beestenborg een speelboerderij waar ik als eerste een prachtige speeltuin 
tegenkom waar alle mensen (met en zonder handicap, jong en oud, autochtoon en allochtoon) 
welkom zijn en zich thuis voelen. Met daamaast een boerderij waar je zonder vieze xhoenen te 
krijgen- met een brede doorgang - door been kunt wandelen. Een boerderij waar Je contact kunt 
hebben met beesten. Waar veel activiteiten om been zitten, waar veel te doen is. Dit kan zijn met de 
buurt, met het onderwijs, met ouderen denk ook aan ouderengym in de openbare ruimte". 
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Visie 

De centrale vraag hier is: hoe zien de kinderboerderijen in de gemeente Groningen er in de toekomst 
uit? 

Een kinderboerderij in Groningen is een plek waar Icinderen contact hebben met boerderijdieren, 

waar ze speien en ieren. Waar naast Icinderen ook volwassenen kunnen leren, werken en 

ontspannen. Waar de kinderboerderijen met elkaar en met daaraan gelieerde organisaties open 

samenwerken. Waar ondememerschap gewoon is. 

Twee kinderboerderijen in Groningen zijn trekpleisters waar mensen uit stad en ommeland naar 
toe trekken. Due worden geexploiteerd door een instelling. De overige kinderboerderijen worden 
gedragen door een buurt. 

Een kinderboerderij in Groningen is niet overal hetzelfde. Een kinderboerderij is een plek waar veel 

verschillende mensen samenkomen, waar de diversiteit - aan mensen en activiteiten - de boventoon 

voert. Een Groningse kinderboerderij is een plek waar je kunt recreeren en leren I De gemeente 

Groningen hecht hier waarde aan. Hieronder gaan we hier nader op in. 

Leren 

"Als ik droom dan droom ik ook van het meer betrekken van scholen bij de kinderboerderij. Er kunnen 

lesprogramma's worden gevolgd. Je kunt hier komen op schoolreisje, met meesters- en juffen dag en 

met een kinderfeestje. Je kunt van alles leren bijvoorbeeld hoe je een koe melkt of een schaap 

scheert". 

Nog meer dan nu het geval is kunnen kinderen (en volwassenen) straks leren op de kinderboerderij 

door het contact met boerderijdieren maar ook over waar ons eten vandaan komt. Onze stad is 

steeds verder verstedelijkt waardoor kinderen steeds onbekender met de functie en het gedrag van 

landbouwhuisdieren en de natuur raken. Onze kinderisoerderijen zijn ook leer- en werkplekken waar 

stagiaires, mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt of met een verstandelijke beperking 

werken/zinvolle dagbesteding hebben. Onze kinderboerderijen brengen mensen in contact met 

elkaar waarbij ze tegelijkertijd kunnen ontspannen en iets leren en ervaren over dier en natuur, 

milieu en duurzaamheid. 

Bemensing 

Op sommige kinderboerderijen zal nog meer dan nu het geval is de inzet van alleriei verschillende 

mensen sleutel tot succes zijn. Denk hierbij aan vrijwilligers, mensen met een beperking, mensen die 

(nog) geen betaald werk hebben, gepensioneerden, huismoeders, mensen met grote afstand tot de 

arbeidsmarkt en stagiaires. In de meeste gevallen is het een combinatie van bovenstaande groepen 

mensen. Het mooie van de kinderboerderij is dat hier heel veel verschillende mensen komen, de 

meeste mensen vrolijk worden van dieren en kinderen en iedereen hier naar vermogen mee kan 

doen en contact met elkaar krijgt. 
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Samenwerking 

"Als ik droom dan droom ik er van dat we met z'n alien samenwerken, dat we samen dingen doen. 

Dat we kennis uitwisselen, vrijwilligers uitwisselen, dieren uitruilen en gebruik maken van elkaars 

aanwezigheid. Dit kah door samen een stichting te vormen maar ook door op een andere manier 

dingen samen te doen". 

Meer dan nu het geval zullen de kinderboerderijen in de toekomst samenwerken met elkaar maar 

ook met andere organisaties. Het uitgangspunt hierbij is: we staan open voor elkaar en werken 

samen op die punten waar het ons voordeel biedt en waar we elkaar de helpende hand toe kunnen 

steken. In de stad Groningen bestaat een goede samenwerkingsvorm tussen de speeltuinen die ook 

succesvol samenwerkt met de gemeente: de speeltuincentrale. De speeltuincentrale bundelt 

expertise op het gebied van speeltuinen en de leden (de afzonderlijke speeltuinen) kiezen het 

bestuur. We gaan bekijken of een soortgelijke samenwerking tussen de kinderboerderijen een 

uitkomst is. 

Ondememerschap 

In de toekomst is (nog) meer sprake van ondememerschap op de kinderboerderijen waardoor 

plannen die er leven gerealiseerd kunnen worden zonder directe subsidie van de gemeente. Het 

vinden van donateurs en sponsoren, crowd funding, fondsenwerving, organisatie van evenementen 

die geld opleveren, verhoging van de horeca-omzet zullen in de toekomst manieren zijn om zaken 

voor elkaar te krijgen. Dit ondememerschap stimuleren we bijvoorbeeld in de vorm van een 

beperkte financiele bijdrage waarmee de gemeente ook haar lange termijn betrokkenheid toont 

richting fondsen. Daarnaast staat de gemeente het toe om op gepaste schaal reclame en sponsor 

uitingen te tonen op de kinderboerderij. 

Twee trekpleisters 

"In mijn droom is de kinderboerderij in het Stadspark een grote trekpleister geworden voor stad en 

ommeland. Een bezoek aan het Stadspark is echt een uitje voor het hele gezin geworden. De 

kinderboerderij is netjes opgeknapt en ook toegankelijk gemaakt voor gehandicapten. Naast de 

speeltuin die er al is, zijn er allerlei andere oct/vfteften/foc/Wteften zoals Natuur en 

Duurzaamheidseducatie (NDE), een minigolf, een leuk restaurant waarje lekker kunt loungen met 

uitzicht op jouw eigen spelende kinderen, et cetera". 

Nog meer dan nu al het geval zullen twee kinderboerderijen (Stadspark eh het Boegbeeld) bewoners 

uit de hele stad en het ommeland trekken. Beide kinderboerderijen combineren verschillende 

functies waardoor de bezoekersstromen nog verder toenemen. Ze vullen elkaar ook aan zowel qua 

activiteit als functie. Kinderboerderij het Boegbeeld is bijna geheel overdekt en daardoor bij slecht 

weer ook aantrekkelijk. Kinderboerderij Stadspark is het best toegankelijk bij mooi weer. 

Functie 

"Mijn droom is om vooral ook het kleinschalige te behouden. Een kinderboerderij waarje eventjes 

kort langs komt, waar buurtbewoners offietsende kinderen even binnen wippen". 
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"Goed ik droom met jullie mee I In elke wijk een of twee Beesten-Ontmoeting-Activiteiten-Plekken. Op 
een centrale locatie, in de buurt van scholen en winkelcentra. Zo'n plek bevorderthet sociaal contact 
want kinderen en beestjes verbinden". 

Er zijn straks twee kinderboerderijen met een stedelijke functie, de andere kinderboerderijen hebben 
in eerste instantie een buurtfunctie. De kinderboerderijen met een buurtfunctie worden dan ook 
door de buurt gedragen. Als de buurt geen interesse meer heeft in een kinderboerderij dan verdwijnt 
een kinderboerderij in een wijk. 
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Concretisering 

Hieronder staat wat de bovenstaande visie voor de huidige situatie betekent. Wat de rol van alle 

betrokkenen is en welke stappen de verschillende partijen komende tijd moeten zetten. 

"In mijn droom is de rol van de gemeente in de toekomst vooral faciliterend en niet belemmerd. De 

gemeente stelt in ieder geval de grond beschikbaar. Daarnaast treedt de gemeente als i6n 

organisatie op zodat we geen last hebben van verschillen tussen gemeentelijke diensten". 

Rollen bepalen 

De rol van de gemeente is in de toekomst stimulerend en waar nodig faciliterend. De rol van de 

kinderboerderijen is open en ondememend. Vanuit deze rollen dragen de gemeente en de 

stichtingen/verenigingen optimaal bij aan het verwezenlijken van bovenstaande visie. 

Concreet betekent de faciliterende rol dat de gemeente grond en gebouwen/stallen beschikbaar 

stelt, groot onderhoud pleegt en subsidie verieent. Dit onderhoud wordt opgenomen in een 

meerjareninvesteringsprogramma. Daarnaast verstrekt de gemeente een beperkte subsidie specifiek 

gericht op het beheer van de dieren. Deze subsidie wordt alleen verstrekt als de stichting of 

vereniging zelf ook op andere manieren budget binnenhaalt. De stimulerende rol van de gemeente 

houdt daarnaast in dat zij nieehelpt de dromen van de betrokkenen bij de kinderboerderijen waar te 

maken. 

Naast het dagelijkse reilen en zeilen op de kinderboerderij zal de ondememende rol van de 

stichtingen/verenigingen betekenen dat zij kijken naar andere manieren om de beschikbare 

middelen voor de kinderboerderijen te vergroten (zie ook paragraaf hiervoor over 

ondememerschap). Open betekent dat ze op zoek gaan naar slimme combinaties en 

samenwerkingen met elkaar maar ook met andere partijen zoals natuurmonumenten, imkers, 

verkopers van streekproducten, NDE, et cetera. Daarnaast zal de stichting/vereniging het klein 

onderhoud zelf uitvoeren of hier mensen voor vinden. 

Om de visie te verwezenlijken zullen de komende tijd in ieder geval grofweg de volgende stappen 

moeten worden gezet 

1) Algemene fysieke aantrekkelijkheid verbeteren 

Op een aantal plekken is op dit moment sprake van achterstallig onderhoud. Dit moet de komende 

tijd - in overleg tussen de betrokken partijen - opgelost worden. Ook wordt gekeken naar de 

algemene uitstraling. 

2) Beheer kinderboerderij Stadspark overdoen in niet-gemeentelijke handen 

Het beheer van de kinderboerderijen is niet een kemtaak van de gemeente en staat het aanboren 

van altematieve financieringsmogelijkheden in de weg. Daarom wordt bekeken of de kinderboerderij 

in het Stadspark over kan worden gedaan aan een niet-gemeentelijke partij. We bekijken of er 

mogelijkheden zijn dit onder te brengen bij St. Dierenweides Groningen. Het overdoen van 

kinderboerderij Stadspark heeft consequenties voor 3 fte aan gemeentelijk personeel. 
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3) Verder door ontwikkelen van kindeitoerderij Stadspark en het Boegbeeld 

De twee kinderboerderijen met een stedelijke functie zullen worden doorontwikkeld. Hiervoor kijken 

we ook naar de voorbeelden in andere steden/plaatsen. 

4) Organiseren onderlinge samenwerking en samenwerking met anderen 

Een aantal taken heeft meerwaarde om gezamenlijk te doen. Denk hierbij aan veiligheid, arbp, kenhjs 

over dierenziektes, dieren uitruil, kennis uitwisselen (zoals fondsenwerving/sponsoring) en bij 

financieel voordeel, de gezamenlijke inkoop. Ook is er gezamenlijk aandacht voor het in de markt 

zetten van de kinderboerderijen, het betrekken van vrijwilligers via bijvoorbeeld social media of het 

vergroten van de zichtbaarheid in de wijk. Om de kennis op de kinderboerderij op piji te houden 

kijken we of een coach, die bijvoorbeeld bij kinderboerderij Stadspark zit, verantwoordelijk kan zijn 

voor kwaliteitszorg en kennisontwikkeling bij de kinderboerderijen in de stad Groningen. Hoe deze 

samenwerking organisatorisch precies vorm krijgt, wordt verder uitgewerkt in het vervolg. 

Ook de samenwerking met andere partijen kan voordelen opleveren. Hier wordt actief op ingezet. 

"In mijn droom over speelboerderij de Beestenborg is ons ledenaantal meer dan verdubbeld van 350 

naar 8(H) leden die allemaal een bescheiden bijdrage betalen. Elke vrijwilliger is zich ervan bewust dat 

ze ook meer vrijwilligers erbiJ moeten betrekken om bet bestand op piJI te houden. Vrijwilligers uit de 

wijk worden nu al maar dan nog meer ook benaderd om mee te doen onder andere via social media. 

In mijn droom blijft de gemeente ook een subsidie verstrekken". 

5) Opieiden beheerders 

In verband met dierziekten en dierenwelzijn is het belangrijk dat kinderboerderij beheerders 

voldoende kennis van het boerenbedrijf hebben. De gemeente ondersteunt deze vakkennis 

ontwikkeling door te faciliteren. Het uitgangspunt hierbij is dat beheerders hebben aangegeven zich 

ook voor langere tijd te willen binden aan een Groningse kinderboerderij. 

6) Verbeteren educatieve functie 

De educatieve functie op de kinderboerderij kan in samenwerking met NDE, scholen en met andere 

partijen nader worden verbeterd. 

De visie wordt door een gemeentelijke projectleider - in overleg met de betrokkenen en in 

bepaalde wijken waar een kinderboerderij zit, met een bewonersorganisatie - verder 

uitgewerkt. 

De projectleider vertaalt de visie ook in nadere regeis op basis waarvan de subsidie aan de 

kinderboerderijen wordt verieend. 
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1. Stadspark 

6 

c4 

De kinderboerderij in het Stadspark is de grootste kinderboerderij van de stad Groningen. Bij de 
overdracht van het park aan de gemeente Groningen is destijds bedongen dat de gemeente deze 
kinderboerderij zou realiseren en instandhouden. In de loop van de jaren is duidelijk geworden dat 
deze stedelijke voorziening in een behoefte voorziet. Ter illustratie: de kinderboerderij en 
naastgelegen speeltuin trekken in voor- en najaar 3000 tot soms zelfe 5000 bezoekers per weekend. 
Op jaarbasis gaat het om circa 120.000 bezoekers. Op de kinderboerderij wonen geiten, kippen, 
ezels, konijnen, koeien, cavia's en nog vele andere dieren. Behalve boerderij en speeltuin is er een 
kiosk (gerund door Werkpro), terras, ponyverhuur en sanitaire voorzieningen. Het beheer van deze 
voorziening valt volledig onder verantwoordelijkheid van de gemeente. Naast het eigen personeel (3 
fte) zijn gemiddeld 12 vrijwilligers en stagiaires actief in het beheer. De jaariijkse exploitatiekosten 
zijn € 313.000,- (personele lasten 3 fte € 256.000 en beheer en onderhoud, dierenvoer, dierenarts 
e.d. € 57.000 euro). 

2. Eelderbaan 

De herinrichting van de Eelderbaanzone heeft in 
2007 geleid tot verplaatsing en nieuwbouw van kinderboerderij 'de Bokkesprong* in hetzelfde 
gebied. Met de verplaatsing is het beheer overgegaan van een particuliere vereniging naar Stichting 
Dierenweides Groningen (onderdeel van Stichting de Zijien). Zij heeft in februari 2008 haar intrek 
genomen in het karakteristieke gebouw aan de Kornalijniaan en de kinderboerderij de naam 
'Dierenweide Eelderbaan' gegeven. 

Op de kinderboerderij zijn geiten, schapen, pon/s, een varken, kippen, konijnen, cavia's, hamsters, 
ganzen, eenden, kippen en vogels te vinden. Op woensdagmiddag zijn er ponyritjes voor de kleintjes 
en kunnen de grote kinderen de pon/s borstelen. Er een kleine horecavoorziening met terras waar 
de bezoekers koffle, thee, snoep en ijs kunnen kopen. 
Tussen de schapen en geiten is op het terrein van de kinderboerderij een natuuriijke speeltuin 
aangelegd. Er is een speeltoestel met giijbaan, evenwichtsbalken, klimkeien, stapstammen, waterspel 



 

Bijlage - Kinderboerderijen stand van zaken implementatie visie . . .

139

met pomp en een zandbak. Maandelijks zijn er creatieve activiteiten op de Eelderbaan voor kinderen 
van 4 t/m 12 jaar uit de wijken Vinkhuizen, de Held en Gravenburg. Deze middag wordt verzorgd 
door de NSA (Naschoolse Activiteiten). Jaariijks ontvangt de stichting voor deze kinderboerderij een 
bijdrage in de kosten voor de exploitatie van € 10.500,-. 

3. De Beestenborg 

De Beestenborg is gelegen in Oosterhoogebrug/Ulgersmaborg en is ontstaan rond 1989. De 
wijkorganisatie had zich jarenlang sterk gemaakt voor een kinderboerderij, echter zonder succes. 
Toen eind jaren tachtig in de wijk meer woningen gebouwd moesten worden dan oorspronkelijk de 
bedoeling was, heeft de gemeente in overieg met de wijkorganisatie de afspraak gemaakt dat de 
woningen gebouwd werden en dat tegelijkertijd een kinderboerderij gerealiseerd zou worden. 
Samen met de bewoners is er veel werk verzet om de nieuwe kinderboerderij te huisvesten in een 
bestaand restant van een grote boerderij. 

De gebouwen en grond zijn eigendom van de gemeente. Het beheer is in handen van vereniging 'De 
Beestenborg'. De kinderboerderij draait op een hele grote groep vrijwilligers uit de buurt en werkt 
met vrijwillige beheerders. Op de kinderboerderij wonen geiten, schapen, kippen, een ezel, varkens 
en eenden. Bezoekers komen uit het hele stadsdeel, maar ook uit de Korreweg- en Oosterparkwijk. 
Jaariijks ontvangt de stichting een exploitatiesubsidie van € 11.500,-. De gemeente onderhoudt de 
bomen en speelvoorzieningen. 

4. Dierenweide [Minerva 

Dierenweide Minerva ligt tussen Hoogkerk en de A7. Het gaat hier om een bescheiden voorziening 
van ongeveer een halve hectare met schapen, geiten, kippen en cavia's. De dierenweide is door 
bewonersinitiatieven ontstaan en met hulp van de gemeente opgezet in 1992. De gebouwen en 
grond zijn eigendom van de gemeente. Het beheer is in handen van Stichting Dierenweide Minen/a. 
Bezoekers komen voornamelijk uit Hoogkerk. Dierenweide Minerva heeft een vrijwillige beheerder 
die een vrijwilligersvergoeding krijgt (voor twee jaar een vrijwilligersbijdrage van € 1,500,- per jaar). 
Jaarlijks ontvangt de stichting voor deze kinderboerderij een exploitatiesubsidie van € 3.000,-
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5. Oe fMalle 
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Kinderboerderij De Malle is in 1998 gestart als een kleinschalig initiatief in het Le Roy gebied aan het 
Toplicht. De Malle is uit een prive hobby ontstaan en wordt door de twee initiatiefnemers, moeder 
en dochter, gerund. Door aanleg van de centrumzone moest de kinderboerderij in 2002 verplaatst 
worden van Toplicht naar Overloop (voor de kleine dieren) en Wimpel (voor de grotere dieren zoals 
pony's). De kosten van de verhuizing, 70.000 euro, kwamen grotendeels ten laste van het project 
Centrumzone. Aangezien de paardenwei op Wimpel om financiele redenen niet in stand kon worden 
gehouden, zijn de dieren ergens anders geplaatst en is door Stichting Le Roy een nieuwe Invulling aan 
het terrein aan Wimpel gegeven. 
Het overgebleven terrein aan Overioop heeft een zeer beperkte oppervlakte (slechts 0,1 ha groot) en 
bevindt zich dichtbij de bebouwing. De Malle heeft een klein aantal dieren en geen donateurs/leden. 
Overieg tussen de initiatiefneemsters en Stichting Le Roy heeft geleid tot a^praken over beperking 
van de omvang en financiele ondersteuning van dit initiatief. Via de Stichting Le Roy ontvangt de 
Malle een financiele bijdrage voor verzorging van de dieren (circa € 1.200,- per jaar). Stichting Le Roy 
ontvangt Jaariijks een subsidie van € 21.000,- voor het hele gebied. 

6. Kinderboerderij Boerderijum 

In de jaren tachtig is een kinderboerderij ontstaan bij de wijkpost Beijum aan de Beijumerweg. Wat 
begon met twee konijnen achter de boerderij groeide uit tot een kinderboerderij met kippen, geiten 
en een voliere. Het beheer werd lange tijd door de wijkpost gedaan samen met vrijwilligers uit de 
buurt. in 2002 werd de dagelijkse verzorging van de dieren uitbesteed aan de Stichting 
Werkprojecten. 
In 2CH)7 is de wijkpost Beijum verhuisd naar ̂ ^n centrale wijkpost Noorddijk in Kardinge. Hiermee 
ven/iel ook de mogelijkheid om de kinderboerderij door de wijkpost te laten beheren. 
Woningcorporatie de Huismeesters heeft het pand van de gemeente gekocht en verhuurd aan 
verschillende partijen. Naast Natuur- en Duurzaamheidseducatie en kindercentrum de Mallemolen "is 
hier de nieuwe kinderboerderij Boerderijum gevestigd met bijbehorende theeschenkerij en kleine 
speelweide. Het beheer van de kinderboerderij en theeschenkerij is in handen van Stichting 
Dierenweides Groningen. De kinderboerderij heeft een mooie volifere met verschillende rassen 
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dwerghoenders, parkieten, goudfezanten, parelhoenders, duiven en kwartels. Jaariijks ontvangt de 
stichting voor deze kinderboerderij een bijdrage in de kosten voor de exploitatie van € 10.500,-

7. Het Boegbeeld 

. . i^f"!^'^::^ 

Tot 2008 werd aan het Koerspad 3 in Lewenborg de particuliere ge'itenboerderij Wegafarm 
geexploiteerd, toegankelijk voor bezoekers. Bij het failliet gaan van de Wegaferm in 2008 heeft de 
gemeente verschillende partijen bij elkaar gebracht om een doorstart van de Wegafarm mogelijk te 
maken. Dit heeft ertoe geleid dat de nieuwe eigenaar, Stichting de Zijien en SKSG (kinderopvang) een 
intentieverklaring hebben ondertekend over een doorstart van de Wegafamn. Sinds maart 2009 is de 
nieuwe kinderboerderij het Boegbeeld geopend. Stichting Dierenweides Groningen is 
verantwoordelijk voor de exploitatie ervan. De boerderij is grotendeels overdekt waardoor ook bij 
slecht weer er iets te beleven valt. In de stallen mogen bezoekers vrij tussen de dieren lopen. Op de 
boerderij zijn verschillende rassen geiten, schapen, varkens, pony's, kippen, konijnen en cavia's. Ook 
is er een Groninger paard van 16 Jaar oud. In de theeschenkerij kunnen bezoekers iets eten en 
drinken. De kinderboerderij trekt bezoekers uit de hele stad. 

Dierenweide het Boegbeeld ontvangt naast een beheerbijdrage van € 10.500,- ook een subsidie 
vanuit de WMO (raadsbesluit van 26 november 2008). Een doorstart van de Wegafarm in 2008 bleek 
alleen mogelijk indien de gemeente voor vijf Jaar garant kon staat voor een maximale bijdrage van € 
30.000,- per jaar. Deze incidentele subsidieveriening is gestart op 1 juli 2008 en loopt door tot 1 juli 
2013. De omvang van deze aanvullende doorstartsubsidie wordt elk Jaar vastgesteld aan de hand van 
de door SDG ingediende exploitatiebegroting. De definitieve subsidie wordt vastgesteld aan de hand 
van een door de accountant voor akkoord verklaarde Jaarrekening. Vanaf 1 Januari 2014 blijft in 
principe alleen de beheerbijdrage van € 10.500,- over. 
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Cie. B&V 18 november 2015, B2:  Kinderboerderij Stadspark
Raadsinspraak Buurtcie. Buitenhof, Vereniging Wijkopbouw Hoogkerk
Rutger Noordam

Goedemiddag leden van de raad, goedemiddag wethouder,

Veel mensen zijn geschokt door de plannen. Natuurlijk gaat de gehele stad over de 
kinderboerderij in het Stadspark, maar voor ons is dit een belangrijk punt. We vinden het een
slecht idee om de kinderboerderij uit het Stadspark te halen. Er is veel animo voor de 
kinderboerderij, die essentieel onderdeel is van het kinderavontuur op die plaats. Als je de 
kinderboerderij eruit neemt, zullen een aantal andere voorzieningen daar ook automatisch 
wegvallen, omdat die met de kinderboerderij in verband staan. Te noemen zijn: de kiosk, het 
hertenkamp, het ezeltje-rijden.  Van alleen de speeltoestellen die dan resteren zal voor 
kinderen niet veel aantrekkingskracht meer uitgaan.

De kinderboerderij heeft zich bewezen  in het Stadspark , nu reeds 40 jaar. Het heeft met het 
Stadspark als kinderspeelterrein een prachtige plek. Jong en oud, rijk en arm, kortom 
iedereen komt daar. Het voormalig Suikerunieterrein, de beoogde nieuwe locatie voor de 
kinderboerderij, is een kale vlakte, met summiere infrastructuur, weggestopt in de stad. 
Bovendien is een voormalig fabrieksterrein niet meteen de plek waar ouders heen willen met
hun kindjes.  Deze keuze is niet aantrekkelijk als kinderboerderij-omgeving.

Andersom is de kinderboerderijfunctie ook belangrijk voor het Stadspark. Bezoekers van het 
Stadspark ervaren een sociaal veiligheidsgevoel door hun constante aanwezigheid overdag. 
Veel mensen beklemtonen dit punt .

Het initiatief Free Café Stadspark, dat los staat van de toekomst van Tuin in de Stad, zou in de
opstallen van de kinderboerderij terechtkomen. Op zich een heel sympathiek en idealistisch 
initiatief tegen voedselverspilling, toch is dit initiatief volstrekt niet vergelijkbaar qua 
publieksfunctie met de huidige kinderboerderij, als je het daarvoor in de plaats wilt hebben. 
In de onlangs gehouden discussie in uw raad rond het Noorderplantsoen ging het onder 
andere over het aantrekkelijker en uitnodigender maken van het Stadspark, dat doe je 
bepaald niet door deze cruciale kinderactiviteit uit het Stadspark te trekken. 

Wij hopen dat u de juiste beslissing voor de kinderen en het Stadspark zult nemen.

Wij wensen u wijsheid.
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r^Gemeente 
\jr0ningen Raadsvoorstel 

Onderwerp Herinrichting Boterdiep (aanvraag aanvullend krediet) 

Registratienr. 5270668 Steller/teinr. S. Postma / J . van Uhm / 8281 Bijlagen O 

Classificatie 

Portefeuillehouder 

Openbaar 

• Vertrouwelijk 

v.d. Schaaf Raadscommissie 

Voorgesteld raadsbesluit 
De raad besluit: 

I. 

lll. 

in verband met onvoorzien meerwerk bij de realisatie van de herinrichting van het 
Boterdiep/Bloemstraat een aanvullend uitvoeringskrediet van € 240.000,- beschikbaar te stellen. Het 
totaal beschikbare krediet komt daarmee op € 3.022.898,-; 
het aanvullend krediet te dekken uit bestaand budget ISV groen en blauw: € 100.000 ISV groen en 
blauw 2013 en € 140.000 ISV groen en blauw 2014; 
de gemeentebegroting 2015 dienovereenkomstig te wijzigen. 

Samenvatting 

Middels dit raadsvoorstel vragen wij uw raad een aanvullend krediet van € 240.000,- beschikbaar te 
stellen in verband met onvoorziene meerkosten die zijn ontstaan bij de uitvoering van de herinrichting van 
het Boterdiep/Bloemstraat. 

B&W-besluit d.d.: 27 oktober 2015 
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Vervolg voorgesteld raadsbesluit 

Aanleiding en doel 

De herinrichtingsplannen van het Boterdiep en de Bloemstraat zijn in nauwe samenspraak met de 
ondernemersvereniging gemaakt. Buro Aas heeft een ontwerp opgesteld dat aan de door de gemeente 
gestelde randvoorwaarden voldoet. Het participatieproces heeft geleid tot een voorkeursvariant waar zowél 
de gemeente als de betrokkenen zeer tevreden mee zijn. De herinrichting levert, samen met particuliere 
investeringen in bijvoorbeeld het Student Hotel en De Jakobijn, naar verwachting een positieve bijdrage 
aan de beleving van het Ebbingekwartier. De eerste effecten zijn nu reeds in het straatbeeld zichtbaar. 

Medio mei 2015 is de uitvoering van de herinrichting van het Boterdiep gestart. Tijdens de aanbesteding 
openbaarde zich al een eerste tegenslag. De bij de planvoorbereiding veronderstelde maatregelen voor 
archeologisch onderzoek moesten in financieel negatieve zin worden bijgesteld, er was meer onderzoek 
nodig dan eerder vanuit archeologie aangegeven. 
Door een scherpe aanbesteding en met gebruik making van een deel van de post onvoorzien konden de 
werkzaamheden toch nog binnen het beschikbare krediet worden gegund. 
Het werk is qua uitvoering in drie delen opgeknipt. De uitvoering van het eerste deel van het Boterdiep, van 
het Noorderplantsoen tot de Wipstraat, liep tot en met septennber 2015. Het tweede deel van het Boterdiep 
wordt eind september/begin 4e kwartaal opgepakt. De Bloemstraat volgt in 2016. 
Tijdens de uitvoering van de herinrichting van het eerste deel (Plantsoen tot Wipstraat) kwam een nieuwe 
zeer forse tegenslag aan het licht. Het bleek dat de grond onder de voormalige middenberm niet geschikt 
was voor de fundering van de nieuw in te richten weg. De grond onder de voormalige middenberm (het 
reeds verharde deel waar voorheen werd geparkeerd) bleek minder stabiel dan op basis van het 
gebruikelijke vooronderzoek kon worden verotjidersteld. Zoals bekend is het Boterdiep een belangrijke 
route, onder meer voor het OV met relatief veel zwaar (bus)verkeer. 
De afgelopen periode is onderzocht of deze tegenvaller, de slechte grondslag onder de middenberm, op het 
gehele Boterdiep van toepassing is. Dit blijkt helaas het geval te zijn. Het betekent dat alle grond ter plekke 
van de middenberm moet worden afgevoerd, elders gestort en moet worden vervangen door geschikt zand 
als funderingsmateriaal. De hiermee gemoeide kosten (afvoerkosten, stortkosten, aankoop nieuw materiaal, 
aanvoer en verwerking) leveren een meerwerkpost op van ca. € 275.000,-. Een dergelijk hoog bedrag is 
bovenop enkele reeds geboekte bedragen aan onvoorzien meerwerk niet op te vangen binnen het werk. 
Middels het doorvoeren van enkele bezuinigingen (minderwerk), rekening houdend met bijdragen vanuit 
andere werken en beperkt toekomstig onvoorzien meerwerk wordt het tekort nu geraamd op afgerond 
€ 240.000,-. 

Kader 

Uw raad heeft op 29 oktober 2014 ingestemd met de gewijzigde plannen voor de herinrichting en sanering 
van het Boterdiep en de Bloemstraat. Het hiervoor benodigde krediet werd daarmee in oktober 2014 
definitief vastgesteld op totaal € 2.782.898,-. De gewijzigde plannen zijn in nauwe samenwerking met de 
ondernemersvereniging en in overleg met omwonenden opgesteld. De uitvoering is medio mei gestart. 

Argumenten en afwegingen 

Door ons college zijn de mogelijke opties beoordeeld en gewogen, te weten: 

1. Het stopzetten van het werk. Dit zal echter resulteren in een onvolledig eindbeeld dat geen recht zal doen 
aan het zorgvuldig in samenspraak met de buurt gemaakte ontwerp. Als in de toekomst toch zal worden 
besloten om het originele ontwerp uit te voeren zullen de totale kosten veel hoger uitvallen. Bovendien 
mag verwacht worden dat de aannemer een schadeclaim zal indienen als het werkt wordt stilgelegd. 

2. Ten dele uitvoeren. Een andere optie is om het werk slechts ten dele uit te voeren door de herinrichting 
van de Bloemstraat te annuleren. Dit levert echter geen tot nauwelijks voordeel op aangezien de dekking 
voor dit deel van het werk dan wegvalt. Bovendien zal ook dan niet aan de gewekte verwachtingen 
worden voldaan en is een schadeclaim van de aannemer ook in dit geval te verwachten. 

3. Bezuinigen. Verder bezuinigen op het ontwerp is amper mogelijk. Er is reeds een bezuinigingsronde 
doorgevoerd. Verdere bezuinigingen zouden geen recht doen aan het zorgvuldig in samenspraak met de 
buurt gemaakte ontwerp. 
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4. Aanvullend krediet/plan ongewijzigd uitvoeren. De vierde mogelijkheid is om het werk volgens het 
vastgestelde ontwerp te voltooien met aanvullend krediet. De aanpak van het Boterdiep en de 
Bloemstraat kan worden gezien als stadsvernieuwing, met name vanwege de ingrijpende herinrichting 
en het extra groen dat in deze straten zal worden geplant. Met een rij forse bomen en plantvakken op de 
rand van de "Handelskade" wordt de groenstructuur versterkt. Hiermee past het plan ook binnen de 
uitgangspunten voor groen. 
Tot nu toe is er in dit project een relatief gering beroep op ISV-geld gedaan. Het krediet is voor het 
grootste deel beschikbaar gesteld uit andere budgetten. Middels een een aanvullend beroep op ISV-
geld, € 100.000,- ISV groen en blauw 2013 en € 140.000,- ISV groen en blauw 2014, kan het project 
volgens het originele ontwerp worden voltooid. Deze bijdragen staan de realisatie van overige projecten 
niet in de weg. 

Het college is van mening dat de vierde optie verreweg de voorkeur verdiend en stelt daarom voor om 
aanvullend krediet beschikbaar te stellen. 

Maatschappelijk draagvlak en participatie 

Het uiteindelijke ontwerp is tot stand gekomen in nauwe samenwerking met de ondernemersvereniging en 
bureau Aas. Overige ondernemers en bewoners zijn goed geïnformeerd over de plannen en hebben hun 
inbreng via inloopavonden kunnen leveren. Hun commentaar en suggesties hebben vervolgens nog geleid 
tot aanpassing van het ontwerp op onderdelen. De uitvoering van het project is medio mei 2015 met veel 
draagvlak gestart. Het werk is opgeknipt in drie delen. De uitvoering vindt in goed overleg met 
omwonenden en bedrijven plaats. j 

Het werk uitvoeren conform het vastgestelde ontwerp doet het meest recht aan het in nauw overleg met de 
betrokkenen ontwikkelde plannen. 

Financiële consequenties 

Omdat de herinrichting duidelijk als een stadsvernieuwingsmaatregel kan worden aangemerkt ligt dekking 
van het tekort vanuit ISV middelen het meest voor de hand. Er wordt dan ook voorgesteld om het 
aanvullend krediet te dekken uit ISV middelen: € 100.000,- ISV groen en blauw 2013 en € 140.000,- ISV 
groen en blauw 2014. Zo kan het project volgens het originele ontwerp worden voltooid. 

Hiervoor is een begrotingswijziging noodzakelijk. 

Begrotingswijziging investering. 
Br|>ruiin|!>Hij7Ji>iiis 2015 
llcrinrichiin» Rairrdirik'Bliiemilraat 

IBetrokken directie(s) ;stadsontwikkeling Ontwikkeling en Uitvoering i I : ^ 
jNaam voorstel _ jHerinrichting Boterdiep/Bloemstraat ] \ \ \ i . . . ; 
IBesluitvorming (orgaan+^datum) 'Raad _ ^ \ ' ; . _ | i .....l 
\ Incidenteel / Structureel _ _ i I < ' ï i ' ; 
; Soort wijzigmg ilnvestermg \ : i . > 
'Tijdsplanning kredret 12015-2016 i , • : i 

riiiancii-lr lM'<>rntiii<>«,iAijji|iini> ,'l,,l'-iwi i / nn.u-ji,, 
' i Saido Saldo na 

! voor res. res. 
Beleidsveld Decl|)rogramnia Org. onderdeel sI/S Lasten ' Baten mut. Tocv.res. i Onttr. res. mut. 

•:02 5 1 Overig econ en werk^^ekgenhiOl 5 Overig econ en werkgeïe^enheid iSO Ontwikkeling en Uitv \ I 240 j 240; O \ i 

loi \i.KNRi':i;KoiiM;svvu/K:iNri 240 240 0 » 0 0 
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Begrotingswijziging exploitatie. 
I tcjïni l infïNnij i igi i is 2(M5 
l lc r inr i rhr in j i B<itonlie[)/Bliivm«tr:iiil 

! Betrokken directie(s) (Stadsontwikkeling Ontwikkeling en Uitvoering 
jNaamTOorstel _ _ _ fHerinrichting Boterdiep/Bloemstraat 
.Besluitvomung (orgaan + datvun) R̂aad 
\ Incidenteel / Structureel i I 
Soort wijziging [Exploitatie 

l-'iuiinciële lK'^^llill}*^nij/il•in}> 

Beleidsveld 
,09 1 6 Toezicht en handh opent ruit09 1 K\^ahteit leefomgeving 

i()i.\i.FMii.f;K(>nN(;s\vi.i/i(.iM. 

fit Jriti't'N < 1 iil'ii cum 

I Saldo 
I voor res.' 

Org. onderdeel VS'. Lasten j Baten l mut. Toev.res. Onttr. res 
SO Ontwikkeling en Uitv I 

Saldo ni 
res. 
mut. 
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-240] 

-240 

240. 
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Overige consequenties 

Het toekennen van aanvullend krediet heeft afgezien van financiële geen andere consequenties. De eerder 
gewekte verwachtingen bij ondernemers en omwonenden kunnen worden waargemaakt. 

Vervolg 

Bij toekenning van het aanvullende krediet kan het werk conform het bestek en de huidige planning worden 
uitgevoerd en voltooid. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester. 
Peter den Oudsten 

de secretaris. 
Peter Teesink 
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B&V oktober 2014 – bespreking herinrichting Boterdiep 
 

B2. Ontwerp Boterdiep Bloemstraat herinrichting en sanering 

(raadsvoorstel 19 september 2014) 

De voorzitter: 

 Zegt dat het volgende is toegevoegd: de mail van mw. Nijman (coffeeshop Retro) over 

herinrichting Boterdiep, de brief van dhr. Dijkstra over herinrichting Bloemstraat, de mail van 

de Hortusbuurt over het parkeerregime en de collegebrief van 7 oktober 2014 over het 

parkeerregime. 

Inspreker mw. Nijman (coffeeshop Retro) heeft in maart 2014 een gedoogbeschikking gekregen 

voor de coffeeshop in het hoekpand Boterdiep-Korenstraat. De locatie werd gekozen vanwege goede 

parkeermogelijkheden. Het bedrijf is vooral een afhaalbedrijf geworden. In het ontwerp wordt geen 

rekening gehouden met parkeermogelijkheden zoals bij andere bedrijven wel gebeurt. Spreker ziet 

graag dat dit gebeurt en pleit voor het verwijderen van de groenstrook tussen de twee rijbanen. De 

situatie wordt zo veiliger en de overlast wordt tot een minimum beperkt. 

Inspreker dhr. Mast gaat in op het parkeren op het Boterdiep: van de 74 plekken voor 

vergunninghouders blijven er 54 over. Spreker gaat in op de meerprijs van de herinrichting Boterdiep. 

Het is vreemd dat er een kade komt van 12 m breed en 165 m lang. Waarom kunnen de bomen niet in 

het midden blijven zodat meer parkeergelegenheid ontstaat? Is dit alles het geld waard? 

Inspreker mw. Naaijer (ondernemersvereniging Ebbingekwartier) is blij met het voorliggende 

plan voor de herinrichting Boterdiep. Er is ruimte voor ondernemers. Het is jammer dat tachtig 

parkeerplaatsen verdwijnen. Kortparkeerplaatsen zijn nodig evenals plaatsen voor vergunninghouders, 

de bewoners en de ondernemers. De rol van de parkeergarage moet beter in beeld komen. Het verschil 

in parkeerkosten voor parkeren onder en boven de grond is te groot. De ondernemersvereniging 

ondersteunt de aandachtspunten in de brief van dhr. Dijkstra over de Bloemstraat. Het gaat over de 

verbinding tussen het UMCG en het Ebbingekwartier. Nu is er de kans het optimaal in te richten. 

Mw. Van Dijk (SP): 

 Verzoekt het college te reageren op de reacties van omwonenden en ondernemers van 

afgelopen week. De eerste reactie is die van de coffeeshop en de tweede die van bewoners aan 

de Bloemstraat met het verzoek tot een forsere aanpak van de gevelwanden te komen. Is het 

college bereid met hen te gaan praten om de losse eindjes van een oplossing te voorzien? 

Dhr. Ruddijs (PvdA): 

 Is blij met de aanpak van het Boterdiep en de Bloemstraat. 

 De communicatie: aan het eind zijn alsnog reacties binnengekomen. Het komt vaker voor dat 

een inspraaktraject aan het eind toch nog misloopt. Hoe kan dat? 

 Bloemstraat: de aanpak lijkt kwetsbaar omdat de verkeersstromen blijven bestaan. 

Dhr. Maat (Stadspartij): 

 Vindt het goed dat beide straten worden aangepakt. 

 In hoeverre kunnen er meer parkeerplaatsen komen aan het Boterdiep? Kan de parkeergarage 

hierbij betrokken worden? 

 Bloemstraat: het staat het met het aanschrijfbeleid in geval van verwaarlozing van panden? 

 Hoe kan op een informatieavond met omwonenden worden gesproken over een definitief plan 

als de raad er nog niet over heeft beslist? 

Dhr. Kelder (PvdD): 

 Sluit zich aan bij de vraag van mevrouw Van Dijk. 

 Is het eens met de conclusie van inspreker de heer Mast. Wat vindt het college? 

 Vindt de plannen iets te omvangrijk en te duur. Er verdwijnen te veel parkeerplekken. 

 Is tevreden met de groenstrook. 

Dhr. Blom (VVD): 

 Vindt het een goed plan met goede inbreng van ondernemers en omwonenden. 

 De insprekers: kan het college de overwegingen nog meenemen, vooral die van de heer Mast? 

 Bloemstraat: graag aandacht voor de verlichting, de veiligheid en het fietsparkeren. 
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Dhr. Van der Glas (GroenLinks): 

 Sluit zich aan bij de opmerking van de PvdA over de kwetsbaarheid en de duurzaamheid van 

de Bloemstraat. 

 De aanbesteding: wat is de reden dat een voordelige aanbesteding wordt verwacht? 

Dhr. Ubbens (CDA): 

 Vindt het een goed plan met goede inbreng van betrokkenen. 

 De Handelskade: de invulling komt bij de ondernemers te liggen. Wat is de inbreng van de 

gemeente? Wordt een en ander geëvalueerd? Het illegaal parkeren daar is geen 

verantwoordelijkheid van de ondernemers. 

 Sluit zich aan bij de vraag over het tekort van 120.000 euro: het is beter het plan op de 

middelen af te stemmen en in de aanbesteding optimalisaties op te nemen. 

 Sluit zich aan bij de opmerking van de PvdA over de kwetsbaarheid van de Bloemstraat. 

Dhr. Lammers (Student en Stad): 

 Is tevreden over het plan. 

 Omwonenden klagen over het fietsparkeren in de Brouwerstraat, de Wipstraat, de Korenstraat 

en de Pijpstraat. Is de wethouder bereid hierover met bewoners van die straten te overleggen? 

Wethouder Van der Schaaf: 

 De wethouder legt uit waarom het begrote bedrag noodzakelijk is. Belangrijk is dat het plan 

vanuit de bewoners en ondernemers is gekomen. Het meeste geld is nodig voor de riolering. 

 Inspreker de heer Mast: de wethouder legt uit dat het merendeel van de ondernemers en 

omwonenden niet voor een soberder plan was. De ondernemers hebben het ambitieniveau van 

het aanvankelijke plan verhoogd. 

 Inspreker mevrouw Nijman: er is voor gekozen het aantal parkeerplekken fors te verminderen 

ten opzichte van de huidige situatie. Het aantal is wel hoger dan oorspronkelijk was gedacht. 

In het geval van mw. Nijman: aan de overkant van het Boterdiep is plek. Het college houdt het 

parkeren in de gaten en blijft hierover in overleg met bewoners, ondernemers en 

buurtorganisaties. 

 De ruis aan het eind van de inspraakperiode: er stond een fout over het parkeren in de 

collegebrief. Die is op het laatst hersteld: zie de collegebrief van gisteren. Tevens is de 

Hortusbuurt geïnformeerd. Het klopt dat omliggende buurten met meer parkeerdruk te maken 

kunnen krijgen. De wethouder bekijkt hoe dit wordt opgelost. 

 Bloemstraat: het college deelt de zorgen die de heer Dijkstra in zijn brief uit. De wethouder 

wijst op de kansen op verkeersgebied. Ook zijn er vele ontwikkelingen in de omgeving. Als 

die laatste helder zijn, kan het college bekijken wat de invloed op de Bloemstraat is en welke 

aanvullende maatregelen nodig zijn. 

 De aanbesteding: het optimisme is gestoeld op ervaringen uit het verleden. Het college wil het 

ambitieniveau handhaven. 

 In het plan zitten ongeveer 230 nieuwe fietsparkeerplekken. 

 Het fietsparkeren in de Brouwersstraat, de Wipstraat, de Korenstraat en de Pijpstraat: indien 

problemen optreden, wordt overleg gestart met de bewoners. 

 De invulling van de Handelskade: het college denkt aan het stallen van waren door 

ondernemers, terrassen en evenementen. Het initiatief ligt bij de ondernemers. 

Het voorstel gaat als stuk met 1-minuutinterventie naar de raad van 29 oktober 2014. 

 


